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روزنامه

رسیدگی خارج از نوبت به این تخلفات درشعب ویژه 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

پویش تذکر به افرادی که ماسک ندارند، راه اندازی شود

مدیرعامل شرکت گاز استان قم مطرح کرد

اجرای هزار و ۸۰ کیلومتر شبکه 
گازرسانی در روستاها

رییس کل دادگستری استان قم تاکید کرد 

تشدیدبرخورد قضایی
 با متجاوزان منابع آب 

۸

۸

۸

۸

1سازمان هواشناسی: زمستان سردی خواهیم داشت

 

شهردار قم با اشاره به اینکه عملکرد مناطق شهری باید طبق برنامه پیش 
برودگفت: اگر عقب ماندگی های برنامه ای اصلاح نشود، پایان سال با مشکل 
نباید  اینکه  به  با اشاره  مواجه خواهیم شد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد 
گسستگی یا اختلافی در مجموعه های خدمت رسان به مردم وجود داشته باشد، 
اظهار داشت: در شرایط سخت اقتصادی کنار هم بودن برای حل مشکلات و 
پیشبرد امور بسیار مهم است و از همه انتظار دارم در این شرایط یک خط را دنبال 
کنند. شهردار قم با اشاره به اینکه توفیق خدمت به مردم یک نعمت بزرگ است، 

ساماندهی  طرح  اجرای  به  اشاره  با  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
به  هستند  قم  ساکن  که  وانت بارهایی  هدایت  از  رینگ  سه  در  وانت بارها 
روزبازارها خبر داد. سید امیر سامع در گفت وگویی با اشاره به لزوم عملیات 
ساماندهی وانت بارها اظهار داشت: در راستای اجرای عملیات ساماندهی 
وانت بارها، شهرداری برنامه ای داشته و شهر را به سه حلقه تقسیم بندی شده 
که مقررشده از حلقه مرکزی ساماندهی را شروع کنیم. معاون خدمات شهری 

شهرداری قم روند اجرای این طرح را مثبت ارزیابی کرد و افزود: خوشبختانه

شهردار قم :

عملکرد مناطق شهری باید طبق برنامه پیش برود 
معاون خدمات شهری شهرداری قم:

 وانت بارهای میوه به روزبازارها منتقل می شوند

۸

1

۸

 سخنگوی وزارت بهداشت از شکسته شدن رکورد 
روز  شبانه  در  کشور  در  کرونا  قربانیان  روزانه  فوت 
گذشته خبر داد و گفت: در برخی استان ها مانند قم، 
میزان بروز بستری و مرگ و میر دارای اختلاف بسیار 

زیاد با میانگین کشوری است.
سیما سادات لاری، بعد از ظهر یکشنبه ۲۰ مهر ۹۹ 
تاکید کرد: از دیروز تا امروز ۲۰ مهر ۱۳۹۹ و بر اساس 
بیمار   ۸۲۲ و  هزار   ۳ تشخیصی،  قطعی  معیارهای 
جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی و هزار و 

۷۲۴ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع  اینکه  بیان  با  بهداشت  وزارت  سخنگوی   
نفر  و ۷۵  هزار  به ۵۰۰  کشور  در  کووید۱۹  بیماران 
رسید، افزود: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، 
و  از دست دادند  را  بیمار کووید۱۹ جان خود   ۲۵۱
مجموع جان باختگان این بیماری به ۲۸ هزار و ۵۴۴ 

نفر رسید.
 لاری افزود: خوشبختانه تا کنون ۴۰۶ هزار و ۳۸۹ 
نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص 

شده اند.
از  نفر   ۴۴۸۲ گفت:  بهداشت  وزارت  سخنگوی 

این  شدید  وضعیت  در  کووید۱۹  به  مبتلا  بیماران 
بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

دکتر لاری گفت: تا کنون چهار میلیون و ۳۱۲ هزار 
انجام  آزمایش تشخیص کووید۱۹ در کشور  و ۵۱۴ 

شده است.
سخنگوی وزارت بهداشت در توضیح استانهای در 
شرایط قرمز کرونا گفت: استانهای تهران، اصفهان، 
سمنان،  جنوبی،  خراسان  شرقی،  آذربایجان  قم، 
کرمانشاه،  خوزستان،  اردبیل،  لرستان،  قزوین، 
کهگیلویه و بویراحمد، گیلان، بوشهر، زنجان، ایلام، 
بختیاری،  و  چهارمحال  مازندران،  رضوی،  خراسان 
خراسان  کرمان،  مرکزی،  غربی،  آذربایجان  البرز، 

شمالی، همدان و یزد در وضعیت قرمز قرار دارند.
هشدار  شرایط  در  استانهای  درباره  همچنین  وی 
و  فارس  هرمزگان،  کردستان،  استانهای  گفت: 

گلستان نیز در وضعیت هشدار قرار دارند.
 نیازمند همبستگی بیشتر هستیم 

شرایطی  در  گفت:  بهداشت  وزارت  سخنگوی 
برای  بیشتر  همبستگی  به  نیاز  مردم  که  هستیم 
موفقیت  اساسی  شرط  و  دارند  خود  سلامت  حفظ 

کووید  بیماری  گیری  همه  حساس  دوران  این  در 
نظام  پرسنل  با  مردم  موثرتر  و  بیشتر  همکاری   ،۱۹
ادامه داد: هرگونه عادی  سلامت است. خانم لاری 
انگاری شرایط و سهل انگاری در رعایت پروتکل های 
شیوع  جهت  را  لازم  زمینه  می تواند  بهداشتی 

گسترده تر بیماری در کشور فراهم کند.
میانگین بستری و فوت کرونا در کشور

ماه،  مهر  سوم  هفته  در  کرد:   اظهار  لاری  دکتر   
میانگین بروز موارد بستری در کشور در هر صد هزار 
نفر جمعیت، عدد ۱۵.۱۹ و متوسط بروز موارد مرگ و 
میر ۲۰.۲ در هر یک میلیون نفر جمعیت گزارش شده 
که در برخی استان ها مانند قم، میزان بروز بستری و 
میانگین  با  زیاد  بسیار  اختلاف  دارای  میر  و  مرگ 
کشوری است. وی بیان کرد: فراموش نکنیم که عمل 
ما  از  یک  توسط هر  بهداشتی  توصیه های ساده  به 
می تواند به عنوان گامی موثر در جهت حفظ سلامت 
خود و خانواده مان قلمداد شده و امیدواریم در شرایط 
حساس کنونی با تقویت عزم و اراده مردم در رعایت 
پروتکل های بهداشتی، شاهد توقف شیوع گسترده 

انتقال بیماری در کشور باشیم. 

سخنگوی وزارت بهداشت  اعلام کرد :

میزان بستری وفوتی های کرونا درقم بالاتر از میانگین کشوری
شکسته شدن رکورد فوت روزانه با جان باختن ۲۵۱ بیمار 

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم گفت: در نیمه نخست 
امسال، ۱۷۸ نفر در حوادث ترافیکی این استان جان  خود را 
از دست داده اند که نسبت به مدت مشابه پارسال، ۲۱ درصد 
افزایش نشان می دهد.  حمید صدیقی آخا افزود: همچنین 
سه هزار و ۸۳۴ نفر در حوادث ترافیکی مصدوم شده اند که 
با پارسال، ۲۷ درصد کاهش نشان می دهد. وی  در مقایسه 
در ادامه گفت: در نیمه نخست امسال ۹۵ درخواست سقط 
جنین در این اداره کل مورد بررسی قرار گرفت و با صدور مجوز

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به تشکیل ۳۷۱ فقره 
پرونده برای پرداخت تسهیلات حمایتی از هنرمندان این استان 
گفت: نام نویسی وام حمایتی کرونا برای مشاغل فرهنگی هنری تا 
پایان مهرماه تمدید شد.  سید موسی حسینی کاشانی روز یکشنبه 
جلسه  هفتمین  و  سی  مصوبه  اساس  بر  افزود:  وگویی  گفت  در 
ستاد ملی مدیریت کرونا، پرداخت وام به مشاغل و کسب  و کارهای 
فرهنگی و هنری آسیب دیده از کرونا تا پایان مهر سال جاری تمدید 
شد. وی افزود: با شروع همه گیری کرونا در کشور و تعطیلی بسیاری

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم خبرداد

افزایش ۲1 درصدی جان باختگان 
حوادث ترافیکی 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد

تمدید نام نویسی وام حمایتی 
کرونا تا پایان مهرماه 

۸ ۸

 رئیس قوه قضائیه گفت: کسانی که با قوه قضائیه مرتبط هستند بدانند همکاران 
این مجموعه سالم و پاک، هیچ گونه ناسلامتی و فساد را برنمی تابند.

آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه با رئیس کل دادگستری، معاونان و سرپرستان 
مجتمع های قضائی استان تهران با تقدیر از اقدام جهادی همکاران دستگاه قضا در 
تهران برای رسیدگی به پرونده های معوقه و تعیین تکلیف بیش از ۵۰ درصد آن ها در 
نیمه نخست امسال اظهار کرد: کشف حقیقت از پس غبارها، فضاسازی ها و مدرک 

سازی ها مهم ترین وظیفه قضات است.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: شناخت حق، گرایش به حق و ایستادگی در راه حق 

برای کسی که می خواهد در مقام قضا و احقاق حق و ابطال باطل بنشیند ضروری 
است و برای کشف حقیقت باید از وجود مقدس حضرت حق و ائمه معصومین علیهم 

السلام یاری جست.
و گفت: خدا  کرد  عنوان  قیامت  و  فراموشی خدا  را  از حق  دوری  رئیسی علت 
فراموشی انسان را دچار بلای بزرگ خود فراموشی می کند و وقتی انسانیت فراموش 

شود، حق گویی و عدالتخواهی و نوع دوستی هم فراموش می شود.
رئیس قوه قضائیه توجه به حق را زمینه ساز سلامت نفس دانست و با تأکید بر لزوم 
سلامت دستگاه قضائی و مجموعه های مرتبط با آن خاطرنشان کرد: همه کسانی که 
با قوه قضائیه مرتبط هستند باید بدانند همکاران این مجموعه سالم و پاک، هیچ گونه 

ناسلامتی و فساد را برنمی تابند.
رئیسی از وکلا به عنوان یکی از بزرگ ترین مجموعه های مرتبط با دستگاه قضا یاد 
کرد و با تأکید بر سلامت آن ها، اظهار کرد: وکلا نیز باید از حق دفاع کنند و اگر وکیلی 
بداند از باطل دفاع می کند، اما فقط به خاطر دریافت حق الوکاله این کار را می کند، 

بی تردید پولی که می گیرد اکل مال به باطل است.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به نقش تصمیم ساز ضابطین قضائی و دادسراها در کشف 
حقیقت و تصمیم گیری قضات، بر لزوم اتقان آرای قضائی تأکید کرد و گفت: رأی 
قاضی باید آن قدر دقیق باشد که نتیجه بررسی ها و ارزیابی های دادگاه تجدیدنظر 

هم تأیید نظر باشد.
رئیسی در عین حال خاطرنشان کرد که دقت در رسیدگی به پرونده ها نباید موجب 
غفلت از سرعت در رسیدگی شود و متذکر شد: اطاله دادرسی خلاف سیاست های 
تحولی دستگاه قضا و مورد گلایه مردم است و انتظار می رود دادگستری تهران در 

رسیدگی سریع و دقیق به پرونده ها در کشور الگو باشند.
رئیس قوه قضائیه با اشاره به تکلیف برنامه ششم توسعه در زمینه کاهش اطاله 
دادرسی از نقش صدور و اجرای به موقع حکم در کاهش جرم نیز سخن گفت و تصریح 
کرد: احکام قضائی برای بازدارندگی از جرم و تضییع حق هستند و اگر حکمی در 

زمان خودش صادر و اجرا شود، اثر بازدارندگی خواهد داشت.

آیت الله رئیسی :

دستگاه قضایی هیچ گونه فسادی را بر نمی تابد 

سخنگوی وزارت بهداشت  اعلام کرد :

میزان بستری وفوتی های کرونا درقم
 بالاتر از میانگین کشوری

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: درهفت سال گذشته، 
۱۰ هزار و ۵۸۰ خانوار روستایی در این استان از نعمت گاز 
بهره مند شدند. علیرضا نصیری افزود: برای گازرسانی به این 

تعداد خانوار،  ۶۳۴ میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال هزینه شده 
است. وی اضافه کرد: گازرسانی به روستاهای قاهان درسال 

جاری، گازرسانی به ۲۰ روستای دهستان قمرود، 

رییس کل دادگستری استان قم گفت: در راستای تشدید 
این  در  اختصاصی  شعب  آب،  منابع  متجاوزان  با  برخورد 
استان ایجاد می شود. به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی 

دادگستری قم، حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری در 
این زمینه افزود: با عنایت به مفاد ماده ۴۵ قانون توزیع عادلانه 
آب و دستورالعمل نحوه محاسبه حجم بهره برداری غیرمجاز، 

فشار حداکثری بازی 
شکست خورده   

انتخابات  هر  مانند  آمریکا  در  انتخابات  ساختار 
به  آن  در  هیچگاه  و  است  قدرت  از  تابعی  دیگری 

دنبال ساختار دمکراتیک قدرت نیستند بلکه همیشه به دنبال تشکیل دولتی 
جمهوریخواه بودند.

استیون لوکس در کتاب خود می گوید در آمریکا بعد سوم قدرت وجود دارد که 
فریب و اغوا است و این بدان معنی است که جامعه احساس می کند با رای دادن در 
کشورش نقش و مشارکت دارد اما درعین حال فرایندهای انتخاباتی تعیین کننده 
هستند. زیرا به رغم اینکه جهان فکر می کند انتخابات آمریکایی ها دمکراتیک است 
اما در حقیقت مردم از این دمکراتیک سهمی ندارند.  در نظام سرمایه داری، رسانه ها 
وظیفه اطلاع رسانی یا خبررسانی ندارند بلکه با رویکرد تولید و ساخت خبر در 
مهندسی انتخابات کمک شایانی می کنند. مگر تولید ناخالص ایران به گونه ای است 
که می تواند برای آمریکا مشکل آفرین شود یا مگر جمهوری اسلامی تسلیحاتی دارد 
که آمریکا نگران آن است؟ این در حالی که ایران یک کشور منطقه ای است با قدرت 
منطقه ای و آمریکا باید این قدرت منطقه ای را بپذیرد یا آن را مهار کند یا موازنه کند 
هر چند که بسیاری از آمریکایی ها، درگیر شدن نظامی با ایران را برای امنیت ملی 
آمریکا مطلوب نمی دانند. مخالفان ترامپ می گویند که جمهوری اسلامی پس از 
خروج آمریکا از برجام رادیکال تر شده است و حتی توانست پایگاه نظامی آمریکا 
را هدف موشک قرار دهد. زیرا پیش از این ایران سقوط هواپیمایی مسافربری خود 
توسط آمریکا و همچنین موشک باران سکوهای نفتی توسط ایالات متحده را دیده 
است ولی توانایی پاسخ گویی نداشت. اما امروز ایران به هر حرکت آمریکا پاسخ 
می دهد که همین سبب تلاش ترامپ برای مذاکره با ایران شده است. ترامپ بر این 
باور بود که فشار حداکثری سبب انعطاف پذیری ایران می شود ولی غافل از اینکه 
باراک اوباما در سیاست خود در قبال ایران سیاست چماق و هویچ را در پیش گرفته 
بود و ترامپ می خواست این سیاست را تغییر دهد ولی وارد بازی شکست خورده ای 
شد. ترامپ به این نتیجه رسیده است که در انتخابات آمریکا دچار یک سختی و 
مشقت خواهد شد زیرا جو بایدن به صورت شگفت انگیز وارد میدان شده و ایران هم 
مقاومت حداکثری را برگزیده است. از این رو چشم امید ترامپ در زمانی که دیگر 
اروپا از او حمایت نمی کند، به کشورهایی مانند روسیه،   ترکیه، و برخی کشورهای 
عربی است. احمدی نژاد در زمانی مطرح شد که در روز ۲ و نیم میلیون بشکه نفت 
به قیمت ۱۰۰ تا ۱۱۰ دلار فروخته می شد. اما در حال حاضر که میزان فروش نفت 
خام و قیمت آن کاهش یافته است،  ظهور افرادی شبیه احمدی نژاد درایران  منتفی 
است. در صورتی که ترامپ مجددا انتخاب شود،  رفتار خودش را بازتولید می کند و 
این رویکردی است که همه روسای جمهور آمریکا در دوره دوم خود انجام می دهند. 
باید دانست که چه بایدن و چه ترامپ به عنوان رییس جمهور آمریکا انتخاب شوند، 
الگوی کنش متقابل بین ایران و آمریکا شکل خواهد گرفت و این موضوع سبب 

ترمیم شرایط اقتصادی کشور خواهد شد.
                                                                                                                    استاد دانشگاه تهران

رییس حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه:

سالانه حدود ۱۴ میلیون پرونده در مراجع 
قضایی بررسی می شود

رییس حفاظت و اطلاعات قوه قضاییه گفت: بیش از یک سوم پرونده های قضایی 
الاسلام  حجت  شود.   می  ارجاع  قانونی  پزشکی  به  رای  صدور  و  رسیدگی  برای 
والمسلمین عبداللهی صبح روز یکشنبه ۲۰ مهر ماه در جلسه شورای مدیران سازمان 
پزشکی قانونی کشور با اشاره به اینکه براساس آمار سالانه حدود ۱۴ میلیون پرونده 
در مراجع قضایی بررسی می شود، افزود: بیش از یک سوم پرونده های قضایی برای 
رسیدگی و صدور رای به پزشکی قانونی ارجاع می شود در حالی که تعداد کارکنان 
و پزشکان این مجموعه بسیار اندک است و هیچ تناسبی بین تعداد پرسنل و حجم 

خدمات این سازمان وجود ندارد.

رئیس جمهور :

ظرفیت های صادرات غیرنفتی
 ارتقاء یافته است 

رئیس جمهور گفت: دستگاه های مسئول هرگونه ناهماهنگی در رویه های اداری در 
روابط تجاری و اقتصادی با همسایگان را برطرف کنند.

حجت الاسلام حسن روحانی روز یکشنبه در یکصد و هفتاد و دومین جلسه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت تاکید کرد: دستگاه های مسئول موظفند رفع موانع اداری 
در روابط تجاری و اقتصادی با همسایگان را در اولویت کاری خود قرار دهند و هر گونه 

ناهماهنگی در رویه های اداری را برطرف کنند.
رئیس جمهور با بیان اینکه در شرایطی که سخت ترین تحریم ها به کشور تحمیل 
شده، سعی شده ظرفیت های صادرات غیرنفتی ارتقاء یابد، تصریح کرد: گمرک 
مکلف است ارزش محصولات صادراتی شرکت  های پتروشیمی را بر مبنای ارزش پایه 
صادراتی متناظر اعلامی که به صورت هفتگی توسط شرکت ملی صنایع پتروشیمی 

اعلام می شود، محاسبه کند. 
در این راستا به منظور ایجاد مدیریت واحد در راستای انسجام بخشی به امور پایانه 
های مرزی کشور مدیریت این پایانه ها، همچون پایانه های هوایی و دریایی به وزارت 

راه و شهرسازی محول شد.
وی با تاکید بر تامین نیازها و کمبودهای فنی و اداری در این زمینه افزود: وزارت 
اقتصاد مکلف است با تسریع در رفع نیازها و تامین تجهیزات گمرکی در گمرکات مرزی 

امکان ترخیص هر چه سریع تر کالاها را فراهم کند.

وزیر راه و شهرسازی:

 به هیچ وجه افزایش قیمت بلیت هواپیما 
را نمی پذیریم

 وزیر راه و شهرسازی مجدد با افزایش قیمت بلیت هواپیما مخالفت کرد و گفت: فردا 
جلسه مشترک ایرلاین ها با رییس سازمان هواپیمایی برگزار می شود و نتیجه نهایی 
اعلام خواهد شد اما ما به هیچ وجه افزایش قیمت را نمی پذیریم.  »محمد اسلامی« 
روز یکشنبه ٢٠ مهرماه در حاشیه مراسم افتتاح نمایشگاه دائمی خودکفایی صنعت 
ریلی در جمع خبرنگاران درباره قیمت گذاری بلیت هواپیما، گفت: هر کدام از ما، هر 
سازمانی برای قطع زنجیره ویروس کرونا باید نقش آفرینی داشته باشد. وی ادامه داد: 
قبلا در ستاد ملی مبارزه با کرونا مصوب شد تا دو ردیف اخر هواپیما با احتمال وجود 
بیمار کرونایی خالی بماند تا اگر بیماری در حال پرواز سوار هواپیما بود به ردیف اخر 
هدایت شود. وزیر راه گفت: با نگرانی اقای نمکی، وزیر بهداشت و مطالبه مردم تفاهم 
شد تا مسافران به صورت یک درمیان در هواپیما بنشینند. اسلامی گفت: در پی این 
مصوبه، ایرلاین ها نرخ ها را افزایش دادند که به هیچ وجه مورد قبول نیست و ما هیچ 

گونه افزایش قیمتی را به بهانه تشخیص فردی قبول نخواهیم کرد.
 

افزایش ۴۵ درصدی میانگین حقوقها؛

صدور احکام جدید بازنشستگان کشوری
با اعلام صدور احکام متناسب سازی  مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری 
حقوق بازنشستگان این صندوق گفت: احکام جدید بازنشستگان صادر شده و در 

سایت صندوق cspf.ir قابل مشاهده و دریافت است. 
اکبر افتخاری  روزیکشنبه با بیان اینکه متناسب سازی حقوق بازنشستگان کشوری 
در مهرماه جاری اجرا می شود، گفت: در اجرای ماده ۳۰ قانون برنامه ششم توسعه و 
برای رفع تبعیض در دریافتی حقوق بازنشستگان با تصویب هیئت وزیران، متناسب 

سازی حقوق بازنشستگان کشوری اجرایی و احکام آن صادر شده است.
 وی تاکید کرد: در اجرای مصوبه هیئت وزیران حقوق بازنشستگان کشوری با ۹۰ 
درصد میانگین حقوق شاغلان هم گروه یا هم طبقه تطبیق داده شده و این تغییرات 

در احکام این عزیزان قابل مشاهده است.
افتخاری اظهار کرد: میانگین حقوق بازنشستگان در این دوره ۴۵ درصد افزایش 

یافته است.

ابراهیم متقی*
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وزیر بهداشت، درمان و آموزشی ضمن رد ابتلای خود به کرونا گفت: رییس 
جمهوری و ما اعتقاد داریم که نباید از شیوه های پلیسی و سخت برای اعمال 
شیوه نامه های بهداشتی کرونا استفاده کرد، اما هیچ کدام از کشورهای مدعی 
دموکراسی را در طول این سال ها نمی شناسید که اپیدمی را با خواهش و تمنا 

جمع کرده باشد.
سعید نمکی روز یکشنبه در یک گفت  وگوی زنده اینترنتی درباره شایعه ابتلای 
خود به ویروس کرونا اظهار کرد: دیروز به دلیل غیبت من در ستاد ملی مقابله با 
کرونا برای اولین بار در طول این چند ماه، اضطراب و نگرانی ایجاد شده و خبری 
مبنی بر بیماری من منتشر شده بود. باید از همه مردمی که ابراز محبت کردند، 
تشکر کنم. فوج عظیمی از مهربانی مردم را از دیروز دریافت کردم و در برابر مردان 

و زنان سرزمینم سر تعظیم فرود می آورم.
وی افزود: در طول این چند ماه به صورت شبانه روزی کار کردیم و یک آزردگی 
در مهره کمر من را رنج می دهد. با اتومبیل به سه استان سفر داشتیم و چند شب 
پیش احساس کسالت و بدن درد داشتم. چون با چند نفر از عزیزان که تست 
کرونای آنها مثبت شد، نشست داشتم، تست انجام دادم و آخر شب به من مژده 
دادند که به ویروس کرونا مبتلا نشدم. امیدواریم با رعایت فاصله گذاری ها از شر 

ویروس کرونا در امان بمانیم تا به مردم عزیز خدمت کنیم.
عده ای رعایت نکرده و همه را گرفتار می کنند

نمکی گفت: مدت هاست که می گویم برای مقابله و مبارزه با یک اپیدمی، فقط 
و فقط نمی توان از تمنا و خواهش استفاده کرد. موج های زیادی را در این مدت 
تحمل کرده و شرمنده همکارانی هستم که موج های پیاپی را که به دلیل عدم 
رعایت موازین بهداشتی است را تحمل کردند. عده زیادی محبت کرده و رعایت 
می کنند و عده ای رعایت نکرده و همه را گرفتار می کنند. وی ادامه داد: به چشم 
خودم دیدم که در صف نانوایی، جوان برومندی به پیرمردی که به او گفته بود چرا 
ماسک نمی زنی، بیشترین اهانت را کرد. این نظارت را به اصناف سپردیم و اصناف 
اثبات کردند، آنچه باید را اجرا نمی کنند. بیش از هفت هزار بازرس بهداشت 
محیط داریم و اگر برای همه کسبه و اماکن عمومی و ترمینال ها قرار باشد بسیج 

کنیم، این هفت هزار نفر کافی نیست.
وزیر بهداشت افزود: خواهش کردیم از نیروی انتظامی و بسیج و همه دستگاه ها 
به عنوان ضابط به ما کمک کنند و جرایم سخت تر اعمال شود. قرار بر این شد که 
این اقدام از تهران آغاز شود و از هفته های بعد به کلانشهرهای دیگر نیز توسعه 

داده می شود.
سرعت انتشار کرونا افزایش یافته است

نمکی اظهار کرد: از مردم عزیز تقاضا می کنیم که مراعات کنند، زیرا در شرایط 
هنوز  است.  شده  دگرگونی هایی  دچار  کرونا  ویروس  هستیم.  سخت  بسیار 
دگرگونی های ویروس کرونا باعث نشده که در بیماری زایی اتفاقی افتاده باشد و 
فقط در سرعت انتشار تاثیر گذاشته و جوانان را بیشتر گرفتار می کند. امیدواریم 

ویروس کرونا به سمت بیماری زایی شدیدتر نرود.
موضوع پر شدن بیمارستان ها صحت ندارد

وزیر بهداشت گفت: خبرهایی به گوش مردم می رسانند که بیمارستان ها پر 
شده و از پذیرش بیمار معذور هستند. این موضوع اصلا صحت ندارد. دو روز پیش 
بالای ۵ هزار و ۲۰۰ تخت در تهران پر شد و این عدد برای ما نگران کننده است. 
این به این معنی نیست که برای پذیرش بیماران تخت خالی نداریم و از طرفی به 

این معنی نیست که چون تخت خالی داریم، زودتر بیمار شویم.

وی افزود: خواهش من این است که مردم ضمن نگرانی برای بیماری، اضطراب 
درمان را نداشته باشند. محکم ایستاده ایم که مردم اضطراب تخت بیمارستانی 
نداشته باشند. بر این قول ایستاده ایم و اجازه نمی دهیم هیچ شهری برای هیچ 

بیماری، تخت خالی نداشته باشد.
پرداخت سه ماه از معوقات پرستاران و پزشکان

بپردازیم.  را  پزشکان  و  پرستاران  از معوقات  ماه  توانستیم سه  نمکی گفت: 
نیروهای پرستاری که مجوز گرفته بودیم را از هفته جاری و بعد وارد سیستم 

می کنیم تا بار نفس گیر را از دوش همکاران خود برداریم.
وی ادامه داد: از ۱۶ شهریور برای ارز دارو نیز اتفاقات مثبتی افتاده و امیدواریم 
بتوانیم کمبود و مشکلات دارو و تجهیزات پزشکی را هرچه زودتر رفع کنیم تا مردم 

نگرانی نداشته باشند.
 اعلام مراحل تولید واکسن کرونا به سازمان جهانی بهداشت

وزیر بهداشت اظهار کرد: خبرهای خوشی از واکسن کرونا نیز داریم. امروز به 
روابط بین الملل وزارت بهداشت نیز گفتم که خبرهای تولید واکسن کرونا در کشور 

و مراحل طی شده را به سازمان جهانی بهداشت نیز اعلام کنند.
دروغ بزرگ آمریکایی ها مبنی بر عدم تحریم دارو

نمکی بیان کرد: آمریکایی ها هیچ وقت ما را معاف از تحریم نکردند. یکی 
از دروغ های بزرگی که آمریکایی ها گفتند این است که دارو را از تحریم خارج 
کردند. وحشیانه ترین و ظالمانه ترین تحریم ها را در طول تاریخ به ما اعمال کردند. 
سفاک ترین و بی رحم ترین رژیم جهان، گروهی هستند که با ترامپ کار می کنند.

وی ادامه داد: هنری در کشور برای ساخت دارو به خرج دادیم. فاویپیراویر و 
رمدسیویر و بقیه داروها را در داخل کشور تولید می کنیم و حتی آمادگی صادرات 

داریم. در تحریم ها با وجود همه سختی ها اجازه ندادیم مردم بدون دارو بمانند.
رعایت پروتکل های بهداشتی کاهش یافته است

وزیر بهداشت اظهار کرد: برای رعایت پروتکل ها نیز به هر نسبت که در رعایت 
پروتکل های بهداشتی قصور داشته باشیم، تاوان آن را در افزایش مرگ و میر 
می پردازیم. در حال حاضر رعایت پروتکل های بهداشتی کاهش یافته و امیدواریم 
این جریمه ها بتواند به گونه ای میزان رعایت پروتکل های بهداشتی را افزایش 

بدهد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

فیلم های سینمایی باید نام فارسی
 داشته باشد

 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر اینکه در استفاده از اسامی، زبان فارسی 
باید مورد توجه باشد، گفت: این اقدام در بخش های مختلف وزارت فرهنگ آغاز و 

حتی تاکید شده که فیلم های سینمایی هم باید نام فارسی داشته باشد. 
سیدعباس صالحی  دردهمین جلسه شورای هماهنگی پاسداشت زبان فارسی با 
تبریک روز حافظ، افزود: هم به دلیل ضرورت توجه به جایگاه زبان فارسی و هم به 
دلیل دغدغه مقام معظم رهبری در این حوزه باید به زبان فارسی توجه داشته باشیم.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تصریح کرد: با توجه به وجود این دغدغه ها اولین 
قدم وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در این حوزه راه اندازی دبیرخانه مستقل زیر نظر 

وزیر بود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: از دیگر اقدامات فعال کردن حوزه 
هایی مانند اداره کل چاپ و نشر و معاونت مطبوعاتی است. همچنین ارتباط با دیگر 
معاونت ها و بخش هایی که غیر مستقیم در این زمینه نقش دارند از اقدامات دیگر 

است. 
صالحی ادامه داد: همچنین در استان ها هم واحدهای استانی پاسداشت زبان 

فارسی را فعال کرده ایم و قدم های خوبی برداشته شده است.
وی در عین حال تصریح کرد: این اقدامات را ابتدا از وزارتخانه آغاز کرده ایم تا 
بتوانیم از دیگران هم مطالبه داشته باشیم. به عنوان مثال در نامگذاری اسامی فیلم 

های سینمایی تاکید کرده ایم که حتما باید از اسامی فارسی استفاده شود.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: بخش دیگر اقدامات وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی وظایف دبیرخانه شورای هماهنگی پاسداشت زبان فارسی به عنوان 
نقش ستادی برای حضور فعال دیگر دستگاه ها در اهتمام به زبان فارسی است که در 

این زمینه نامه نگاری هایی با سازمان ها و نهادهای مختلف داشته ایم.
وی افزود: در ذیل شورای هماهنگی پاسداشت زبان فارسی کارگروهی هم تشکیل 
شده که در ۸ ماه گذشته به طور مستمر جلسات خود را برگزار کرده و امیدوارم بتوانیم 
با اجرای قانون و توجه به منویات مقام معظم رهبری بیش از پیش نسبت به هویت و 

زبان فارسی توجه داشته باشیم.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در ادامه با اشاره به گستره بحث های مربوط به 
برخوردها و نظارت ها در مواجهه با اصنافی که از اسامی و تابلوهای غیر فارسی 
استفاده می کنند، گفت: در این زمینه باید ریشه و فرایندها را بررسی کنیم و آن ها 
را به دست بیاوریم هر چند که فرهنگ سازی هم در این حوزه مهم است و کارگروه 

شورای پاسداشت زبان فارسی باید آن ها را پیگیری کند.
وی تصریح کرد: همچنین در مسیر ثبت نام ها کار را باید جدی تر بگیریم و اهتمام 
بیشتری در این زمینه داشته باشیم و تمامی مراکزی که خدمات عمومی و مردمی 
ارائه می دهند در سامانه های خود به موضوع الزام استفاده از نامگذاری فارسی اشاره 

کنند.

معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده :

بدنبال افزایش سن ازدواج نیستیم
معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده با بیان اینکه بدنبال افزایش سن 
ازدواج نیستیم، تصریح کرد: از نگاه ما، رسیدن به بلوغ فکری ازدواج کافی است اما 
حقیقتا زیر ۱۳ سال کودک است و تبعات زیادی از نظر جسمی و روحی روانی دارد. 

معصومه ابتکار روز یکشنبه در وبینار حقوق کودک در نظام حقوقی ایران با قدردانی 
و تشکر از توجه وزارت دادگستری در ایجاد مراکز تاسیس شده برای حقوق کودکان 
در استان های مختلف افزود: در دولت دوازدهم تلاش کردیم در کنار ماموریت های 
مهمی که به صورت مستقیم با کودکان در ارتباط است همچون تحکیم و صیانت از 
خانواده و در حوزه زنان حمایت از دختران، تلاش کردیم با انعقاد تفاهمنامه، زمینه 

های بسیار خوبی برای تقویت همکاری ها فراهم کنیم.
وی با تاکید بر اینکه در دولت دوازدهم توجه به حقوق کودکان منجر به تصویب 
قانون حمایت از اطفال و نوجوانان شد، گفت: اجرای این قانون نیازمند آموزش های 
فرهنگی به مجریان قانون و سیاستگذاران و همچنین آموزش برای عموم مردم است 

تا از رفتارهایی که با فرزند جرم تلقی می شود، اطلاع داشته باشند.
ابتکار گفت:  معاونت در دوره پیش، تلاش هایی در بحث آموزش کودک و الگو 
سازی در آموزش و پرورش انجام داده بود که ما هم موضوع را پیگیری کردیم و 

خوشبختانه این مساله در آموزش و پرورش به شکل خوبی نهادینه شده است.
معاون رئیس جمهوری تصریح کرد: یکی از مسایل مهم در قانون، تصویب و ابلاغ 
نهایی قانون حمایت از اطفال وجوانان است، قانونی پیشرو و جامع که برای دستگاه 
های اجرایی در جهت حفظ حقوق کودک و نوجوان تعیین تکلیف کرده است. ضمن 
اینکه در ارتباط با بحث خشونت تعاریف جامعی دارد که در لایحه تامین امنیت زنان 

هم از این تعاریف استفاده شده است.
ابتکار با تاکید بر اینکه از این جهت این قانون یک پشتوانه بسیار مهمی به جهت 
فرهنگی است، خاطرنشان کرد: بخشی از کاربرد قانون جنبه بازدارندگی و حقوقی 
و کیفری دارد اما جنبه دیگر قانون، جنبه فرهنگی آن است که باید برای اجرای 
قانون، آموزش های فرهنگی خوبی صورت گیرد؛ آموزش برای مجریان قانون و 
سیاستگذاران و همچنین آموزش برای عموم مردم که  چه رفتارهایی با فرزند جرم 
تلقی می شود اطلاع داشته باشند. معاون رئیس جمهوری یادآور شد: این آموزش ها 
باید مستمر باشد و برای آن باید ساز وکارهایی در بخش دولتی و غیردولتی مد نظر قرار 
گیرد تا بخوبی تبیین شود. ضمن اینکه سازمان های مردم نهاد و فعلان حقوق کودک 

باید در بحث تبیین قانون ورود کننند و تقسیم کار صورت گیرد.

مدیر کل دفتر سلامت روان وزارت بهداشت: 

۲۳ درصد جمعیت کشور دچار 
اختلالات روانی هستند

 رئیس دفتر سلامت روان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: حدود 
۲۳ درصد جمعیت کشور به نوعی دچار اختلالات روانی هستند و حدود ۶۶ تا ۷۵ 
درصد این افراد برای درمان به روانپزشکان، روانشناسان و متخصصان سلامت روان 

مراجعه نمی کنند. 
افزود:  بهاشت  وزارت  از  آنلاین  خبری  نشست  در  یکشنبه  روز  حاجبی  حمد 
مطالعات در دنیا نشان می دهد که در کشورهای با درآمد متوسط ۷۵ درصد افراد 
دارای اختلال روانی مانند افسردگی واضطراب از خدمات درمانی استفاده نمی 
کنند. این میزان یک رقم جهانی است و در ایران نیز بین ۶۶ تا ۷۵ درصد افراد دارای 
اختلال روانی برای درمان به روانپزشکان، روانشناسان و متخصصان سلامت روان 

مراجعه نمی کنند.
وی گفت: در ایران به ازای هر ۴۵ هزار نفر یک روانپزشک داریم. این میزان البته 
در کشور توزیع مناسبی ندارد و میزان توزیع روانپزشک در برخی مناطق کشور از این 
میزان کمتر و در برخی جاها بیشتر است. در این مورد یک استاندارد جهانی وجود 
ندارد و میزان دسترسی مردم در کشورهای مختلف به روانپزشک و روانشناس متفاوت 

است.
حاجبی به نقش تغذیه سالم در سلامت روان اشاره کرد و گفت: تغذیه سالم جزئی 
از شبوه زندگی سالم است و با سلامت روان هم مرتبط است. تغذیه سالم همیشه 
تغذیه گران نیست بلکه شامل تنوع غذایی و مصرف غذاهایی است که برای سلامت 

انسان ضروری است.
وی ادامه داد: یکی از علایم جدی افسردگی کاهش اشتهاست و به جز موارد 
استثنایی افسردگی که موجب پر خوری می شود در اغلب اوقات افسردگی به کم 
اشتهایی منجر می شود و در هر صورت سلامت روان و تغذیه بر هم اثر متقابل دارند.

مدیر کل سلامت روان وزارت بهداشت گفت: در ایران حدود ۲۳ درصد جمعیت به 
نوعی دچار اختلالات روانی هستند و البته در این مورد نیز استاندارد مشخصی در 

دنیا تعریف نشده است.
حاجبی گفت: از زمان اجرای طرح تحول سلامت حدود دو هزار کارشناس سلامت 
روان در شبکه بهداشتی کشور به مردم خدمات سلامت روان ارائه می کنند. این افراد 
کارشناسان آموزش دیده  ای هستند که در مباحث پیشگیری و مداخله هنگام 
بیماری روانی فعال هستند. وی افزود: مهمترین بحث در حوزه سلامت روان افزایش 
سواد سلامت روان مردم و باید در این زمینه با افزایش آموزش همگانی از طریق رسانه 
مردم را نسبت به علایم و روش های کنترل خشم و اختلالات روانی و مراجعه به موقع 

به فرد متخصص آگاه کنیم.

ویزیتی اثربخش برای 
تولیدکنندگان

کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید به منظور بررسی 
و اتخاذ تصمیم در خصوص حل و فصل مشکلات 

واحدهای تولیدی با تصویب هیئت وزیران در سال ۹۴ تشکیل شد.
بررسی علل رکود یا توقف واحدهای تولیدی، رفع موانع مربوط به تولید و اشتغال، 
با دستگاه های  تولیدی  واحدهای  اختلافات  کار،  نیروی  اجتماعی  مشکلات 
اجرایی، کمک به تسریع، تکمیل و راه اندازی طرح های تولیدی از اهم وظایف 

تعیین شده این کارگروه است.
نکته حائز اهمیت در این میان برگزاری مستمرجلسات با حضور و مدیریت مقام 
عالی دولت در استان قم با تاکید بر ارتقاء تولید، تقویت اشتغال و یافتن راه حل 

برای رفع موانع می باشد.
در این میان ارائه پیشنهاد برگزاری جلسات ستاد تسهیل درشهرک های صنعتی 
ودر محل واحد تولیدی از سوی استاندار قم اهمیت این جلسات را در جغرافیای 
استان فراگیر نمود و یکی از مهمترین دستاوردهای این جلسات بازدید میدانی راه 
اندازی مجدد واحیاء ۱۵ واحد تولیدی در شش ماهه نخست سال جهش تولید 
که هم زمان شیوع ویروس کرونا با اشتغال۳۵۰نفر وسرمایه گذاری ۵۰۰ میلیارد 

تومان را بهمراه داشته است
ستاد تسهیل و رفع موانع تولید محدود به جلسات پشت میز نبوده و هر جا 
ضرورت ایجاد کرده اعضای ستاد با حضورمیدانی در محل واحد تولیدی مصوبات 

لازم جهت رفع موانع تولید را اتخاذ نموده اند.
بیش از ۷۴ درصد مصوبات ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان اجرایی شده 
است و همچنین حضورمقام عالی دولت  در ۳۲ واحد تولیدی مستقر در شهرکهای 
صنعتی  در۶ ماهه نخست سال جاری اثربخشی ویزیت های این کارگروه را نوید 
می دهد. در پایان لازم است بیان نمود علیرغم اجرای تحریم های اقتصادی و 
تبعات آن از ابتدای دولت یازدهم تاکنون حجم سرمایه گذاری دراستان چند برابر 
افزایش یافته است که این مهم نشات گرفته از اراده عملی تیم اقتصادی استان و 

بازدهی جلسات مختلف از جمله ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان است.
مدیر روابط عمومی سازمان صنعت ،معدن وتجارت استان قم

معاون وزارت کشور:

۷۴ درصد استانداران از مجموعه وزارت 
کشور هستند

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت کشور گفت: ۷۴ درصد استانداران و ۷۸ 
درصد فرمانداران از مجموعه نیروی های باسابقه و کارآزموده وزارت کشور هستند 
و قبل از دولت تدبیر و امید بیش از ۴۰ درصد پست های وزارت کشور در اختیار 
ماموران از سایر دستگاه ها بود که این رقم هم اکنون به ۹.۵ درصد کاهش یافته 

است. 
بر استفاده  نگاه وزارت کشور  از سال ۱۳۹۲  اینکه  بیان  با  ناصریان«  »جواد 
حداکثری از نیروهای متخصص به ویژه در سطح استاندار، فرماندار و بخشدار بوده 
است، گفت: در حال حاضر ۷۸درصد فرمانداران از مجموعه نیروی های باسابقه 
و کارآزموده وزارت کشور هستند این در حالی است که در گذشته حداکثر تا ۳۷ 
درصد از نیروهای این وزارتخانه، در سطح فرمانداری ها استفاده می شد و مابقی 
به شکل مامور از دستگاه های دیگر جذب می شدند که این امر آسیب جدی را در 
اجرای سیاست داخلی کشور به بار می آورد. معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت 
کشور خاطر نشان کرد: قبل از دولت تدبیر و امید بیش از ۴۰ درصد پست های 
و  فرمانداری ها  استانداری ها،  ستاد،  در  کشور  وزارت  مدیریتی  و  سرپرستی 
بخشداری ها در اختیار ماموران از سایر دستگاه ها بود که این رقم در حال حاضر  
به ۹.۵ درصد کاهش یافته است.  ناصریان با اشاره به سیاست رییس جمهوری و 
وزیر کشور در استفاده از نیروهای متخصص از مجموعه وزارت کشور تاکید کرد: 
در حال حاضر ۷۴ درصد استانداران کشور از مدیرانی هستند که در مجموعه صف 
و ستاد وزارت کشور رشد کرده و دارای سوابق موثر مدیریتی در این حوزه  هستند؛ 
این در حالی است که پیش از دولت روحانی در خوش بینانه ترین حالت  ۲۹ درصد 
از استانداران از بدنه وزارت کشور انتخاب می شدند. وی استخدام ۱۵۰۰ نخبه 
دانشگاهی در مجموعه وزارت کشور از طریق آزمون سازمان سنجش در آینده 
نزدیک را در اجرای سیاست جامع نیروی انسانی بر شمرد و گفت: مجوزهای لازم 

از سازمان برنامه و بودجه دریافت شده است.

مسئول ایثارگران کل سپاه خبر داد؛

شناسایی پیکر ۷ تن از شهدای مدافع حرم 
در سوریه 

مسئول ایثارگران کل سپاه از شناسایی هویت ۷ تن از شهدای مدافع حرم منطقه 
»خان طومان« سوریه خبر داد و گفت: پیکر مطهر این شهدای والامقام صبح فردا 

در حرم مطهر امام رضا)ع( طواف داده خواهد شد.
سردار ابوالقاسم شریفی مسئول ایثارگران کل سپاه از شناسایی و تایید هویت 
پیکر هفت تن از شهدای مدافع حرم منطقه »خان طومان« سوریه در عملیات 
تفحص خبر داد و گفت: پیرو تدبیر سردار شهید حاج قاسم سلیمانی مبنی بر 
تفحص در محور خان طومان سوریه پس از آزادسازی این مناطق، گروه تفحص 
ناپذیر،  ماه ها تلاش خستگی  از  و پس  ایثارگران سپاه در منطقه مستقر شد 

پیکرهای مطهر تعدادی از شهدای جبهه مقاومت کشف شد.
وی افزود: پس از تطبیق نمونه DNA در مرکز ژنتیک سپاه، هویت پیکر هفت تن 
از شهدای مدافع حرم استان های مازندران، البرز، قزوین و خوزستان شناسایی و 

تایید شد و پیکرهای مطهر شهدا به میهن اسلامی بازگشت.
والامقام  شهدای  این  مطهر  پیکر  کرد:  تصریح  سپاه  کل  ایثارگران  مسئول 
صبح فردا )دوشنبه( برای طواف و زیارت حرم مطهر امام رضا )ع( عازم مشهد 
مقدس خواهد شد و پس از طواف بر ضریح مقدس امام هشتم توسط خادمان 
آن آستان مقدس، حجت الاسلام مروی تولیت آستان قدس رضوی بر پیکرهای 
مطهر شهدا نماز خواهند خواند. سردار شریفی با تاکید بر اینکه با توجه به شیوع 
گسترده ویروس کرونا، این مراسم در مشهد مقدس بدون حضور مردم قدرشناس 
و شهیدپرور برگزار و به صورت زنده از شبکه های سیما پخش خواهد شد، گفت: 
پیکرهای مطهر شهدا پس از این مراسم عازم زادگاهشان خواهد شد تا با رعایت 

دستورالعمل های بهداشتی ستاد مقابله با کرونا تشییع و به خاک سپرده شوند.
وی در پایان اسامی شهدای تفحص شده منطقه خان طومان را به این شرح، 
اعلام کرد: رضا حاجی زاده، علی عابدینی، محمد بلباسی و حسن رجایی فر 
از استان مازندران، شهید زکریا شیری از استان قزوین، شهید مجید سلمانیان از 

استان البرز و شهید مهدی نظری از استان خوزستان.
 

دبیر کل شورای عالی آموزش و پرورش:

امکان حضور غیاب دانش آموزان 
در »شاد« فراهم می شود 

 دبیر کل شورای عالی آموزش و پرورش گفت: به زودی امکان حضور و غیاب 
دانش آموزان به شبکه آموزش دانش آموزان »شاد« افزوده می شود.

امانی در حاشیه بازدید از مدارس استان قم در مصاحبه با خبرنگار ما گفت: 
شبکه اجتماعی دانش آموزان »شاد« به تدریج در حال توسعه و بهبود خدمات و 
امکانات بهتر است. امانی با تاکید بر اینکه »شاد« تنها سامانه ای است که امکان 
ارائه زنده کلاس های درس را فراهم کرده است، گفت: به زودی امکان حضور و 

غیاب دانش آموزان به شبکه آموزش دانش آموزان »شاد« افزوده می شود.
وی با اشاره به برخی مشکلات زیر ساختی و همچنین سرعت اینترنت گفت: در 
شرایط کنونی مهارت های فنی معلمان و دانش آموران بسیار تعیین کننده است و 

این مهارت ها نیز به خوبی در حال افزایش است.

اخبار

وزیر بهداشت: 

اپیدمی کرونا با خواهش و تمنا جمع نمی شود

 رییس شورای راهبردی روابط خارجی با بیان اینکه 
اظهارات اخیر ترامپ عمق درنده خویی رییس جمهور 
آمریکا را به خوبی نشان داد، تاکید کرد: این توهین ها 
نه تنها تاثیری در رسیدن دولت آمریکا به اهدافش ندارد 
بلکه ملت ایران را در راستای مقاومتی که باید داشته 
باشند، متحدتر و آگاه تر خواهد کرد و موجب می شود 
آنها بهتر از گذشته در برابر زورگویی های آمریکا بایستند.
»سید کمال خرازی« ، درباره تحریم ۱۸ بانک ایرانی 
از سوی وزارت خزانه داری آمریکا گفت: نیت آمریکا با 
اعمال تحریم های جدید و فشار مضاعف آن است که 
ایران را به زانو دربیاورد. آنها در این چارچوب سیاست 
فشار حداکثری را علیه ایران در پیش گرفتند، از برجام 
خارج و تحریم ها را اعمال کردند و حاج قاسم سلیمانی 

را به شهادت رساندند.
وی با بیان اینکه علیرغم همه توطئه ها و فشارهای 
آمریکا، ایران به زانو درنیامده است، اظهار داشت: هر 
فرد خارجی که به ایران بیاید، مشاهده می کند زندگی 
در جریان است و هر جنس، کالا و وسیله ای که مورد نیاز 
مردم باشد، در بازار وجود دارد هرچند که گرانی وجود 

دارد و مردم فشار اقتصادی را تحمل می کنند.
هدف کاخ سفید فروپاشی ایران و نظام بود

 وزیر اسبق امور خارجه با بیان اینکه هدف آمریکا 
فراتر از تحمیل فشارهای اقتصادی بر ملت ایران بوده 
از  خروج  در  سفید  کاخ  هدف  کرد:  تصریح  است، 
برجام، اعمال تحریم ها، در پیش گرفتن سیاست فشار 
حداکثری و توطئه های مختلف این بوده است که ایران 
و نظام جمهوری اسلامی با فروپاشی روبه رو شود که 
خوشبختانه با ایستادگی مردم، کاخ سفید به هدف 
شوم خود نرسید. به گفته خرازی، انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا به زودی برگزار می شود و دست دولت 
این کشور در عرصه سیاست خارجی خالی است و به 
همین خاطر، ترامپ دست به اقدامات تبلیغاتی با هدف 

مصرف داخلی می زند.
توهین ترامپ نشانه عصبانیت او از نرسیدن به 

اهدافش درباره ایران است
ایستادگی  دارد،  اهمیت  آنچه  داد:  ادامه  وی 
زورگویی ها  با  مقابله  در  ان شاالله  و  است  ایران  مردم 
و  می رسیم  خود  هدف  به  آمریکا  یکجانبه گرایی  و 

نمی گذاریم آنها به هدف خود برسند. رئیس شورای 
و تهدید اخیر  راهبردی روابط خارجی درباره توهین 
رئیس جمهور آمریکا علیه ایران خاطرنشان کرد: توهین 
ترامپ نشانه عصبانیت و ناخرسندی او از ناکارامدی 

تحریم ها و نرسیدن به اهدافش درباره ایران است.
توهین ترامپ عمق درنده خویی رییس جمهور 

آمریکا را نشان داد
خرازی با بیان اینکه صحبت های ترامپ در اتحاد و 
وحدت بیشتر ملت ایران موثر است، ابراز داشت: وقتی 
ترامپ به یک ملتی توهین و جسارت کند، این توهین 
و بی احترامی موجب افتراق نمی شود بلکه مردم از هر 

جناح، نگرش و گرایشی که باشند، متحدتر می شوند.
عمق  ترامپ  اخیر  اظهارات  اینکه  بر  تاکید  با  وی 
نشان  خوبی  به  را  آمریکا  رئیس جمهور  درنده خویی 
داد، عنوان کرد: این توهین ها تاثیری در رسیدن دولت 
راستای  ایران در  بلکه ملت  ندارد  اهدافش  به  آمریکا 
مقاومتی که باید داشته باشند، متحدتر و آگاه تر خواهد 
برابر  در  گذشته  از  بهتر  آنها  می شود  موجب  و  کرد 

زورگویی های آمریکا بایستند.

کمال خرازی:

 توهین های ترامپ مردم ایران را متحدتر می کند

معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: افرادی که 
ماسک نمی زنند و پروتکل های بهداشتی را رعایت نمی کنند حتما جریمه می 
شوند. رانندگان خودروهای عمومی و مسافران آنها و حتی عابران پیاده مشمول 

این جریمه هستند و مبالغ جریمه به حساب وزارت بهداشت واریز می شود.
علیرضا رئیسی روز یکشنبه در نشست خبری آنلاین که از وزارت بهداشت 
برگزار شد، افزود: شک نکنید افرادی که ماسک نمی زنند حتما جریمه می شود، 
به خاطر اینکه اگر جریمه نباشد، عده ای رعایت نمی کنند، پلیس و ناظران 

بهداشتی برای اعمال قانون برای افراد متخلف اقدام می کنند.
معاون وزیر بهداشت گفت: بیش از ۵۰ درصد مردم از اواخر اسفند همیشه 
پروتکل ها را رعایت کرده و ماسک زده اند ولی نیمی از مردم رعایت نکرده اند، 
اکنون رعایت این پروتکل ها مطالبه مردم است و می گویند چرا باید از افرادی 
که رعایت نمی کنند، بیماری بگیریم. باید این افراد جریمه شوند چون بقیه را 

به خطر می اندازند.
رئیسی افزود: همان طور که کمربندی بستن الزامی است و اگر پلیس ببیند 
جریمه می کند، مورد ماسک هم اول ارائه دهندگان خدمت مثل کارکنان حمل و 
نقل عمومی جریمه می شوند. مثلا اگر در تاکسی کسی ماسک نزند، اگر پلیس 
ببیند می تواند خودرو را متوقف کند. راننده خودش ۱۰۰ هزار تومان و به ازای 
هر مسافر ۲۰ هزار تومان جریمه می شود. مسافر هم ۵۰ هزار تومان جریمه می 

شود.

وی گفت: در اتوبوس هم اگر افرادی رعایت نکنند. خود راننده، مسافران و 
شرکت آن اتوبوس از یک میلیون تا مبالغ بیشتر جریمه می شوند. در تهران چون 
سیستم حمل و نقل عمومی ضعیف است نمی توانیم اتوبوس را متوقف کنیم اما 

جریمه ها اعمال می شود.
معاون وزیر بهداشت افزود: در مورد اصناف اگر فردی  که در یک صنف ارائه 
خدمت می دهد اگر خودش ماسک نزند یا مشتریانی را بپذیرد که ماسک نزدید 
اول اخطار می گیرد، در مرحله بعد ۳۰۰ هزار تومان و در مرحله بعد یک هفته 

پلمپ می شود.
رئیسی گفت: در مورد افرادی است که در خیابان تردد می کنند، چند مکانیزم 
وجود دارد پلیس و بازرسان قطعا افراد را جریمه می کنند، دوربین های راهنمایی 
و انندگی با چهره نگاری و کدملی از همان سیستم که برای حجاب استفاده می 
شود برای ماسک  هم استفاده می کنند. کد ملی همه افراد را دارند و می دانند 
کجا زندگی می کنید. برای افراد پیام می آید و جرایم به حساب وزارت بهداشت 

واریز می شود و برای مدیریت کرونا نیز از این استفاده می شود.
وی افزود: خودروهای شخصی جریمه نمی شوند اما اگر فرد از خودرو پیاده 
شد و ماسک نداشت. جریمه می شود. شماره حساب وزارت بهداشت به دولت 
اعلام شده، چند راه برای اخذ جریمه پیش بینی شده افرادی که جریمه می 
شوند به دولت بدهکار می شوند و از طرق مختلف می توانند پرداخت کنند 

ممکن است روی قبوض بیاید.

 یک فعال سیاسی گفت: اوضاع اقتصادی ما به 
انتخابات امریکا وابسته ایت؛ اما اوضاع سیاسی ما 

تحت تاثیر مسائل داخلی خودمان خواهد بود.
علی صوفی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: چالش 
هایی که امروز در کشور وجود دارد تا سال های آتی 
اجتماعی،  چالش های  داشت.  خواهد  استمرار 
نارضایتی عمومی مردم از اوضاع اقتصادی و معیشتی 
خودشان و اوضاع نابه سامان اقتصاد کلان، عدم ثبات 
قیمت ها و ناتوانی دولت در مهار آن و همچنین تورم 

رو به افزایش مشکل امروز است و حتما تا ۱۴۰۰ هم 
ادامه خواهد داشت و چشم اندازی برای بهبودش 
نیست.  وی ادامه داد: با این شرایط نه دولت و نه 
حاکمیت نمی تواند در جلب رضایت مردم اقدامی 
بکند. بنابراین رئیس جمهور آیندهها با این چالش ها 

نیز رو به رو است. 
این فعال سیاسی گفت: در انتخابات آتی عوامل 
داشت.  خواهد  وجود  دیگر  طرف  از  هم  خارجی 
عمده ترین مشکلات خارجی ما در موضوع تحریم 

به  امیدی  سوی   کور  گرچه  شود.  می  خلاصه  ها 
جمهور  رئیس  آمدن  کار  روی  و  امریکا  انتخابات 
جدیدش داریم اما جهش خاصی نخواهیم داشت و 
درآمد ۷۰ میلیارد دلاری نفتی گذشته مان را در سال 
اینده نخواهیم داشت.  وی یادآور شد: امیدی هست 
که اگر حتی ترامپ پیروز شود، با مذاکره با ایران بن 
بستی که برای هر دو کشور ایجاد کرده  را بخواهد 
برطرف کند. اما به هر حال ما رئیس جمهور آینده را با 

این چالش ها رو در. رو می بینیم.

معاون وزیر بهداشت:
جرایم کرونا بر اساس کد ملی افراد اخذ می شود

علی صوفی تشریح کرد

چالش های رئیس جمهور آینده

عبداله محمدی*
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سلامت 

در این مطلب با خواص پرفایده این لبنیات بیشترآشنا می شوید.
کشک یکی از خوراکی های خوش طعم است که در تهیه برخی غذا های مورد 

استفاده قرار می گیرد و خواص و فواید بسیار زیادی برای سلامتی بدن دارد.
کشک یکی از فرآورده های شیر است که به روش سنتی از جوشاندن، تغلیظ یا 
خشک کردن دوغی که پس از کره گیری باقی می ماند یا از ماست بدون چربی 
تهیه می شود. ماده اولیه کشک عبارت است از شیر میش، بز، گاو یا مخلوطی 
از آنها. کشک با حجم کم خود، یک ماده غذایی معجزه آساست که در بردارنده 

تمامی خواص شیر و حاوی کلسیم، چربی، نمک، پروتئین و ویتامین است.
ارزش غذایی کشک:

نیاسین  و  پروتئین  نمک،  چربی،  کلسیم،  دربردارنده  و  مغذی  بسیار  کشک 
)ویتامین ب ۳( است. این خوراکی خوش طعم می تواند به تامین انرژی مورد 
نیاز بدن کمک کند، چرا که هر صد گرم کشک حدود ۱۰۵ تا ۱۲۰ کیلو کالری 
و  فرآوری  نحوه  به  کشک  در  موجود  مغذی  مواد  مقدار  می کند.  تولید  انرژی 
همچنین شیر یا ماده اولیه آن بستگی دارد و هر چه کشک بافت متراکم تری 
داشته باشد، دارای پروتئین بیشتری است. همچنین هر چه کشک دارای درصد 
رطوبت پایین تری باشد و فراوری کمتری روی آن صورت گرفته باشد، موادمغذی 

مخصوصا کلسیم بیشتری دارد.
فواید و خواص کشک:

لاغری:
قندی  مواد  گونه  هیچ  کشک  در  می باشد.  لاغری  کشک،  خواص  از  یکی 
وجود ندارد؛ بنابراین مصرف این ماده برای رژیم لاغری مفید است. استفاده از 
مقداری کشک قبل از غذا، موجب کاهش اشتها می شود و از آنجا که محتوای 
مواد سفید کلسیم دار آن نیرو بخش است و هیچ گونه مواد قندی در آن نیست، 
از اضافه وزن و چاقی مفرط جلوگیری می کند. در واقع کشک با دارابودن مقدار 
زیادی پروتئین به افزایش سوخت و ساز بدن و کاهش احساس گرسنگی کمک 

می کند و از این طریق سبب کاهش وزن و تناسب اندام می شود.
زیبایی و سلامت پوست و مو:

از کشک نه فقط به صورت خوراکی بلکه به عنوان ضماد هم می توان استفاده 
کرد. مصرف ضماد کشک و مالش کشکاب برای درمان ریزش مو و پیشگیری از 

طاسی و کچلی بسیار مفید است.
ضد آفتاب طبیعی:

 کشک به عنوان یک ضد آفتاب طبیعی هم بکار می رود. برای این منظور آبلیمو 
و کشک یا زرد چوبه و کشک را با هم مخلوط کنید. برای درمان آفتاب سوختگی و 
بر طرف کردن لکه های قهوه ای رنگ پوست، از این ترکیب روی نقاط آسیب دیده 

بمالید و خودتان معجزه آن را ببینید.
از بین بردن تیرگی دور چشم:

 کشک می تواند تیرگی دور چشم را از بین ببرد. برای این کار می توانید یک 
پنبه آغشته به کشک را به مدت ۱۰ دقیقه زیر چشم بگذارید وتیرگی دور چشم 

را کاهش دهید.
جوان سازی پوست:

 یکی دیگر از خواص کشک برای پوست جوان سازی آن است. برای جوان 
این  تهیه  برای  کنید.  استفاده  کشک  ماسک  از  می توانید  خود  پوست  سازی 
ماسک یک قاشق کشک، یک قاشق ویتامین ث، برگ چای سبز و کمی عسل 
است و به کاهش چین و چروک های پوست و جوان سازی پوست کمک می کند.

درمان عفونت پوستی:
 برای بهره بردن از این خاصیت کشک، کافی است یک دستمال را در کشک 
خیس کنید و استفاده کنید. این دستمال خیسانده شده در کشک قادر است 

خاصیت ضد عفونی کننده برای پوستتان داشته باشد.
نرم کننده ی طبیعی مو:

 برای داشتن مو هایی درخشان و نرم، می توانید کشک را قبل از شامپو کردن به 
موهای تان بمالید یا می توانید برای حصول نتایج بهتر تخم مرغ زده شده را به آن 
اضافه و از آن ها به عنوان ماسک مو استفاده کنید و به مدت ۴۵ دقیقه آن را روی 

موهای تان قرار دهید و سپس با آب سرد آن را شامپو کنید.

کشک به عنوان یک ضد آفتاب طبیعی هم بکار می رود. برای این منظور آبلیمو 
و کشک یا زرد چوبه و کشک را با هم مخلوط کنید. برای درمان آفتاب سوختگی و 
بر طرف کردن لکه های قهوه ای رنگ پوست، از این ترکیب روی نقاط آسیب دیده 

بمالید و خودتان معجزه آن را ببینید.
درمان شوره سر:

قابل  غیر  سر  پوست  در  )چربی(  سبوم  تولید  که  می افتد  اتفاق  وقتی  شوره 
ابتدا  باید  شوره  مشکل  حل  جهت  که  است  خاطر  همین  به  می شود.  کنترل 
از بین ببرید و بعد پوست سر را کاملا تمیز کنید. به این کار  چربی اضافی را 
ادامه دهید تا از بازگشت مجدد شوره به موهای تان جلوگیری شود. برای رفع 
شوره، می توانید کشک و پودر فلفل سیاه را با هم مخلوط کنید و آن را روی پوست 
سرتان بمالید و بگذارید مدتی بماند؛ سپس آن را کاملا بشویید. برای دستیابی 

به نتایج بهتر، این کار را حداقل دو بار در هفته انجام دهید.
ترمیم و پاکسازی پوست:

ماسک کشک که دارای کشک، آبلیمو و عسل است، می تواند سلول های مرده 
پوست را نابود کند و پوست را پاکسازی کند. هر از چند گاهی از این ماسک برای 

پوست خود استفاده کنید.
درمان پوکی استخوان:

یکی دیگر از خواص کشک، درمان پوکی استخوان می باشد. کشک با کلسیم 
فراوانش با شیر برابری می کند؛ مهمترین مصرف درمانی کشک، پیشگیری از 
بروز یا پیشرفت بیماری پوکی استخوان است؛ میزان مناسب کلسیم، فسفر و 
نسبت این دو ماده مغذی در ترکیب کشک موجب پیشگیری از پوکی استخوان 

می شود.
پیشگیری از بروز فشار خون بارداری:

بارداری است.  از خواص کشک در  نیز یکی دیگر  حفظ فشار خون طبیعی 
کشک حاوی پتاسیم، ماده ای معدنی، است که انقباضات ماهیچه ها را در بدن 
کنترل می کند؛ از جمله ماهیچه ی قلب. مصرف کافی پتاسیم به قلب کمک 
می کند بتواند خون را به طور موثر و با ریتم صحیح در بدن به گردش در آورد؛ و به 

این ترتیب، کشک فشار خون را در سطوح طبیعی حفظ می کند.
ضد عفونی کننده طبیعی دستگاه گوارش:

ضد  یک  عنوان  به  می توان  رو  این  از  دارد؛  سرشاری  آلی  اسید های  کشک 
عفونی کننده برای دستگاه هاضمه و همچنین سلامت روده کوچک و بزرگ از 

آن استفاده کرد.
حفظ سلامت جنین:

در صورتی که از نوع کم نمک کشک استفاده شود، دارای فواید و مزایای زیادی 
است. برای خانم های باردار مفید است که به منظور حفظ سلامت جنین خود 
از کشک در حجم کم و میزان نمک کم استفاده کنند. به علاوه مصرف کشک 
به همراه بادمجان تا حد زیادی سبب دورماندن جنین از نقص های حین تولد 

می شود.
بدنسازی و تناسب اندام:

کشک علاوه بر کلسیم حاوی تمام اسید آمینه های مورد نیاز بدن است و به 
میزان قابل توجهی پروتئین دارد. قطعا می دانید که مهم ترین نقش پروتئین ها 
در بدن حفظ بافت ها و تولید آن ها است؛ چون بدنسازان به پرورش اندام و تقویت 
عضلات خود علاقه دارند؛ باید بدانند که با ورزش های سنگین نیاز به پروتئین 
در بدن آن ها افزایش پیدا می کند؛ در نتیجه ورزشکاران و بدنسازان باید کشک 

را در وعده غذایی یا میان وعده های خود همراه آجیل و تخم مرغ میل کنند.
کاهش احساس گرسنگی:

همان طور که گفته شد، کشک به مقدار قابل توجهی کلسیم و پروتئین دارد؛ 
بنابراین بهتر است که افراد به جای مصرف خوراکی های غیرمغذی و غیر مفید 
از این خوراکی مفید و خوش طعم استفاده کنند. این خوراکی علاوه بر اینکه 
حجم کمی از معده را اشغال می کند، سبب کاهش احساس گرسنگی در افراد 

می شود.
ضد پیری و افزایش طول عمر:

مقادیر  دارای  کشک  که  است  داده  نشان  تحقیقات  از  آمده  بدست  نتایج 

فراوان پیش ساز گلوتاتیون است. این مواد به خوبی از دستگاه گوارش جذب 
می شوند. خواص مهم گلوتاتیون در کنترل رادیکال های آزاد موجب پیشگیری 
به  افزایش طول عمر سلول ها می شود.  و  پیری  روند  از سرطان ها، کند شدن 

بیماران سرطانی بعد از هر وعده غذا ۲ تا ۳ قاشق کشک پاستوریزه بخورانید.
انواع مختلف کشک:

هر چند که ماست همیشه به رنگ سفید است، اما انواع مختلفی کشک در 
رنگ های گوناگون وجود دارد.

کشک خاکستری:
این نوع کشک که بسیار مغذی و مفید است، بومی خراسان جنوبی می باشد. 
برای تهیه کشک خاکستری، دوغ را در ظرف های چدنی می جوشانند تا خمیری 

شکل شود، سپس در آفتاب قرار می دهند تا خشک شود.
کشک زرد:

این نوع کشک که به صورت پودر زرد رنگی است، بومی خراسان می باشد. 
کاله جوش محسوب می شود.  نظیر  از غذا ها  بسیاری  اصلی  ماده  زرد  کشک 

علاوه بر این به عنوان ادویه یا نمک هم در تهیه برخی غذا ها کاربرد دارد.
لور:

این نوع کشک، کشکی تازه و بی نمک می باشد که چربی کمتری در مقایسه با 
خامه دارد؛ بنابراین مصرف آن برای افرادی که دچار چربی بالا هستند و یا پرهیز 

غذایی دارند، مناسب است.
خشکو:

شکل  به  که  می باشد  شده  الک  و  کوبیده  کشک  همان  کشک،  نوع  این 
گلوله هایی به اندازه توپ پینگ پنگ درست می شود و یا به صورت رشته ای تهیه 

و بسته بندی می شود.
سویا کشک:

امروزه می توان به شکل صنعتی با استفاده از سویا نوعی کشک بدست آورد که 
به نام سویا کشک یا کشک سویا شناخته می شود. این نوع کشک خواصی مانند 
سویا دارد و آنچنان از خواص کشک سنتی برخوردار نیست و بیشتر برای تقویت 

عصلانی و کمبود پروتئین کاربرد دارد.
در صورتی که از نوع کم نمک کشک استفاده شود، دارای فواید و مزایای زیادی 
است. برای خانم های باردار مفید است که به منظور حفظ سلامت جنین خود 
از کشک در حجم کم و میزان نمک کم استفاده کنند. به علاوه مصرف کشک 
به همراه بادمجان تا حد زیادی سبب دورماندن جنین از نقص های حین تولد 

می شود.
طرز تهیه کشک:

از  است  بهتر  و  دارید  نیاز  نمک  و  ترش  مقداری ماست  به  تهیه کشک  برای 
ماست محلی استفاده کنید. ماست را در دمای محیط قرار دهید تا ترش شود. 
برای اینکه ماست زودتر ترش شود می توانید یک قاشق فلزی در آن بگذارید. 
پس از اینکه، ماست ترش شد، مقداری آب به آن اضافه کنید. ماست و آب را 
خوب هم بزنید تا کاملا یکدست شوند و دوغ غلیظی حاصل شود. در این مرحله 
باید کره ی دوغ را جدا کنید، برای این منظور دوغ را در ظرف استوانه ای درداری 
ریخته و به شدت تکان دهید تا چربی آن جدا شود. برای اینکه کره زودتر از دوغ 
جدا شود، می توانید به جای آب مقداری یخ به ماست اضافه کنید و سپس آن را 

به شدت تکان دهید تا کره آن جدا شود.
کره ی دوغ معمولا روی آن جمع می شود. شما می توانید با قاشق مقداری از 
کره را از روی دوغ بردارید و اجازه دهید مقداری از کره در دوغ باقی بماند تا 
کشک حاصل نرم تر و خوشمزه تر شود. دوغ را در قابلمه ای ریخته و روی حرارت 

ملایم قرار دهید.
گاهی دوغ را هم بزنید تا حرارت به طور یکنواخت در آن توزیع شود. وقتی دوغ 
شروع به جوشیدن کند، روی آن کف کرده و بالا می آید. در همین زمان بلافاصله 
بجوشد  دوغ  اگر  چون  بجوشد.  دوغ  ندهید  اجازه  و  کنید  خاموش  را  حرارت 
ممکن است کشک مرغوبی را به دست نیاید. پس از خاموش کردن حرارت، آب 
و املاح از هم جدا می شوند. اجازه دهید مواد کمی خنک شوند، سپس آن را 
در کیسه ی نخی بریزید و آویزان کنید تا آب کاملا خارج شود و مواد باقی مانده 
در کیسه، به شکل ماست چکیده درآیند. کشک را در کاسه ای ریخته و بسته به 

ذائقه خود مقداری نمک به آن اضافه کرده و هم بزنید.
نور  مقابل  در  بچینید. سپس  در سینی  و  درآورده  دلخواه  به شکل  را  کشک 
خورشید قرار دهید و گاهی آن ها را پشت و رو کنید تا به صورت یکنواخت خشک 
شوند. کشک ها را پس از خشک شدن در ظرف دردار و در یخچال نگهداری 
کنید. در صورتی که نمک زیادی به کشک اضافه کنید می توانید آن را در خارج 
از یخچال نیز نگهداری کنید، ولی از آنجا که نمک روی جذب مواد مغذی و از 
جمله کلسیم تاثیر منفی دارد، مصرف زیاد آن برای بسیاری از گروه های سنی 
مناسب نیست و می تواند باعث عادت ذائقه افراد به مصرف نمک شود. برای 
سلامتی بیشتر کشک بهتر است نمک کمتری استفاده کرده و آن را در یخچال 

نگهداری کنید.
مضرات کشک:

و  این ماده لبنی به طور کلی، طبع سردی دارد و بهتر است در کنار غذا ها 
چاشنی های گرم استفاده شود.

کشک ماده ی نفاخی است و افرادی که از بیماری های گوارشی رنج می برند 
بهتر است به صورت محدود و همراه با نعناع یا زیره مورد استفاده قرار دهند.

مضرات  و  عوارض  از  یکی  دارد؛  هم  مضراتی  کشک  مصرف  در  زیاده روی 
کشک سفت شدن روده است. مصرف این ماده در کنار سایر غذا های سرد مثل 

بادمجان ممکن است حساسیت پوستی ایجاد کند.
تأثیر منفی روی بدن  خوردن کشک زیاد )پی اچ( خون را کاهش می دهد و 

دارد؛ پس اگر فشار خون دارید؛ در مصرف این ماده بیشتر دقت کنید.
توصیه های بهداشتی:

با توجه به اینکه کشک سرشا از منابع پروتئین حیوانی است، بنابراین محیط 
مناسبی برای رشد میکروارگانیزم های مختلف است که اغلب سبب مسمومیت 

حتی مرگ می شود؛ بنابراین توجه به موارد زیر ضروری است:
مجوز  و  برچسب  دارای  که  شده  )پاستوریزه(  بندی  بسته  کشک های  از 

بهداشتی هستند، استفاده کنید.
کشک را در یخچال نگه داری کنید و از فروشندگان هم بخواهید همین کار را 

در مغازه های خود انجام دهند.
تا حد امکان از مصرف کشک مایع باز خودداری کنید و در صورت استفاده 
۱۰ تا ۲۰ دقیقه قبل از مصرف آن را بجوشانید تا میکروارگانیزم های آن کم شود.
بهتر است به مقدار نمک موجود در کشک توجه کنیم. افرادی که به فشار خون 

بالا مبتلا هستند، کشک بی نمک استفاده کنند.

عجب کشکی سابیدم"؛ خواص باورنکردنی کشک

یک متخصص طب ایرانی:این لبنیات دشمن سرطان است

این غذاها را مصرف کنید تا 
دچار»سرطان« نشوید

متخصص طب ایرانی گفت: سبزیجات و میوه های تازه و برخی ادویه جات، 
سیب، زعفران، اسفناج، چای کم رنگ، زردچوبه، زیتون، هویج، مرکبات و فلفل در 

پیشگیری از ابتلا به سرطان موثر بوده و باید مصرف شود.
 

علیرضا یارقلی، متخصص طب ایرانی درباره »بایدها و نبایدهای غذایی در طب 
ایرانی به ویژه برای پیشگیری از ابتلا به سرطان«، گفت: غذاهای فرآوری شده و 
مانده که به آن غذاهای آماده و فست فود می گوییم غذاهایی غلیظ هستند که در 
بدن ایجاد سودا می کنند و جزو التهابات سرد و غلظت آورنده بوده و موجب سرطان 
می شوند. وی با اشاره به ضرورت استفاده از غذاهای تازه و طبیعی برای حفظ 
سلامت بدن، اظهار داشت: غذاهای ساده، سبزیجات و میوه جات تازه و برخی ادویه 
جات و گیاهانی مثل سیب، زعفران، اسفناج، چای کم رنگ، زردچوبه، زیتون،کلم به 
مقدار کم، چغندر، هویج، مرکبات و فلفل که بر سرطان تاثیر خوبی دارند، باید مصرف 
شوند. این متخصص طب ایرانی اضافه کرد: البته ادویه جات مثل فلفل و زردچوبه تا 

وقتی در غذا استفاده می شود هیچ منعی برای مزاج های مختلف ندارند.
یارقلی متذکر شد:خوردن غذاهای غلیظ مانند آش رشته برای افرادی که معده  
سرد و ضعیفی دارند مناسب نیست اما برای افرادی که فعالیت زیادی دارند و ورزشکار 
هستند مناسب است. وی در خصوص اثرات خواب بر پیشگیری از ابتلا به سرطان، 
گفت: خواب شب یعنی اینکه حدود ساعت ۱۰ یا ۱۱ شب بخوابیم. در فصول سرد 
سال خوابیدن در طول روز اصلا خوب نیست و اگر کسی عادت دارد می تواند یک 
ساعت قبل از اذان ظهر بخوابد اما خواب در غروب بدترین نوع خواب است. این 
متخصص طب سنتی بیان داشت: خوردن چای کم رنگ ایرادی ندارد و قهوه یک یا 

دوبار در هفته نیز بلامانع است.
 

یک فوق تخصص خون و آنکولوژیست :

سرطان پروستات در چه سنی
 شایع تر است ؟

فوق تخصص خون و آنکولوژیست درباره سرطان پروستات گفت: این بیماری 
معمولا در دهه پنجم و ششم زندگی خود را نشان می دهد و توصیه می شود که آقایان 
حداقل سالی یک بار جهت انجام آزمایش خون و معاینه فیزیکی به مراکز درمانی 

اورولوژی مراجعه کنند.
حسین کامران زاده فوق تخصص خون و آنکولوژیست درباره سرطان پروستات 
اظهار داشت: این بیماری در آقایان به ویژه در سنین بالاتر بسیار شایع و عموما بدون 
علامت است؛ اما درصورت  مشاهده علائمی از جمله مشکلات ادراری )تکرر ادار، 
انسداد مجازی اداری و...( باید در اسرع وقت به مراکز درمانی مراجعه شود. این 
علائم، علائم اولیه هستند و در موارد پیشرفته سرطان پروستات بسته به ارگان درگیر 

شده، علائمی مثل درگیری بافت کبد و استخوان ها متفاوت خواهند بود.
وی در خصوص راه ساده تشخیص این بیماری گفت: مراجعه به اورولوژیست ها 
برای شناسایی سرطان )به ویژه سرطان پروستات( با استفاده از آزمایش ساده خون 
و معاینه فیزیکی می تواند به راحتی منجر به تشخیص این بیماری شود. این بیماری 
معمولا در دهه پنجم و ششم زندگی خود را نشان می دهد و توصیه می شود که آقایان 
حداقل سالی یک بار جهت انجام آزمایش خون و معاینه فیزیکی به مراکز درمانی 
اورولوژی مراجعه کنند. کامران زاده فوق تخصص خون و انکولوژیست با اشاره بر 
درمان دارویی بیماری های پروستات ذکر کرد: اکثر بیماری های پروستات با دارو 
درمان می شود و در موارد خاص بیمار نیاز به جراحی پیدا می کند. عمل جراحی 

پروستات یک عمل ساده است و اختلال خاصی را برای بیمار ایجاد نخواهد کرد.
وی با تاکید بر اینکه دارو و یا رژیم غذایی خاصی برای جلوگیری ازسرطان پروستات 
تعریف نشده گفت: راهی برای پیشگیری از وقوع این بیماری وجود ندارد. دارو 
هایی برای این بیماری تعریف شده اند؛ اما به دلیل عوارض جانبی زیاد و عدم صرفه 
اقتصادی، این دارو ها مورد استفاده قرار نمی گیرند. بهترین راه برای پیشگیری از 
این بیماری در مرحله اول، تشخیص زودهنگام آن است. همچنین عواملی از جمله 
چاقی، اختلالات هورمونی و تغذیه نامناسب نه تنها سرطان پروستات، بلکه احتمال 

بروز تمامی سرطان هارا تشدید می کنند.
 

یک متخصص تغذیه :

کدام افراد نباید »عسل« مصرف کنند؟
متخصص تغذیه و استاد دانشگاه علوم پزشکی ایران  گفت :عسل طبیعی ماده 
غذایی بسیار خوبی است اما مصرف زیاد آن باعث چاقی می شود؛ به طور کلی 
کودکان زیر یک سال نباید عسل بخورند و دیابتی ها نیز باید به صورت محدود مصرف 
کنند.  فرزاد شیدفر »خواص عسل و اینکه کدام افراد نباید آن را مصرف کنند؟«، 
گفت: عسل طبیعی ماده غذایی بسیار خوبی است؛ به خاطر اینکه حدود ۴۰ درصد 
فروکتوز دارد و می تواند مثمر ثمر باشد اما مصرف زیاد آن باعث چاقی می شود؛ 
بنابراین عسل خیلی ماده غذایی آزادی نیست؛ چراکه قند زیادی دارد و بسیار غلیظ 
است. وی ادامه داد: هر یک قاشق عسل در مقایسه با یک قاشق شکر قند زیادتری 
دارد و چاق کننده است اما در مقدار اندکی آن اشکالی ندارد و باید از جایی تهیه کرد 
که به کیفیت بهداشتی آن اطمینان داریم. این متخصص تغذیه افزود: به طور کلی 
کودکان زیر یک سال نباید عسل بخورند؛ همچنین در بیماران دیابتی  به علت اینکه  
بخش عمده عسل گلوکز است و قند خون را بالا می برد، باید این افراد به صورت 
محدود استفاده کنند. شیدفر در پاسخ به این پرسش که »آیا افرادی که مشکلات 
معده دارند می توانند عسل استفاده کنند؟«،ابراز داشت:مشکلی در استفاده از 
عسل توسط چنین افرادی وجود ندارد اما باید توجه کنیم هرگز نمی توانیم به مقدار 

زیاد عسل مصرف کنیم.
 

فوق تخصص آلرژی ایمونولوژی بالینی :

چطور بفهمیم مبتلا به »آسم« شده ایم؟
فوق تخصص آلرژی ایمونولوژی بالینی گفت : سرفه های شبانه و طولانی مدت، 
تنگی نفس که در فعالیت ها افزایش یابد و تنفس صدا دار )خس خس سینه( از علائم 
ابتلا به آسم است.  محمدحسن بمانیان درباره »علائم ابتلا به بیماری آسم« اظهار 
داشت: سرفه یکی از علائم شاخص آسم به ویژه در کودکان است؛ سرفه های شبانه 
و طولانی مدت و تنگی نفس که در فعالیت ها افزایش یابد، تنفس صدا دار )خس 

خس سینه( و احساس سنگینی سینه و درد در قفسه صدری از علائم آسم است.
 وی ادامه داد: ممکن است فرد برخی از این علائم یا همه  آنها را داشته باشد؛ در 

این شرایط باید حتما به پزشک  مراجعه کند و تحت درمان قرار گیرد.
این فوق تخصص آلرژی ایمونولوژی بالینی با اشاره به استفاده دو گروه از داروها 
توسط بیماران آسمی،گفت: اسپری آبی رنگ )سالگوتامون( که در مواقع اورژانس 
استفاده می شود، همیشه باید همراه بیمار باشد؛ همچنین  برخی داروهایی که 

کنترل کننده  بیماری است وجود دارد اما باید تحت نظر پزشک استفاده شود.
بمانیان افزود: برای مدیریت درمان آسم باید شرایط داخل و خارج از منزل به جهت 
وجود آلاینده ها را کنترل کنیم و در منزل از سیگار و دخانیات دوری کرده و برای 

گرمایش منزل از شومینه استفاده نشود.

متخصص پوست گفت: برای تامین  رطوبت هوا در فصول 
سرد حتما از بخور سرد استفاده شود؛ چراکه بخور گرم  

ممکن است باعث خشکی پوست شود.
فاطمه معین الدین درباره »مشکلات پوستی ناشی از 
سرد شدن هوا و خشکی پوست با توجه به شرایط شیوع 
کرونا«، گفت: در فصل های سرد به خصوص از ابتدای پاییز 
تا پایان زمستان به علت کمبود رطوبت حتی افرادی که 
اگزما ندارند، خشکی پوست را تجربه می کنند؛ به خصوص 
امسال که در دوران کرونا هستیم خشکی در ناحیه  دست 
و ناحیه های حساس مثل اطراف پلک و دهان شدید تر 

است.
وی توصیه کرد: برای تامین  رطوبت هوا در فصول سرد 
حتما از بخور سرد استفاده شود؛چراکه بخور گرم  ممکن 
استفاده   همچنین  شود.  پوست  خشکی  باعث  است 

مناسب از مرطوب کننده های ویژه برای انواع پوست ها در 
روز توصیه می شود.

این متخصص پوست با بیان اینکه این مرطوب کننده ها 
باید بتوانند بیشترین مقدار رطوبت را در پوست حفظ کنند، 
بیان داشت: برای تشخیص کرم های ویژه برای پوست های 
مختلف  بر روی محصولات ایرانی و خارجی نوشته شده 

است که حاوی مواد فعال هستند.
معین الدین تصریح کرد: مثلا برای مرطوب کننده های 
دست می توان از کرم هایی که حاوی اوره ۳ تا۱۰ هستند 
مرطوب  از  است  بهتر  صورت  برای  اما  کرد،  استفاده 
چراکه  نشود؛  استفاده  هست  اوره  حاوی  که  کننده ای 

ممکن است خاصیت تحریک کنندگی داشته باشد .
وی افزود: استفاده از مرطوب کننده ها برحسب سن هم 
متفاوت است؛ برای اطفال که سطح پوستی کمی دارند 

از مرطوب کننده هایی که حاوی اوره بالا هستند، نباید 
استفاده شود.

این متخصص پوست خاطرنشان کرد: از برخی مرطوب 
کننده ها مثل وازلین که نگهدارنده رطوبت در سطح بدن 
هستند خیلی نباید بر روی پوست صورت استفاده کرد؛ 

چراکه در طولانی مدت باعث ایجاد تیرگی می شود.
سطح  که  اوقات  گاهی  داشت:  اظهار  الدین  معین 
پوست در مناطق حساس از بین رفته و تولید اگزما کرده 
را نمی توان فقط با مرطوب کننده درمان کرد و حتما باید 

تحت نظر پزشک درمان های دیگری انجام  شود.
وی برای پیشگیری از ابتلا به اگزما توصیه کرد: بعضی 
سبز،امگا۳)ماهی  سبزیجات  آب،  مانند  غذایی  مواد 
پوست  رطوبت  بهتر  نگهداری  باعث  آواکادو(  و 

می شوند؛بنابراین باید بیشتر استفاده شوند.

این متخصص پوست متذکر شد: در هنگام دوش گرفتن 
افراد باید به دمای آب توجه کنند که نه خیلی داغ باشد و نه 

سرد؛ضمن اینکه زمان استحمام هم نباید طولانی باشد.

یک متخصص پوست :

چگونه از خشک شدن »پوست« جلوگیری کنیم؟
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نعیمه جاویدی:

این روزها کرونا خبر یک بسیاری از رسانه هاست اما در دنیا بیماری همه 
گیری از مدت ها قبل شایع شده که کم خطر نیست. این بیماری روی روابط 
انسان با بقیه و روال عادی زندگی اثر می گذارد تا جایی که گاه کار زوجین را 

حتی به طلاق می کشاند.
 »فابینگ« یکی از عارضه ها و شاید به تعبیری دیگر، بیماری های مجازی 
است که کیفیت و گاه کلّیت زندگی کاربران تلفن همراه را تحت تاثیر خود قرار 
می دهد. این بیماری گاهی چنان جدی می شود که به مرحله »اعتیاد« می 
رسد. فرد مبتلا انقدر سر در گریبان تلفن همراهش فرو می برد که یک روز 
به خودش می آید و می بیند بقیه ناچار او را با همان تلفن همراه محبوبش 
تنها گذاشته اند، چون دیگرتحمل رفتار »من اندر میان جمع و دلم جای 
دیگری است« او از حوصله و توان خارج شده. مهمترین نشانه مبتلایان به 
این بیماری، شاید همان نگاه های مداوم و دزدکی به تلفن همراه موقع حرف 
زدن و تعامل با دیگران باشد. سر این افراد مدام در گوشی است حتی وقتی در 

حال صحبت کردن ما با آن ها یا آن ها با ما هستند. صحنه آشنایی نیست؟!
غواصانی که تنها ماندند

بی خبری و تنهایی، درد کمی نیست. گاهی حتی ترسناک هم می شود. 
برای همین، بشر دست بکار شده تا اسباب ارتباطات جمعی را فراهم کند تا 
در کسری از ثانیه با عزیزمان در آن سر دنیا تماس تصویری بگیریم یا برایش 
پیام مولتی مدیا ارسال کنیم. اخبار هم لحظه به لحظه مخابره می شوند. 
رسانه های رسمی و رسانه های مکمل در شبکه های مجازی در قالب گروه 
و کانال ها، کوچکترین رویدادهای جذاب جهان را منتشر می کنند. ما در 
دنیای از امکانات و اطلاعات غوطه ور شده ایم. کارشناسان به این حالت 
»غواصی« در دنیای ارتباطات و مجازی می گویند. روانشناسان و کارشناسان 
فضای مجازی هم مقاله ها و تحقیقات مختلفی منتشر کرده اند که شاید 
بهترین و کوتاه ترین جمله برای بیان چکیده اش این معنا این باشد؛ بشر رو 
به انزواست. حالا باید پرسید این امکانات موفق عمل نکرده یا نقص را باید در 
چگونگی استفاده کاربران جستجو کرد؟ پاسخ به این سئوال، بحث مفصلی 
خواهد بود. #سواد_رسانه_ای مدتی است به کمک آمده و عارضه هایی مثل 
فابینگ را معرفی می کند و درباره آن هشدار می دهد. دریافت و توجه به موقع 

به این هشدار، ناجی ما در جهان مجازی خواهد بود.
  فهرستِ سیاهی، نشوید!

اگر بیماری های مجازی این روزها از بیماری های واقعی سبقت نگرفته 
باشند، عقب هم نمانده اند. این را اخباری از عارضه صنعتی شدن چرخه 
زندگی و سرعت عجیب رشد تکنولوژی ها نشان داده است. دنیای تکنولوژی، 
اینترنت، فضای مجازی و شبکه های اجتماعی شانه به شانه امکانات، تسهیل 
و سرعت بخشی به جستجوی اطلاعات و ارتباطات، عارضه هایی هم دارند. 
گاه این آسیب و آفت ها چنان پیش می روند که سلامت و امنیت کاربر خود 
را در فضای واقعی زندگی اش تحت تاثیر قرار می دهند و مخدوش می کنند 
مانند فابینگ. بهترین عبارت فارسی کوتاه مترادف برای این عارضه شاید 
همین  کلمه باشد؛ فردی که خیلی سرش توی گوشی است. »اِما سپپلو«، 
روانشناس دانشگاه »استنفورد« و نویسنده کتاب »مسیر خوشبختی«، می 
گوید: »هرچند فابینگ به این معنی است که شما از طریق رسانه های 
اجتماعی یا پیام کوتاه با کسی ارتباط برقرار می کنید اما در واقع می تواند 
روابط حضوری و لحظه ای  شما را به شدت مختل کند.« به مبتلایان فابینگ 
می توان گفت که نادیده گرفتن آن هایی که با شما صحبت می کنند با توجه 
و نگاه کردن مدام به تلفن همراهتان از یک جا به بعد هیچ توضیح قابل قبولی 
ندارد. دیگران یا با شما مقابله به مثل می کنند که البته این به ضرر خودشان 
است چون کم کم آن ها هم دچار می شوند. شاید هم ارتباط کلامی و عاطفی 
شان را کم کنند. به مرور حتی ممکن است شما را در فهرست سیاه خود قرار 
دهند. چون زمان هایی که با علاقه و انرژی به شما محبت و توجه می کردند، 

نگاهتان به تلفن همراهتان دوخته بود.
 ورود فابینگی ها ممنوع!

برخی آمارها می گویند که حدود سه چهارم مردم کشور، دست کم یک 
تلفن همراه هوشمند دارند. افرادی که تلفن های ساده دارند، به طور نسبی 
از فابینگ در امان هستند. دایره دریافت و ارسال در این نوع تلفن ها بسیار 
محدود است به پیامک و نهایتاً بلوتوث ختم می شود اما در نسل تلفن های 
هوشمند، این دامنه وسیع تر و به عبارتی مدیا محور شده. امکان اتصال به 
اینترنت، استفاده از شبکه های مجازی، پلتفرم های اجتماعی و ارتباطی 
بیشتر به فابینگ دامن زده است. در آنِ واحد کاربر می تواند فیلم، عکس، 
پیامک، اشتراک گذاری آنلاین و بلوتوث را استفاده و تجربه کند. امکانی 
که هم مفید است هم فریبنده. گاهی چنان جای خود را در زندگی فرد باز 
می کند و حس تنوع طلبی و کنجکاوی او را اقناع که ریتم زندگی او بیرون 
از دنیای تلفن همراه، سرد، کند و کم تنوع و کسل کننده می شود. این، 
در کشورهای پیشرفته حالا یک عارضه شناخته شده است. لوگوی فابینگ 
ممنوع! یا فابینگ توقف! و نه به فابینگ! روی تیشرت، لیوان، لوازم کاربردی 
بکار برده می شود تا توجه مردم به این آسیب مجازی بیشتر جمع شود. آن 
ها از یک راه رفته با ما صحبت می کنند و هزینه های این عارضه را پرداخته 
اند. ۷۵ درصد جمعیت کشورمان در معرض این عارضه بالقوه هستند و این 

آمار کمی نیست.
 استخدام هوش و حواس!

در برخی کشورها کار مبتلایان فابینگ به جایی رسیده که هر چند به 
صورت محدود و کم اما برخی از افراد قشر متمول مبتلا به این بیماری کسی 
را استخدام می کنند تا هنگام عبور از خیابان و انجام کارهایی که نیاز به تمرکز 
دارد نقش »هوش و حواس« فرد فابینگی را بازی کند. در این مرحله بیماری 
فرد به مرحله عمیقی رسیده و دچار »اعتیاد مجازی« شده است. ویدئوهای 
منتشر شده در اینستاگرام درباره این افراد را باید دید. فردی چنان جذب یک 
بازی آنلاین است که به ندرت سر از گوشی بر می دارد. فردی را که استخدام 
کرده موقع خوردن قاشق غذا را به سمت دهان او می برد. او را از خیابان رد 
می کند. کارهای بانکی و شخصی و حتی مراحل اولیه ملاقات های عاطفی 

و احساسی کارفرمای فابینگی خود را انجام می دهد! آمارهای این کشورها از 
آثار سوء فابینگ قابل تأمل است. 

تاثیر نامطلوب بر عواطف فردی، زناشویی، خانوادگی و اجتماعی، دلسردی 
و  برای بچه دار شدن، درگیری و خشونت های عاطفی، خیانت  زوجین 
بینایی،  در  مانند اختلال  بزه، عارضه های جسمی  و  مشکلات اخلاقی 
خواب، آرامش، مشکلات حرکتی و... دراین آمارها بررسی شده است. این 
نتایج برای علاقمندان با حوصله و مهارت به خرج دادن در جستجو قابل 

دسترسی است.
 وقتی فابینگ، مسری می شود

طبق تحقیقاتی که سال ۲۰۱۳ انجام شده است، کودکان و نوجوانانی 
که والدینشان به فابینگ دچارند۶۰ درصد بیش از دیگر گروه همسالان در 
خطر آسیب های روحی و اجتماعی قرار دارند. جوانان و نوجوان مبتلا به این 
عارضه، در انتخاب دوست ناکام می مانند. دوستان مجازی که صلاحیتشان 
به اندازه دنیای واقعی ملموس و قابل محک زدن نیست، راه هایی مانند 

اینترنت سیاه، خشن و جنسی را برای آن ها فراهم می کنند.
 فرش قرمزی که »فریبنده« پهن می شود و به انحطاط، خشونت، جرائم، 
اعتیاد و مشکلات اخلاقی می رسد. فابینگ مسری است؛ کودکانِ تنها 
مانده، راه پدر و مادرشان را پیش می گیرند و به گوشی پناه می برند. نتایج 
تحقیقات بعضی موسسه ها کاملٌا ملموس و عینی و هشدار دهنده است. 
طبق این ارزیابی ها که از طریق پرکردن پرسشنامه های دقیق به دست آمده، 
فرد مبتلا به فابینگ نشانه هایی از این قبیل دارد. هرجا برود وسواس گونه و 
هراسان دنبال پریز می گردد تا از شارژ تلفن همراه خیالش آسوده شود و اگر 
پیدا نکند، به شدت کلافه می شود. گاه حتی به سرعت بر می گردد و آنجا را 
ترک می کند. بدون تلفن همراه خوابش نمی برد. دیروقت می خوابد و دیر 
بلند می شود. تا چشم باز می کند، تلفن خود را توی دست می گیرد و اگر 
پیدا نکند از جا می پرد و مشوش می شود. از طبیعت گردی های طولانی 
هراس دارد چون طبیعت بستر مناسبی برای شارژ تلفن همراهش ندارد. اگر 
در جمع و فضاهایی قرار بگیرد که نتواند از تلفن خود استفاده کند، کلافه می 
شود. مکالمه و ارتباط مطلوبی با دیگران ندارد. بیقرار می شود و نمی تواند 
یکجا بنشیند. تمرکز ندارد، شادی و ناراحتی اش در مقایسه با دیگر حاضران 

سطحی است.
  این اعتیاد هم قابل ترک است

»شبکه های اجتماعی می  توانند احساس افسردگی را بدتر کنند و هرچه 
بیشتر از رسانه  های اجتماعی استفاده کنید، احتمال احساس افسردگی 
کتاب  یک  متن  از  بخشی  جملات  این  است.«  بیشتر  شما  اضطراب  یا 
 Computers and( »علمی- تحقیقاتی است؛ کتاب »کامپیوتر و رفتار انسانی
Human Behavior(. برای اینکه ارزیابی از وضع خودمان داشته باشیم، باید 
به این موضوع دقت کنیم. اگر تلفن ما همیشه با ماست چون می ترسیم 
تماس، اخبار، اتفاقات روز را در لحظه از دست بدهیم، احتمالًا دچار فابینگ 
هستیم. به خصوص موقع مطالعه، غذا خوردن، خواب، صحبت کردن با 
دیگران. فابینگ درجه های مختلفی دارد، این عارضه در مراحل اولیه درمان 
ساده تری دارد. با این حال این راهکارها بسیار اثر دارد. با حالت »دور از 
دسترس«، »پرواز« و »مزاحم نشوید« یا همان سایلنت شروع کنیم. با تنظیم 
گوشی روی این حالت ها، هنگام معاشرت، استراحت و غذا خوردن پیام 
دریافت نمی کنیم. اوایل سخت است اما وقتی طعم خوش ارتباط با دیگران، 
لذت بردن از یک منظره یا مزه خوب یک غذا و خواب با کیفیت را چشیدیم، 
بقیه راه را با اشتیاق ادامه می دهیم. یک راه دیگر؛ فاصله فیزیکی خودمان 
را باید با تلفن همراه بیشتر کنیم هربار آن را چک کردیم، دوباره حتماً همان 
جا بگذاریم و برگردیم. طی کردن مدام این راه باعث می شود به مرور خسته 
شویم و صرف نظر کنیم. موقع آمدن به خانه تلفن همراه را جایی مشخص 
بگذاریم یا به یکی از اعضای خانواده تحویل بدهیم تا در صورت تماس و پیام 

ضروری ما را مطلع کند.
 متن پیامک: تو را دوست دارم

اگر کسی فابینگ دارد، چطور می توانیم به او کمک کنیم؟ وقتی با ما 
صحبت می کند با اشتیاق تلفن را کنار بگذاریم. به صورتش خیره شویم و 
به دقت به حرف هایش گوش کنیم. کنش گرانه گوش کنیم و اصلًا بین 
صحبت هایش نپریم یا قضاوت نکنیم. اگر ناراحت است ما هم همراهی کنیم 
یا اگر خاطره جالبی تعریف می کند، بخندیم این بهترین تاثیر ما روی او و به 
تعبیری؛ پاداش انگیزشی برای اوست. اگر نکته جالبی از تلفن همراه دید 
و تعریف کرد واکنش نشان بدهیم و همراهی کنیم اما اگر خودش صحبتی 
را مطرح کرد، بیشتر دقت کنیم و بهتر واکنش نشان بدهیم. به مرور متوجه 
می شود، خودش برای ما جذاب تر است تا اطلاعاتی که به واسطه تلفن 
همراه مطرح می کند. هرگز مقابله به مثل نکنیم وقتی با ما صحبت می کند 
خودمان را با تلفن همراه سرگرم نکنیم. این کار دو عارضه دارد. نخست او را از 
خودمان دلسرد و به تلفن همراه وابسته تر می کنیم. همچنین ممکن است به 
مرور زمان خودمان هم دچار همین عارضه شویم. وقتی اطلاعات جدیدی از 
فضای مجازی مطرح کرد، نگوییم که خودمان قبلًا آن را خوانده یا دیده ایم. 

این کار او را بیشتر در این ورطه می اندازد که با ما و دیگران برای اطلاعات 
دست اول رقابت کند؛ اعتیاد او شدیدتر می شود. از او کمک بخواهیم و 
آمیز استفاده نکنیم که: اگر گوشی اجازه می دهد فلان  جملات کنایه 
کار را انجام بده! یا خسته شدم، من کار کنم تو مدام با تلفنت مشغولی! در 
عوض بگوییم: چقدر خوب خرید می کنی، کیفیت شان عالی بود، امروز 
خرید داریم. با این جملات حس ارزشمندی و حمایت گرانه فرد را بیدار 
می کنیم. حس خوبی از این مشارکت فعال و قدردانی ما می چشد. به مرور 
زمان همراهی با ما را به تلفن همراه ترجیح می دهد. حتی می توانیم با او 
صحبت کنیم و بگوییم که فابینگ او اثر بدی روی روابط ما دارد. اگر گفتن 
رو در رو سخت است، خلاق باشیم. ایمیل های محبت آمیز بدهیم، پیغام 
صوتی بگذاریم او را از طریق فضای مجازی؛ همان فضای محبوبش آگاه 
کنیم. این ترفند را گاهی انجام دهیم اما درست و کامل. او نباید عادت کند 
که همه حرف ها را مجازی بزنیم. این شیوه باید او را به دنیای واقعی بکشاند 

نه ما را به دنیای مجازی او.

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم  مطرح کرد 

استفاده از ظرفیت اندیشمندان حوزوی 
در مسائل مدیریت شهری

رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم گفت: در جهت استفاده از ظرفیت فقهی 
در حل مسائل مدیریت شهری قم، تعامل با اندیشمندان و نخبگان حوزوی به عنوان 

امری راهبردی در دستور کارشهرداری قم است.
همایون یزدان پناه در خصوص استفاده از ظرفیت حوزوی و فقهی در رفع مشکلات 
مدیریت شهری، اظهار داشت: توسعه شهر یکی از موضوعات مهم در ارتباط با 
مسائل فقهی است. رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم تصریح کرد: در این 
ارتباط جلسات مختلفی برگزار شده است و میز شهر پیشرفت پژوهی را شکل دادیم 
که مرتبط با پیشرفت و رشد شهرایرانی، اسلامی است و به دنبال آن هستیم مدل 

عملیاتی بومی ایرانی و اسلامی پیشرفت پژوهی را تحقق بخشیم.
یزدان پناه بیان کرد: در حال حاضر با بررسی های انجام شده  چنین مدلی در 

کشور  که مبتنی بر اصول علمی تهیه شده باشد یافت نشد.
وی عنوان کرد: آن چه در حوزه شهرسازی و برنامه ریزی باید به آن استناد شود، 
مدل عملیاتی است، در حال حاضر مدل های عملیاتی در کشور بومی نیستند و یا 
اگر از مدل هایی به عنوان مدل بومی نام برده می شوند به علت عدم اجرای فرآیند 

علمی در جمع نخبگان مربوطه، مدل قابل استناد نیستند.
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم خاطرنشان کرد: در جهت یافتن مدل 
اسلامی و ایرانی به مراکز مختلف اندیشه ورزی و علمی دانشگاهی و حوزوی فقهی 
مراجعه کرده ایم و تاکنون مدلی که نهایی شده و مورد قبول نخبگان مربوطه قرار 
گرفته باشد در دسترس نبوده ولی حرکت های انفرادی خوبی از سوی برخی از 
اندیشمندان  انجام شده که با تجمیع نظرات و اجماع به نتیجه مطلوب نائل خواهیم 
شد. یزدان پناه گفت: در حال حاضر نظریه قابل قبول جمع نخبگانی در پیشرفت 
شهر اسلامی و ایرانی به عنوان نظریه مرجع نداریم در حالی که مبنای شکل گیری 
مدل، نظریه است و باید در مراکز نظریه پردازی کار شود تا به مدل بومی پیشرفت 
اسلامی ایرانی شهرها برسیم. وی اظهار داشت: در شرایط فعلی مدل شهر همگرا 
برای برنامه ریزی ۵ ساله دوم راهبردی شهر قم با پیشنهاد  مشاور کار می شود و این 

مدل همگرا از مدل هایی است که در جهان نیز بروی آن کار شده است.
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم بیان کرد: آیا این مدل مطلوبی برای شهر 
قم از نظر پیشرفت پژوهی است؟ ممکن است خوب باشد اما قطعا مطلوب نیست، 
چون براساس نظریه های تمدن غرب بیرون آمده است و با اینکه نقاط مثبتی دارد 

ولی نمی تواند تمام ابعاد مورد نظر در پیشرفت شهر اسلامی ایرانی را پوشش دهد.
یزدان پناه خاطرنشان کرد: در معماری و شهرسازی نیز این مسائل دارای اهمیت 
زیادی است، ما از نظر اسلامی ایرانی و شیعی دارای ظرفیت های بسیار غنی هستیم 
و تاکنون بسیاری از این ظرفیت ها تحت عنوان مدل نیامده است و نمی توانیم در این 
باره اقدامات مشخصی در برنامه ها پیش بینی نمائیم. وی تصریح کرد: حاکمیت  و 
دولت باید در این باره تلاش کنند، ولی در واقع وظیفه حوزه های علمی و پژوهشی در 
این عرصه سنگین است و اگر در حوزه پژوهش مدلی برای ارائه نباشد، ممکن است 

به ظاهر بومی باشد اما ما را به تمدن اسلامی مطلوب نمی رساند.

رییس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم:

صنعت قم جهش تولید را با صرفه جویی 
ارزی محقق ساخت

رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت  استان قم با اشاره به این که صنعت قم 
راهبرد جهش تولید را با صرفه جویی ارزی اجرا کرد، گفت: تنها داخلی سازی ۹ 
محصول درقم از ابتدای سالجاری تا پایان شهریورماه موجب کاهش واردات آن  به 

ارزش ۵۱ میلیون دلار شده است.
محمود سیجانی بیان کرد: عملیاتی ساختن راهبرد توسعه تولید و تعمیق ساخت 
داخل در اولویت برنامه کاری سازمان صنعت ، معدن و تجارت قم است و در همین 
رابطه محصولات وارداتی مورد نیاز کشور طی یک برنامه مشخص، داخلی سازی 
شده و از خروج ارز برای خرید آن  جلوگیری می شود. وی ادامه داد: به همین منظور 
در مسیر تحقق شعار جهش تولید، ۹ محصول اتوبوس فرودگاهی، گراند پاور هواپیما، 
پی یو کفش، میله فلزی دور تشک، مبدل خودرو،  قطعات ماشین لباسشویی،  
ظرفشویی و جاروبرقی، دستگاه ایکس ری صنعتی در داخل استان شناسایی و 
داخلی سازی شد. وی افزود: همچنین شناسایی و داخلی سازی ۱۵ محصول و 
ماده اولیه وارداتی را در چرخه صنعت قم دنبال می کنیم تا از خروج میلیون ها دلار 
ارز جلوگیری کرده و ظرفیت های صنعتی استان را ارتقا دهیم. سیجانی گفت: ایجاد 
محدودیت و ممنوعیت درواردات کالاهای داخلی سازی شده و اعطای مشوق های 
متنوع همچون ارائه تسهیلات مالی ارزان قیمت یا تخفیف های مالیاتی به واحدهای 
صنعتی که نسبت به داخلی سازی کالاهای موردنیاز کشور اقدام کنند ازجمله 
راهکاری سازمان صمت قم برای اجرای موفق راهبرد ساخت داخل است. وی بیان 
کرد: همچنین استفاده از ظرفیت رسانه ای استان برای تشویق مردم به خرید کالای 
ایرانی و حمایت هرچه بیشتر ایشان از صنعتگران داخلی ازجمله راهکارهای موثر 

برای موفقیت این راهبرد اقتصادی است.
 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد 

اتمام عملیات اجرایی طرح شانه سازی 
درمحور قدیم قم – تهران 

معاون راهداری اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: به منظور 
تامین ایمنی حداکثری و تسهیل ترافیک دریکی از مهمترین محورهای ترانزیتی 
کشور ، طرح گسترده شانه سازی درمحور قدیم قم – تهران اجرا و به بهره برداری 

رسید .
اکبر نوروزپور: اظهارداشت : درراستای اجرای این طرح افزون بر ۹ هزار و ۴۰۰ متر 
مکعب بارریزی انجام شده است . اکبر نوروزپور طول مسیر پروژه را افزون بر شش 
کیلومتربرآورد کرد و افزود : عرض شانه اصلاحی – احداثی متغیر و به طور میانگین 
هشت متر است . وی محل اجرای پروژه را حد فاصل پاسگاه پلیس راه محور قدیم 
قم – تهران تا موازات آرامستان بهشت معصومه س دانست و تصریح کرد ، تما می 
اقدامات انجام شده جهت اجرای طرح احداث و اصلاح شانه راه محور قدیم قم – 
تهران ، به طورامانی و توسط عوامل و ماشین آلات اداره کل متبوع صورت گرفته 
است . نوروز پور عوامل اجرایی این طرح را هشت نفر اعلام کرد و افزود : هفت 
دستگاه انواع ماشین آلات سنگین و نیمه سنگین ناوگان راهداری قم جهت اجرای 
این امر به کار گرفته شده ا ند . معاون راهداری استان قم درخصوص بازه زمانی پروژه 
نیز اظهار داشت : با توجه به ترافیک حجیم محور قدیم قم – تهران که غالبا ناوگان 
نیمه سنگین باری می باشند ، تسریع دراجرا و تکمیل طرح دردستور کار قرار گرفت 
که بحمدالله درمدتی کمتر از بیست روز پروژه به بهره برداری رسید . اکبر نوروز پور 
درخاتمه متذکر شد : با توجه به تقریب ماههای بارش باران وبرف ، اقدامات تمهیدی 
این معاونت جهت اجرای موفق طرح راهداری زمستانی از ماههای قبل دردستور 

کار قرار گرفته که بخشی از آن رفع افتادگی شانه درسطح راههای استان می باشد.
 

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبرداد

افزایش ۲0 درصدی برداشت گردو در 
استان قم

مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: پیش بینی می شود از 
۱۴۰۰ هکتار باغ گرودی استان قم، ۲ هزار تن گردوی خشک برداشت شود.

ابراهیمی از افزایش ۲۰ درصدی برداشت گردو در سال جاری خبر داد واظهارداشت 
: میزان عملکرد این محصول ۱.۷ تن در هکتار است که در برخی مناطق مانند مرزعه 

وسف روستای فردو این عدد به ۲.۵ تن هم می رسد.
مدیر امور باغبانی سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود :  دستجرد، قاهان در 
بخش خلجستان و کرمجگان و فردو در بخش کهک از جمله روستا های دارای گردو 
در استان هستند که ۲ هزار و ۲۲۰ نفر بهره بردار باغی در این باغ ها مشغول برداشت 

هستند .

برای کمک به دانش آموزان برای شناخت بهتر سردار دل ها؛

جشنواره فرهنگی هنری "علمدار" در قم 
برگزار می شود

معاون آموزش وپرورش استان قم از برگزاری جشنواره فرهنگی هنری »علمدار« 
خبر داد و گفت: دوران کرونا هم مانع تلاش دانش آموزان قمی در صیانت از میراث 

ارزشمند سردار شهید سلیمانی نشده است.
اکبرعلی بابایی ، با اشاره به لزوم شناخت ابعاد شخصیتی سردار سلیمانی اظهار 
داشت: راه و رسم شهید سلیمانی که در قلب همه آزادی خواهان و مستضعفان 
جهان جای دارد تبدیل به مکتبی شده که امروز بیش از هر زمان دیگری به آن نیاز 
است بنابراین در راستای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت آموزه های دینی مکتب سردار 
در برنامه ها و فعالیت های تربیتی مدارس استان موردتوجه قرار می گیرد. رئیس اداره 
فرهنگی هنری، اردوها و فضاهای پرورشی آموزش وپرورش استان قم اهداف برگزاری 
جشنواره فرهنگی هنری »علمدار« را گسترش و تعمیق فرهنگ ایثار، مقاومت و 
شهادت، معرفی اسوه ایثار، اخلاص و عمل برای نسل جوان و نوجوان و صیانت از 
میراث ارزشمند سردار به عنوان مدرسه و مکتب درس آموز و بازنمایی حقیقی از تصویر 
آن شهید معرفی کرد. وی بابیان موضوعات و محورهای شرکت در این جشنواره 
تصریح کرد: این جشنواره در ۱۴ محور رفتار و سبک تربیتی و برخورد ملاطفت آمیز 
با کودکان و نوجوانان ویاران سردار، ساده زیستی و اخلاص در عمل، کارآمدی، 
مردم دوستی و خدمت به مردم و وفاداری به رهبری و آرمان های انقلاب و مواردی از 
این قبیل انجام می شود. به گفته بابایی این جشنواره در دو بخش در رشته های شعر، 
داستان کوتاه، مقاله، بیان خاطره، خوشنویسی و نقاشی ویژه فرهنگیان همچنین 
دانش آموزان دو مقطع ابتدایی و متوسطه نیز می توانند در رشته های نقاشی، نامه ای 
به سردار سلیمانی، دکلمه خوانی و خاطره نویسی و دل نوشته ویژه دانش آموزان آثار 
خود را به دبیرخانه جشنواره ارسال کنند. این مسئول آموزشی با اشاره به زمان و نحوه 
ارسال آثار در این جشنواره خاطرنشان کرد: علاقه مندان به شرکت در این جشنواره 
از ۱۸ شهریورماه تا دهم آذرماه از طریق شبکه آموزشی دانش آموزی شاد و کانال 
اختصاصی جشنواره به آدرس )Alamdar@۹۹( فرصت ارسال آثار دارند که تا به 

امروز استان قم با ارسال بیش از ۱۳۰ اثر در جایگاه هفتم کشوری قرار دارد.

مدیرکل تبلیغ عمومی دفتر تبلیغات اسلامی خبر داد:

اعزام بیش از ۹۵0 مبلغ به سراسر کشور 
در دهه آخر صفر

مدیرکل تبلیغ عمومی دفتر تبلیغات اسلامی گفت: این دفتر به منظور گسترش و 
تبلیغ معارف اسلام و مکتب اهل بیت علیهم السلام در دهه آخر صفر اقدام به اعزام 

و بکارگیری مبلغان فردی و گروهی به سراسر کشور نموده است.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر یحیی کمال از اعزام بیش از ۹۵۰ مبلغ به مناسبت 
دهه آخر صفر به سراسر کشور خبر داد و  گفت: دفتر تبلیغات اسلامی به منظور 
گسترش و تبلیغ  معارف اسلام و مکتب اهل بیت)ع(، در دهه آخر صفر اقدام به 
اعزام و بکارگیری مبلغان فردی و گروهی، نموده است. وی با اشاره به ظرفیت های 
دفتر تبلیغات اسلامی افزود: دفتر تبلیغات اسلامی مانند همه نهاد های فرهنگی و 
اجرایی کشور، خود را موظف می داند در شرایط مختلفی که در کشور بوجود می آید 
با همه ظرفیت خود در کنار مردم و مسئولین کشور باشد و یکی از مهمترین ظرفیت 
های دفتر تبلیغات اسلامی وجود ده ها هزار مبلغ فاضل، توانمند و دارای مهارت 
های مختلف علمی و تبلیغی است، که در مناسبت های مختلف مذهبی، ملی و 
حوادث طبیعی مانند سیل و زلزله و و یروس کرونا در کنار مردم و مسئولین به ایفای 
نقش تاثیر گذار تبلیغی می پردازد . حجت الاسلام کمال با بیان این که اعزام مبلغ 
ویژه دهه آخر صفر با رعایت پروتکل های بهداشتی مصوب ستاد ملی کرونا صورت 
گرفته است، گفت:در این اعزام بیش از ۹۵۰ مبلغ برادر و خواهر در قالب انفرادی 
ساماندهی شده و به مناطق مختلف کشور اعزام شده اند و نیز ۱۰۰ گروه تبلیغی به 
سراسر کشور از جمله مناطق محروم و مناطق مشترک اعزام شده اند. مدیرکل تبلیغ 
عمومی دفتر تبلیغات اسلامی خاطرنشان کرد: این اعزام  با هماهنگی نهادهای 
تبلیغی مناطق از جمله سازمان تبلیغات اسلامی و دفاتر ائمه جمعه صورت گرفته و 
مبلغان اعزامی با هماهنگی وهمکاری نهادهای تبلیغی در محل تبلیغ حاضر و برنامه 
های تبلیغی ویژه این دهه را به اجرا در خواهند آورد . وی در پایان افزود: مبلغان 
اعزامی در این دهه، به فعالیت های مختلفی از جمله برگزاری مراسم عزاداری و 
سوگواری به مناسبت اربعین حسینی، ارتحال نبی مکرم اسلام )ص(، امام حسن 
مجتبی و امام رضا)ع(، اجرای برنامه مواسات مومنانه با همکاری نهاد های انقلابی 
و خیرین منطقه، مشاوره و تبلیغ چهره به چهره، پاسخ به سئوالات احکام و معارف 
دینی و شبهات پیرامون مسائل مختلف عقیدتی، سیاسی، فرهنگی و بویژه مسائل 

پیرامون ویروس کرونا خواهند پرداخت.

  مسئول سازمان بسیج هنرمندان قم :

دهمین جشنواره ادبیات داستانی بسیج 
برگزار می شود

مسئول سازمان بسیج هنرمندان قم از برگزاری دهمین جشنواره ادبیات داستانی 
بسیج خبر داد و گفت: این جشنواره در قالب داستان کوتاه و در ۶ موضوع برگزار 
می شود. سید محمد حسن یزدی نژاد با اشاره به برگزاری دهمین جشنواره ادبیات 
داستانی بسیج اظهار داشت: فراخوان جشنواره در سطح استان و کشور منتشر شده 
و شرکت برای عموم آزاد است. وی بابیان اینکه جشنواره در قالب داستان کوتاه برگزار 
می شود گفت: آثاری که حداکثر دارای ۵ هزار کلمه بوده و تاکنون در کتابی منتشر 
نشده باشد، مورد پذیرش و داوری قرار می گیرد. مسئول سازمان بسیج هنرمندان 
قم بیان کرد: راز های ارغوانی )روایت مردان و زنان حماسه ساز هشت سال دفاع 
مقدس(، مکتب سلیمانی )شهید والامقام سردار حاج قاسم سلیمانی، مدافع حرم(، 
جهش تولید )اقتدار، بالندگی، شکست تحریم های ظالمانه(، الفبای ایثار )مدافعان 
سلامت(، زخم های شعله ور )افشای جنایت های ایادی استکبار جهانی، مقاومت 
مردم مظلوم فلسطین سوریه عراق( و سبک زندگی اسلامی ایرانی )مسجدمحوری 
و تحقق محله اسلامی، حجاب و عفاف و عدالت محوری رشد جمعیت، فرزند آوری 
و تحکیم بنیاد خانواده و صف کالای ایرانی( از موضوعات است.  یزدی نژاد با بیان 
اینکه در بخش بزرگ سالان گروه های سنی بالای ۱۷ سال و در بخش نوجوانان زیر 
۱۷ سال حق شرکت در جشنواره را دارند گفت: مهلت ارسال آثار تا پانزدهم آذرماه 
۱۳۹۹ معین  شده است. وی در ادامه از تجلیل برگزیدگان استانی در دی ماه خبر داد 
و افزود: جوایز گروه های سنی بزرگسالان کشوری؛ رتبه نخست کشوری ۵۰ میلیون 
ریال به همراه تندیس و لوح تقدیر، رتبه دوم کشوری ۳۰ میلیون ریال به همراه 
تندیس و لوح تقدیر، رتبه سوم کشوری ۲۰ میلیون ریال به همراه تندیس و لوح تقدیر 
و ۵ اثر تقدیری با جوایزی به ارزش ۱۲ میلیون ریال خواهد بود. یزدی نژاد عنوان 
کرد: آثار باید به صورت تایپ  شده و در قالب word به فضای مجازی )تلگرام، ایتا یا 

واتساپ( به شماره ۰۹۱۹۹۷۴۹۳۷۲ ارسال شود.

 رئیس اتاق اصناف قم :

نانوایی ها ملزم به رعایت پروتکل های 
بهداشتی هستند

 رئیس اتاق اصناف قم گفت: تمامی نانوایی های قم ملزم به رعایت پروتکل های 
بهداشتی در بخش توزیع نان هستند.

حسن احمدلو در جمع خبرنگاران در خصوص شیوه نامه بهداشتی ویژه نانوایی ها 
اظهار داشت: نظارت های بهداشتی بر روی مجموعه های طبخ نان و نانوایی ها 

افزایش یافته است.
رئیس اتاق اصناف قم در مورد نظارت بر واحدهای نانوایی سطح شهر ادامه داد: 
نانوایی ها از جمله اصناف استراتژیکی و مهم و ضروری است و جزء محدودیت ها و 

ممنوعیت ها در خدمت رسانی به شمار نمی رود.
وی بیان کرد: نظارت های گسترده ای در مورد رعایت پروتکل های بهداشتی و 
باره  نانوایی ها انجام می شود و در این  فاصله گذاری اجتماعی و زدن ماسک در 

تذکرات لازم به نانوایی هایی که توجهی به رعایت پروتکل ها ندارند ارائه می شود.

اجتماعی

 مواظب باشیم، »فابینگ« نگیریم

دوستت دارم اما تلفن همراهم را بیشتر!
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یک مقام مسئول کارگری:

حداقل دستمزد در تمام مناطق 
باید رعایت شود

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی معتقد است ورود به موضوع مزد منطقه 
ای به شکل دستوری ممکن نیست و تمام کشورها ابتدا حداقل دستمزد را مورد 
توجه قرار داده و پس از آن در سایه ثبات اقتصادی به مزد منطقه ای ورود کرده اند.
فتح اله بیات درباره ابعاد منطقه ای شدن دستمزدها اظهار کرد: هر اتفاقی که در 
حقوق و دستمزد می افتد باید حداقل هایی که شورای عالی کار مصوب می کند 

رعایت شود و ماده ۴۱ قانون کار اساس و پایه کار باشد.
وی ادامه داد: در هیچ کجای ایران سبد معیشت نمی تواند زیر حداقلی باشد 
که شورای عالی کار تصویب می کند چون در تمام دنیا حتی آمریکا که حکومت 
فدرالی حاکم است مزد حداقلی اجرا می شود بنابر این ما هم باید حداقل مزد را 
تمام مناطق کشور رعایت کنیم منتها در خصوص سایر موضوعات آن نظیر مزد 
منطقه ای باید کار کارشناسی صورت گیرد و به شکل دستوری نمی توان به آن 

ورود کرد.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی تحقیق و پژوهش در خصوص مزد 
منطقه ای را ضروری دانست و گفت: باید ببینیم که آیا در شرایط فعلی اقتصاد 
چنین موضوعاتی قابلیت اجرا دارد یا نه و اساسا زیرساخت های آن را تعریف کرده 

و منافع و مضرات اجرای آن را برای کارگر و کارفرما درنظر گرفته ایم؟
بیات تصریح کرد: معتقدم هر نشست و گفتگویی در زمینه مزد منطقه ای باید در 
چارچوب سه جانبه گرایی و قانون کار و مبتنی بر نظر نمایندگان کارگری باشد و در 

دل آیین نامه و دستورالعمل ورود نکنیم و به نتایج اجرای آن فکر کنیم.
این مقام مسئول کارگری ادامه داد: اگر به عقب برگردیم و کارگاههای زیر ۵ نفر را 
رصد کنیم می بینیم که نه تنها از شمولیت قانون کار خارج شدند بلکه از مزایایی 
همچون سخت و زیان آوری، مزایای انگیزشی و طبقه بندی مشاغل نیز محروم 

ماندند و همین مساله باعث شد تا بازار اشتغال کشور تقویت نشود.
وی ادامه داد:قانون کار، قانون حمایت از طبقه ضعیف کارگری است و اگر 
تاکید داریم که قانون کار در مورد کارگران رعایت شود به این دلیل است که از نظر 
اقتصادی و مالی ضعیف هستند.قراردادهای موقت امنیت شغلی آنها را از بین 

برده و به معیشت خانوارهای کارگری آسیب زده است.
بیات خاطرنشان کرد:ما باید به ابتدا ثبات اقتصادی برسیم و در سایه آن به 
موضوعاتی مثل مزد منطقه ای ورود کنیم.امروز بیش از هر چیز باید امنیت شغلی 
کارگر حفظ شود و تبصره دو ماده ۷ قانون کار مورد اصلاح قرار گیرد ولی می بینیم 
که در کارهای با ماهیت مستمر همچنان با کارگران قرارداد زیر یک سال بسته می 

شود.

معاون وزیر صنعت:

صادرات غیرنفتی تقویت می شود
معاون وزیر صنعت ،معدن و تجارت با تاکید بر لزوم تلاش برای تقویت صادارت 
غیرنفتی گفت: پارسال در بخش صادرات غیرنفتی رتبه اول کشور شدیم که یک 

اتفاق خوشایند است.
خداداد غریب پور شامگاه شنبه در نشست بررسی مسائل پروژه فولاد اندیمشک 
در سالن جلسات سد کرخه افزود:پارسال ۸۲میلیارد دلار صادرات حاصل از معدن 

و صنایع معدنی داشتیم که یک اتفاق خوب است.
وی افزود: در شرایط تحریم ها، این روند قابل توجه است و بخش معدن در این 

شرایط،  پرکارتر از همیشه خودش را نشان داده است.
وی با تشریح تلاش در زمینه توسعه و تحول در طرح های حوزه صنعت و معدن 
افزود: امروز شرکت های بزرگ کشور با سرمایه گذاری در بخش های مختلف 

موجب تحقق گام های مهم صنعتی و اقتصادی شده اند.
غریب پور افزود:در مناطق مختلف شرکت های بزرگ فولاد کشور سرمایه گذاری 
می کنند. معاون وزیر صمت با اشاره به ظرفیت و جایگاه فولاد کشور گفت: تلاش 
می شود با استفاده حداکثری از این پتانسیل ، بستر رونق اقتصاد و ایجاد فرصت 

شغلی بیش از همیشه فراهم شود.
نماینده مردم اندیمشک در مجلس شورای اسلامی هم گفت:اندیمشک دارای 

ظرفیت های خوبی در حوزه آب،نفت ، گاز ، سد ، جاده و سایر حوزه ها است.
فریدون حسنوند افزود:به رغم این ظرفیت ها و تلاش مسئولین شهرستان.  این 
منطقه کماکان از اشتغال مناسب برخوردار نیست و محرومیت در مناطق مختلف 
وجود دارد. وی افزود: برای برون رفت از این وضعیت تلاش جدی طی چند سال 
اخیر انجام و طرح های بزرگی آغاز شده است. حسنوند گفت:پروژه فولاد زاگرس 
اندیمشک از طرح های مهمی است که در صورت تحقق ، فرصت های شغلی 
بسیاری برای جوانان این منطقه ایجاد می کند. وی افزود: اگر این پروژه به لحاظ 
مالی تقویت شود در روند اجرای آن جهش خوبی شاهد خواهیم بود. وی از چهار 
شرکت بزرگ فولاد کشور برای تحقق این طرح بزرگ اقتصادی تقدیر کرد و افزود: 

چشم امید مردم اندیمشک به تسریع در روند تکمیل این پروژه ها است.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:

توزیع نهاده های دامی
 سیستماتیک می شود

معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی گفت: در دو ماه اخیر با اصلاح 
سامانه بازارگاه، تخصیص نهاده های دامی به  صورت سیستماتیک انجام می شود.
» مرتضی رضایی« در جلسه بررسی مشکلات سامانه بازارگاه، از آغاز دور جدید 
واحد  این روش هر  در  افزود:  و  ابتدای مهرماه خبرداد  از  این سامانه  فعالیت 
دامداری با ثبت کامل داده های درخواست شده در مورد واحد تولیدی، به صورت 

سیستماتیک نهاده مورد نیاز خود را دریافت می کند.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به تغییرات بنیادین در 
سامانه بازارگاه اظهارداشت: سامانه بازارگاه به دلیل انتقاداتی که از آن درباره توزیع 
از طریق استان ها و نه واحدهای تولیدی صورت گرفته بود، اکنون اصلاح شده 
است. وی تصریح کرد: مهمترین اشکال سامانه بازارگاه از دید فعالان امور دام، 
توزیع نهاده های دامی ذرت ، جو و کنجاله )به جز سبوس( به معاونان امور دام در 
استان ها بود و از آنجایی که تخصیص نهاده به واحدهای تولیدی در جایی به ثبت 

نمی رسید، شائبه هایی را ایجاد کرده بود.
معاون امور تولیدات دامی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به واحدهای مرغ 
گوشتی مجاز، گفت: در سقف پروانه ۵۰ هزار قطعه جوجه ریزی، به آنها نهاده 
تعلق می گیرد و سن پرورش نیز ۴۰روز در نظر گرفته می شود و مطابق با آن، نهاده 

به واحدهای تولیدی تعلق خواهد گرفت. 
رضایی همچنین بر نظارت مداوم بر توزیع نهاده تأکید کرد و افزود: منظور از 
نظارت نه از طریق سامانه سماصط، بلکه به صورت میدانی خواهد بود تا فعالیت 

واحدهای تولیدی را راستی آزمایی کنیم.

رییس کمیسیون عمران مجلس :

شناورسازی نرخ بلیت هواپیما لغو می شود
 رییس کمیسیون عمران مجلس با بیان اینکه سازمان هواپیمایی کشوری 
مسئول نرخ گذاری بلیت هواپیما است، گفت: از آنجایی که حکم آزادسازی نرخ 

بلیت هواپیما در برنامه ششم تمدید نشده، قیمت شناور بلیت لغو می شود.
محمدرضا رضایی کوچی درباره انتشار اخبار ضد و نقیض از سازمان هواپیمایی 
کشوری و وزیر راه و شهرسازی مبنی بر افزایش قیمت بلیت هواپیما و لغو آن از 
سوی وزیر گفت: در قانون برنامه پنجم توسعه، آزادسازی نرخ بلیت هواپیما یکی 
از احکام و قوانین این برنامه بود و براساس آن شرایط رقابتی برای تعیین نرخ بلیت 
هواپیما تعریف شد. به این معنا که نرخ بلیت هواپیما متناسب با خدماتی که ارایه 
می شود، می تواند شناور باشد تا با این سازوکار بین ایرلاین ها برای ارتقای کیفیت 
خدمات رقابت ایجاد شود که نتیجه آن کاهش تاخیرات، نوسازی ناوگان و ... باشد.
وی تاکید کرد: اما دیگر این حکم در برنامه ششم وجود ندارد و در آخرین برنامه 

توسعه ای حکم آزادسازی نرخ بلیت هواپیما تمدید نشد.

 استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: در انتقال نقدینگی در نهایت این 
منابع به حساب های بانکی وارد شد و اساسا یکی از اقداماتی که در پی رشد بازار 
سرمایه انجام شد نجات بانک های ورشکسته بود و در حالی به بانک ها اجازه دادند 

وارد بازار سرمایه شوند که بسیاری از آنها ورشکسته هستند.
حسین راغفر در گفت وگویی درباره اتفاقاتی که برای سهام شرکت های دولتی 
ناکارمد  به گفته عده ای ردپای خصوصی سازی های  و  بازار سرمایه رخ داد  در 
و غیرقانونی را در آن می توان دید، اظهار داشت: طبق اصول و قواعد، سهام 
شرکت هایی مانند پتروشیمی ها باید به صورت محدود عرضه شود تا عرضه سهام 
آنها برای افرادی فرصت های سوءاستفاده ایجاد نکند و این اتفاق زمانی رخ می دهد 
که هدف مسئولان کنترل بازار باشد و مدیریت این شرکت ها در دست خودشان 
باقی بماند. وی ادامه داد:  اگر این اتفاق ها افتاده باشد به معنای این است که 
تعمدی در کار بوده و روشن است که چه سهمی را چه کسانی می توانند خریداری 
کنند اما در بسیاری از کشورهای دنیا برای عرضه سهام شرکت های خاص سقف 

می گذارند تا سهام به صورت عمده توسط یک نفر خریداری نشود.
وی با تاکید بر اینکه در ایران قوانین و قواعد بازار سرمایه و سهام شفاف و روشن 
نیست، اظهار داشت: یکی از دلایل انحراف از برنامه ها همین عدم شفافیت است 
که باعث بروز این اتفاقات در بازار می شود یعنی برای افراد و گروه هایی فرصت های 

متفاوت فراهم می کنند.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه بسیاری از این تحولات صورت گرفته 
پیامدهای گسترده ای برای کشور دارد ادامه داد: در سال های آینده پیامدهای 

امروز بازار را خواهیم دید و این پیامدها در آینده خود را نشان می دهند.
راغفر افزود: معتقدم یکی از تفاوت های فاحش بازار سرمایه کشورهای در حال 
توسعه با کشورهای توسعه یافته همین موضوع برهم ریختگی قواعد و مقررات و 

عدم شفافیت فعالیت ها است.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه عدم قوانین و مقرراتی که حافظ منافع 
خریداران سهام هستند می تواند فرصت های سوء استفاده های بسیار بزرگ علیه 
منافع مردم را رقم بزند، گفت: آنهایی که صاحبان قدرت هستند به اطلاعات خاص 
دسترسی دارند و می توانند با دسترسی به اطلاعات ناهمسانی که مردم عادی از 
آنها آکاهی ندارند به شدت به نفع خودشان استفاده کنند. علت اصلی هم نبود 
شفافیت در بازار و نبود سازوکارهای پیگیری حقوقی تقلب ها و دستکاری ها در بازار 

است که می تواند به حقوق سهامداران به شدت آسیب برساند.

راغفر درباره ادامه ریزش ها در بازار سرمایه گفت: علت سقوط بازار سرمایه حبابی 
است که شش ماه گذشته ایجاد شد و صعود آن تصنعی بود و در انتظارات مردم 

دستکاری پدید آمد و این رشد به دلیل واقعیت صنایع کشور نبود.
وی ادامه داد: در همه جای دنیا بازار سهام آینه تولید است و وقتی که کشورمان با 
رکود جدی مواجه است سوالی که پیش می آید این است که چگونه در این شرایط 
حتی سهام بنگاه های ورشکسته هم افزایش یافت. این نشان می دهد عوامل 
غیراقتصادی در رشد شاخص موثر بوده و در آن زمان مردم برای ورود به بازار سهام 
به تبلیغات دولت اعتماد کردند. راغفر ادامه داد: دولت بازار را سازماندهی کرده 
بود که سهام شرکت های بزرگ و بنیادها وارد بورس شوند و در این زمینه تبلیغات 
این سهام یعنی  انجام شد. طبیعی است که عرضه کنندگان  گسترده ای هم 
شرکت های حقوقی این انتظار را داشتند به دلیل همین تبلیغات گسترده قیمت 
سهام شان افزایش پیدا کند و در گام اول همه آنها وارد بازار شدند و همراهی کردند 
اما وقتی این رشد بی سابقه ادامه داشت و شاهد بزرگتر شدن حباب بودیم دریافتند 

که این وضعیت بازار نمی تواند ادامه دار باشد به همین دلیل از بازار خارج شدند.
وی با تاکید بر اینکه قطعا کسانی که نقدینگی خود را در آن شرایط از بازار خارج 
کردند رانت اطلاعاتی داشتند گفت: مساله رانت اطلاعاتی در این جریان بسیار 
مهم است اما نباید فراموش کنیم که این ذات بازار سرمایه است به همین جهت 

بورس را کازینو و قماربازی می دانند.
راغفر تاکید کرد:  طبیعی است آنهایی که قواعد قمار را بهتر بلدند از برندگان بازار 
سرمایه هستند و عموم مردمی که به دنبال آنها وارد بازار می شوند و اطلاعات کافی 

را ندارند از بازندگان خواهند بود.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه البته این اتقاقات در تمام دنیا افتاد و 
مختص ایران نیست، اظهار داشت: در سال ۱۹۲۹ وقتی بازارها سقوط کردند 
خریداران اصلی راکفلرها بودند که در آن زمان به جمع آوری سهام با قیمت بسیار 
نازل اقدام کردند و وقتی که اقتصاد شروع به بازسازی کرد این گروه صاحبان 

ثروت های عجیب و غریب بادآورده شدند.
راغفر با اشاره به ضرورت نظارت بر بازار سرمایه گفت: به طور قطع بازاری که 
سازماندهی ندارد و شفاف هم نیست و هیچ نظارتی بر عملکرد آن وجود نداشته، 

احتمالات دستکاری در آن و ایجاد انتظارات کاذب در جامعه وجود دارد.
وی تاکید کرد: گفته می شود در مقطعی موتورها و برنامه هایی تهیه و تعبیه 
کردند که کار آنها ایجاد تقاضای کاذب در بازار بود و وقتی که مردم می دیدند در 

بازار تقاضایی شکل گرفته شروع به خرید سهام می کردند و در آخر روز بخشی از 
این افراد از بازار خارج می شدند که این جریان باعث می شد قیمت های کاذبی در 

بورس ایجاد شود.
این کارشناس اقتصادی تاکید کرد: وقتی نظارت های قانونی شفاف و روشنی 
برای این موضوعات وجود نداشته و ندارد این شایعات هم گسترده می شود و 

اعتماد عمومی را نسبت به کارکرد بازار از بین می برد.
وی  گفت: نکته دیگر این است که اساسا هدف اصلی بازار سرمایه تجهیز منابع و 
هدایت آن به سمت تولید است اما بسیاری از بنگاه های حاضر در بازار را می بینیم 
که در حد یک تابلو هستند و هیچ فعالیتی در آن شکل نگرفته است. بنابراین منابع 
بسیار بزرگی که در بازار تجهیز شده وارد چرخه تولید نشده و اتفاقا این منابع به 
چرخه سفته بازی و سوادگری ورود پیدا کردند و همین عامل باعث افزایش دلالی 
و سفته بازی در بازارهای سکه، ارز، زمین و ... شد که در نهایت به زیان منافع عموم 

مردم بود.
راغفر ادامه داد: موضوع دیگر این است که اساسا مگر چند درصد از مردم امکان 
ورود به بازار سرمایه را دارند و باید به این نکته توجه داشت که جمعیت بزرگی از 
طبقات جامعه ظرفیت ورود به بازار را نداشتند اما در هزینه و زیان های آن شریک 

شدند.
به مسائل  آشنا  و  و مقتدر  اگر یک دستگاه قضایی مستقل  تاکید کرد:  وی 
اقتصادی وجود داشت باید به این موضوع ورود می کرد و جلوی این کلاهبرداری ها 

در بازار سرمایه را می گرفت.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه در ایران نهادها و تشکل هایی برای نظارت 
بر این عملکردها وجود دارد اما کار نمی کنند، گفت: یکی از دلایل عدم ورود این 
تشکل ها به جریان این تخلف ها در بازار سرمایه عدم آگاهی ناظران و نمایندگان 

قوه قضائیه است.
جلوگیری  برای  می داند  مردم  منافع  نماینده  عنوان  به  دادستان  گفت:  وی 
از آسیب رسانی به منافع جامعه در بازار سرمایه ورود کند و این پرسش را داشته 
باشد که برندگان این فساد شکل گرفته چه کسانی هستند و در اثر کلاهبرداری 

و اقدامات خلاف قانون و قواعد رفتاری در بازار سهام چه کسانی آسیب دیدند.
این کارشناس اقتصادی با تاکید بر اینکه از این اتفاقات در بسیاری از کشورها 
رخ داده اما نظارت و برخورد جدی باعث قطع این جریان ها شده است، گفت: در 
کشورهای دیگر هم قصد و برنامه انجام این کالاهبرداری ها و دستکاری ها در بازار 
سرمایه وجود دارد اما از ترس برخورد ناظران و عواقب آن بروز پیدا نمی کند و کسی 

جرات این اقدامات غیرقانونی را ندارد.
وی گفت: اما نظارت های دستگاهی در بازار سرمایه و سهام ایران وجود ندارد و 

اگر هم ناظری باشد عملکرد آن ناکارآمد است.
راغفر با تاکید بر اینکه باید دید برندگان شاخص دو میلیون واحدی بازار سرمایه 
چه کسانی بودند، گفت: باید دید چه سکانی و چه گروه هایی در این افت و خیز 

سهام منتفع شدند و از آن مهتر اینکه دولت نماینده چه گروه هایی است.
وی تاکید کرد: متاسفانه دولت در شرایط کنونی نماینده منافع مردم نیست بلکه 
نماینده گروه خاصی است که در مدار قدرت و ثروت حضور دارند بنابراین در برابر 

اقداماتی که صورت گرفته سکوت کرده است.
راغفر با تاکید بر اینکه در این رشد بی سابقه سهام شرکت ها بزرگترین برندگان 
بانک ها بودند، گفت: در انتقال این نقدینگی در نهایت این منابع به حساب های 
بانکی وارد شد و اساسا یکی از اقداماتی که در پی رشد بازار سرمایه انجام شد نجات 
بانک های ورشکسته بود و در حالی به بانک ها اجازه دادند که وارد بازار سرمایه 
شوند. بسیاری از آنها ورشکسته هستند و بانکی که زیان انباشته چند ساله دارد 
به یک باره قیمت سهام آن چند برابر شد. در این شرایط معلوم نیست بانک ها این 

منابع را صرف چه کاری کردند.
راغفر تاکید کرد: اگر بانک ها این منابع را وارد بازارهای سوداگرانه کرده باشند به 
طور قطع به زیان منافع عموم و کل اقتصاد است و متاسفانه دولت هم این جریان 

را ترغیب کرد.

حسین راغفر اقتصاددان :

دستگاه قضا مانع کلاهبرداری  در بورس شود
بانک ها بزرگترین برنده رشد شاخص بودند

استادیار گروه اقتصاد دانشگاه فردوسی مشهد گفت: ۷۰ 
تا ۸۰ درصد مشکلات اقتصادی ایران به بخش ساختاری 
اقتصاد مربوط بوده که با وجود تحریم ها اثر آن شدیدتر شده 

است.
عملکرد  خصوص  در  گفت وگویی  در  ارشدی  وحید 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: ابتدا باید دید 
ریشه نوسانات اقتصادی چیست، سپس باید رصد نمود که 
قوای سه گانه هر کدام چه نقشی را در مدیریت نوسانات باید 

ایفا کنند.
وی افزود: نوسانات اقتصادی در حال حاضر می تواند ناشی 
از چند مسئله باشد که بخشی از آن مربوط به ساختار اقتصاد 
کشور است و مجلس از طریق دو مسیر قانون گذاری و نظارت 
داشته  نقش  می تواند  مردم  از  نمایندگی  به  عملکردها  بر 
باشد. بخشی دیگر از مشکلات اقتصادی کشور به تحریم ها 
و فشارهای اقتصادی که به ایران وارد می شود، ربط دارد اما 
۷۰ تا ۸۰ درصد مشکلات اقتصادی ایران به بخش ساختاری 
اقتصاد مربوط بوده که با وجود تحریم ها اثر آن شدیدتر شده 
با  می تواند  مجلس  داد:  ادامه  دانشگاه  استاد  این  است. 
بررسی، اصلاح و تصویب قوانین مرتبط با ریشه های نوسانات  
ورود کند، هزینه های مبادلاتی فضای کسب و کار را برای 
بخش مولد کاهش دهد یا به عبارتی فضای کسب و کار را 
بهبود بخشد. همچنین با مدیریت بخش تقاضا می تواند رفتار 
دستگاه های مختلف و رفتار بازار را به سمتی مدیریت کند تا 

قدرت خرید مردم افزایش یابد.
ارشدی اضافه کرد: مجلس باید بخش عرضه را به سمتی 
ببرد تا بازدهی بخش مولد افزایش پیدا کند و نقش بخش غیر 
مولد کاهش یابد. قانون مالیات بر خانه های خالی در راستای 
همین مسیر تدوین شده است، یعنی بخش غیر مولد که 
سفته بازی انجام می دهد را مدیریت می کند. گرچه اشکالاتی 
در این قانون وجود دارد اما رویکرد مجلس باید به این سمت 
باشد تا سفته بازی موجود در بخش دارایی های غیر مولد 

مانند ارز، مسکن، طلا و خودرو را مدیریت کند و باعث  شود 
مردم سرمایه های خود را به بخش های مولد هدایت نمایند.

استادیار گروه اقتصاد دانشگاه فردوسی مشهد بیان کرد: 
برنامه جامعی تصویب  باید  این گونه طرح ها  برای  طبیعتا 
به  را  منابع  می تواند  باشد  ناقص  طرح  این  اگر  زیرا  شود، 
صورت نادرست هدایت کند. اگر فرض کنید قانونی برای 
مالیات بر خانه های خالی وجود داشته و قانونی برای حوزه 
همان جا  در  منابع  قاعدتا  باشد،  نشده  تصویب  طلا  و  ارز 
جابه جا می شود و به جای دیگری فشار وارد می کند. اگرچه 
اختلافاتی در اجرای این قوانین وجود دارد اما رویکرد مجلس 

این است تا این اتفاقات رخ دهد.
تقاضا خاطرنشان کرد:  اهمیت موضوع  به  اشاره  با  وی 
مجلس به دنبال این است که توانایی خرید مردم را افزایش 
دهد. برای این قبیل موضوعات کارت های الکترونیک خرید 
نیازهای ضروری مطرح است که بتواند بخشی از کاهش 
قدرت مردم را که به دلیل اثرگذاری تحریم ها بوده، جبران 
کند. مهم این است که رویکرد مجلس به این سمت برود تا 
به تولید داخل توجه بیشتری شده و این اتفاق از هر مسیر 
موجود عملی شود. اگر مجلس در مجموعه قوانین و مقررات 
خود به سمت تقویت تولیدات داخل و افزایش عرضه باشد، 
می تواند روی قیمت ها اثر بگذارد اما اینکه چه مدت و در چه 
دوره این اتفاق رخ می دهد بستگی به قوانین و نحوه اجرای 

آن دارد.
به  نیاز  اینکه همه قوانین  به  اشاره  با  اقتصاد  این استاد 
بسترسازی مناسب دارند، تصریح کرد: بسیاری از قوانین 
توسط دوره های مختلف مجلس تبیین شده، اما دولت ها 
در نحوه اجرای آن همیشه با چالش هایی روبه رو بوده اند یا 
اینکه مجلس قوانینی تصویب کرده اما بستر آن فراهم نبوده 
است. به عنوان مثال اگر سامانه اطلاعات خانه های خالی 
مردم وجود نداشته باشد، قانون مالیات بر خانه های خالی 
قابل اجرا نخواهد بود. مجلس علاوه بر قانون گذاری باید در 

نظارت نیز نقش داشته باشد. این نظارت باید از بخش هایی 
باشد که قانون دارند تا سیستم های اجرایی بتوانند قوانین را 

به خوبی و درستی اجرا کنند.
ارشدی در پاسخ به این سوال که مجلس شورای اسلامی 
تاکنون چه اقداماتی برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور 
داشته است، عنوان کرد: در حال حاضر با توجه به حضور 
از  درستی  قضاوت  نمی توان  مجلس،  از  دوره  این  کوتاه 
موفقیت یا عدم موفقیت آن در بهبود اقتصاد کشور داشت، اما 
رویکرد تیم اقتصادی مجلس این است که به سمت مدیریت 
عرضه و تقاضا در جهت رونق همزمان تولید و افزایش قدرت 
خرید مردم برود. این جای سوال دارد که با توجه به وضعیت 
یازدهم  دوره  شروع  از  آنان  خرید  بالای  توان  نبود  و  مردم 
نتوانسته  و  است  موضوعات  این  مقصر  قوه  این  مجلس، 
مدیریت کند. بی انصافی است که بلافاصله از مجلسی که 
تازه شکل گرفته و برای آن هم حاشیه سازی می شود، انتظار 

معجزه داشت.
گفت:  مشهد  فردوسی  دانشگاه  اقتصاد  گروه  استادیار 
قضاوت در مورد نقش مجلس در این مسائل یا ضعیف و 
قوی بودن عملکرد آن در این مدت، نادرست است. بی ثباتی 

اقتصادی کشور ناشی از رفتار مجلس نیست اما می توان 
گفت که مجلس هنوز دستاوردی برای ثبات اقتصاد کشور 
نداشته و نمی توان هم در کوتاه مدت انتظاری داشت، مگر 
اینکه نظارت ها را تشدید کنند و با اصلاح قوانین دست و 
پاگیر بازار بخش مولد و بازار صادرات کالاها و خدمات را روان تر 
کند. باید گفت که بیشتر دلایل بی ثباتی اقتصادی کشور در 
خارج از مجلس رقم می خورد و نمی توان این موضوع را در 

شرایط مدیریت اجرایی کشور به مجلس نسبت داد.
وی اضافه کرد: مهم این است که اقتصاد کشور را با شرایط 
موجود به پایداری لازم برسانیم، البته در مدت زمان کوتاه 
۶ ماهه هم نمی توان تصمیمات کارساز و مفیدی گرفت، اما 
مجلس باید به دولت کمک کرده و اطلاعات درست دهد 
تا حداقل در حوزه هایی که وضعیت مطلوبی داریم دچار 
آشفتگی نشویم. مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
و کمیسیون های اقتصادی مجلس نقش مهمی در هدایت 
صحن علنی به سمت تصمیمات درست دارند. مجلس هم 
نباید با عملکرد و سخنان ناپخته برخی از نمایندگان برای 
خود حاشیه سازی کند، زیرا در شرایط موجود برخی به دنبال 

تضعیف این مجلس هستند. 

استادیار گروه اقتصاد دانشگاه فردوسی مشهد پاسخ داد

ریشه نوسانات اقتصادی کشور چیست؟

مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران از کاهش ۸۰ درصدی مسافرت ریلی 
در ۶ ماه نخست امسال خبر داد و گفت: میزان مسافرت های ریلی در این مدت نسبت به 

دوره مشابه سال گذشته به میزان ۱۳ میلیون و ۷۰۰ هزار نفر- سفر کاهش یافته است.
»سعید رسولی« افزود: به دلیل غیر قابل پیش بینی بودن رفتار ویروس کرونا مشخص 

نیست ریزش مسافران ریلی تا کی و چه اندازه ادامه داشته باشد.
وی با بیان اینکه در پی شیوع ویروس کرونا برای راه آهن و شرکت های ریلی، سه اتفاق 
زیان ده رخ داد، اضافه کرد: نخست، استرداد بلیت های نوروزی بود که پیش از نوروز،  پیش 
خرید شده بود اما با شیوع ویروس کرونا مردم از مسافرات منصرف شدند و بهای کامل 

بلیت های استردادی به مردم بازگردانده شد.
وی افزود: زیان دوم، کاهش شدید تقاضای سفر و به دنبال آن کاهش چشمگیر درآمد 
آنها و سوم تحمیل هزینه عملیات ضدعفونی و رعایت پروتکل های بهداشتی بود که 
خوشبختانه راه آهن در این زمینه بسیار موفق عمل کرده و مکرر مورد تشویق و نقدیر مراجع 

ذیربط قرار گرفته است.
رسولی گفت: بر این اساس، حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار بلیت که قبل از اعلام شیوع 
ویروس کرونا توسط مسافرین خریداری شده بود، به ارزش تقریبی ۱۰۷ میلیارد تومان 

توسط شرکت های ریلی بدون کسر جریمه کنسلی به مردم بازگردانده شد.
رسولی خبر داد که از ابتدای شیوع ویروس کرونا در مقایسه با مدت مشابه سال قبل ۱۳ 
میلیون و ۷۰۰ هزار نفر- سفر کاهش یافته است. بدین معنی که ۱۳ میلیون بلیت کمتر 

خریداری شده است.
به گفته معاون وزیر راه و شهرسازی این کاهش مسافر، منجر به کاهش درآمدی حدود 
یک هزار و ۴۰۰ میلیارد تومانی راه آهن و شرکت های حمل و نقلی ریلی مسافری شده 

است.
کرونایی  وام  اختصاص  وضعیت  آخرین  درباره  همچنین  راه آهن  شرکت  مدیرعامل 
شرکت های حمل و نقلی به ایرنا گفت: ۹۴۰ میلیارد تومان تسهیلات به بخش راه آهن 

اختصاص یافت و ۶۲ شرکت برای دریافت این وام معرفی شدند که تاکنون هفت شرکت 
موفق به دریافت وام شدند. وی گفت: از این ۷ شرکت ۲ شرکت حمل و نقلی بوده و ۵ 

شرکت بعدی از شرکت های بخش خدمات مسافری هستند.

مدیرعامل راه آهن: مسافرت ریلی در ۶ ماه گذشته ۸0 درصد کاهش یافت
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پیشکسوت استقلال همچنین می گوید همه باید به این 
تیم کمک کنند تا امسال بتواند بهترین عملکرد را داشته 

باشد.
است  معتقد  استقلال  سابق  بازیکن  زندی  فریدون 
انتخاب محمود فکری به عنوان سرمربی خیلی می تواند 
به موفقیت این تیم کمک کند زیرا او یک استقلالی است 

و شرایط این تیم را کاملا درک می کند.
پیشکسوت استقلال همچنین می گوید همه باید به این 
تیم کمک کنند تا امسال بتواند بهترین عملکرد را داشته 

باشد.
 محمود فکری به عنوان مربی جدید استقلال 

انتخاب شد؟
مدیران استقلال از مدتها قبل به دنبال انتخاب سرمربی 
بودند و فکر می کنم انتخاب فکری گزینه خوبی خواهد 
کاملا  را  تیم  این  و شرایط  است  استقلالی  زیرا یک  بود 
می شناسد. او سال ها کاپیتان استقلال بوده و با حواشی 
عضو  یک  عنوان  به  بنده  و  دارد  آشنایی  بزرگ  تیم های 
کوچکی از خانواده استقلال این انتخاب را به فال نیک 

می گیرم.

 کادر فنی او کاملا استقلالی است این اتفاق خوبی 
است؟

یکی از بهترین اتفاقات ممکن این بود که فکری یک کادر 
کاملا استقلالی را به این تیم آورد.همگی از مربیان باسابقه 
فوتبال ایران هستند که با حواشی استقلال کاملا آشنا بوده 
و می توانند حاشیه های این تیم را جمع کنند. امیدوارم 

بهترین اتفاقات برای استقلال رقم بخورد.
 ظاهرا قرار است کمیته فنی هم تشکیل شود.

کمیته فنی برای هر تیمی لازم است. اعضای این کمیته 
نقطه نظراتشان  هرکدام  کنند  کمک  تیم  به  می توانند 
می تواند کمک حال سرمربی باشد اما متاسفانه در ایران 
مربیان زیاد با کمیته فنی رابطه خوبی ندارند. امیدوارم این 

مسئله در ایران جا بیفتد.
 به نظرتان می تواند در استقلال موفق باشد؟

برای حضور در هر کاری باید ریسک آن کار را بپذیری. به 
هر حال فکری مربی کم تجربه ای نیست او سالها مربیگری 
کرده و به پیچ و خم کار آشنایی دارد. تا جایی که من شنیدم 

قرار است یک کادر استقلالی هم با او به این تیم بیاید.
 سعادتمند هم از مدیرعاملی استقلال برکنار شد.

به نظرم ایشان اشتباهاتی داشت و باید قبول کنیم که 
در حد مدیرعاملی استقلال نبود. ایشان با صحبت  هایش 
برای تیم حاشیه به وجود آورد و همین باعث شد تیم نتواند 

نتیجه بگیرد.
 فکر می کنید استقلال امسال بتواند نتایج خوبی 

کسب کند؟

پتانسیل  آنها  دارد.  خوبی  بسیار  بازیکنان  استقلال 
موفقیت را دارند. امیدوارم امسال اتفاقات تلخ فصل قبل 
تکرار نشود و این تیم بتواند نتایج خوبی را کسب کند. 
هواداران استقلال چند سال است از عدم نتیجه گیری تیم 
دلخور هستند و امیدوارند که امسال دیگر اتفاقات خوب 

برای این تیم بیفتد.

فکری ریسک پذیر بود که به استقلال آمد

زندی: کادرفنی فکری حاشیه ها را جمع می کند

عرفان حاج بابایی

 هنوز یک دهه از روزی که سیدمهدی رحمتی در اقدامی ناگهانی برای همیشه 
از تیم ملی فوتبال ایران خداحافظی کرد،نگذشته است. روزگاری که او با اختلاف 
بهترین گلر ایران بود و رقبایش فاصله ای معنادار با او داشتند. رحمتی که با 
درخشش های پیاپی اش در آن مقطع زمینه قهرمانی استقلال در جام های 
داخلی را فراهم کرده بود، با کنار رفتنش از تیم ملی این دلهره را در بین اهالی 
فوتبال ایجاد کرد که تیم ملی بدون دروازه بان شش دانگ چگونه می خواهد پا به 
سه مسابقه تعیین کننده مقدماتی جام جهانی ۲۰۱۴ بگذارد؟ کی روش هم می 
دانست جانشینان رحمتی هم تراز او نیستند اما چاره ای نداشت جز این که به 
امثال رحمان احمدی و علیرضا حقیقی اعتماد کند و عملا روی آن ها قمار کند. 
قماری که البته پایانی خوش برای ایران و این دو گلر داشت و ایران با درخشش 
احمدی به جام جهانی رسید و در آن رقابت ها هم حقیقی چیزی از یک گلر شجاع 
و آماده کم نداشت. امروز اما فوتبال ایران دیگر چنین دغدغه ای ندارد چرا که 
دروازه بان هایی جوان و در عین حال با تجربه و صدالبته با کیفیت، در تیم های 
داخلی و خارجی مشغول رقابت هستند و دیگر شماره ۱ تیم ملی برای هیچکس 
از قبل تضمین شده نیست بلکه همانند سایر پست ها، رقابتی تنگاتنگ هم برای 
حضور در قفس توری تیم ملی جریان دارد. رقابتی که خیال همه را از داشتن 
دروازه بان هایی آماده راحت کرده است. در ادامه مروری خواهیم داشت بر ۶ 

دروازه بان مطرح این روزهای فوتبال ایران که هر کدام می توانند مدعی حضور 
در دروازه تیم ملی باشند:

علیرضا بیرانوند
روزی که کارلوس کی روش به او اعتماد کرد و پیراهن شماره ۱ تیم ملی را در جام 
جهانی ۲۰۱۸ به بیرانوند سپرد، هیچکس فکرش را هم نمی کرد که دروازه بان 
بلندقامت پرسپولیس که در نفت تهران چهره شده بود، به یکی از مردان تاثیر گذار 
جام جهانی روسیه بدل شود. بیرانوند با مهار پنالتی کریستیانو رونالدو و درخششی 
مثال زدنی مقابل ستاره های مراکش و اسپانیا، نام خود را در عرصه جهانی بر سر 
زبان ها انداخت. نتیجه این درخشش ها در تیم ملی و پرسپولیس هم چیزی نبود 
جز انتقال به تیم آنتورپ بلژیک و تجربه کردن فضای فوتبال اروپا. بیرانوند که در 
ابتدای این فصل عازم بلژیک شده، این روزها با مشکل مصدومیت دست و پنجه 
نرم می کند و هنوز نتوانسته روزهای طلایی خودش در پرسپولیس و تیم ملی را در 
آنجا تکرار کند و به دلیل همین مصدومیت هم اردوی جاری تیم ملی را از دست 
داد. با این حال همگان بر سر این مسئله متفق القول هستند که او قطعا مثل زمان 

کی روش و ویلموتس، گلر شماره ۱ تیم اسکوچیچ هم خواهد بود.
امیر عابدزاده

فرزند خلف احمدرضا عابدزاده این روزها بیش از همیشه در لیگ پرتغال خودش 
را به همگان ثابت کرده و کیفیتش را در ویترینی اروپایی به نمایش گذاشته. او 
که فصل قبل هم عملکردی تحسین برانگیز در ترکیب تیم ماریتیمو داشت، این 

فصل هم آمادگی بالای خود را حفظ کرده و اوج کارش هم مهار پنالتی الکس 
تلس، دفاع چپ سرشناس تیم پورتو بود که باعث برتری ماریتیمو در این دیدار 
شد. همین درخشش ها اسکوچیچ را مجاب کرد تا همانند کی روش، عابدزاده را 
به اردوی تیم ملی فرا بخواند و هیچ بعید هم نیست که در دیدار روز سه شنبه مقابل 

مالی، این دروازه بان روی فرم، چهارمین بازی ملی اش را تجربه کند.
پیام نیازمند

نیازمند که با توجه به سن کمترش نسبت به دو گلر فوق)۲۵ سال( می تواند 
آینده طولانی تری در فوتبال حرفه ای داشته باشد، پس از درخشش در سپاهان 
زیرنظر امیر قلعه نویی، به همراه تیم ملی و به عنوان گلر سوم راهی جام ملت های 
۲۰۱۹ شد و پس از آن هم همیشه در اردوها حضور داشت. اسکوچیچ هم نیازمند 
جوان را به اردوی جاری تیم ملی فراخواند و در بازی پنج شنبه مقابل ازبکستان به 
او اعتماد کرد تا نیازمند نخستین بازی ملی اش را تجربه کند. بازی ای که قطعا 

مقدمه حضورهای پرتعداد او درون دروازه تیم ملی خواهد بود.
سیدحسین حسینی

سیدحسین  عملکرد  روی  گذشته،  فصل  در  استقلال  سینوسی  عملکرد 
تاثیر  هم  رسید  ها  آبی  شماره ۱  پیراهن  به  بالاخره  که  بانی  حسینی،دروازه 
محسوسی گذاشته بود. حسینی هیچ نشانی از آن گلر آماده و شش دانگ که 
توانسته بود رحمتی را هم نیمکت نشین کند و نداشت و در روزهای بی رقیب در 

دروازه استقلال، نتوانست انتظارات هواداران این تیم را برآورده کند.
با این حال سابقه مثبت حسینی اجازه حذف نام او از فهرست دروازه بان های 
سرشناس فوتبال ایران را نمی دهد. او که سه سال پیش توانست بیش از ۸۰۰ 
دقیقه دروازه خود را بسته نگه دارد، حالا این شانس را دارد تا با درخشش در رقابت 
های لیگ فصل آینده، یک بار دیگر اعتماد فوتبال دوستان و سرمربی تیم ملی را 

به خود جلب کند و به روزهای اوجش بازگردد.
امروز اما فوتبال ایران دیگر چنین دغدغه ای ندارد چرا که دروازه بان هایی جوان 
و در عین حال با تجربه و صدالبته با کیفیت، در تیم های داخلی و خارجی مشغول 
رقابت هستند و دیگر شماره ۱ تیم ملی برای هیچکس از قبل تضمین شده نیست

رشید مظاهری
آلترناتیو همیشگی دروازه بان های سرخابی های پایتخت، در نهایت از تراکتور 
راهی استقلال تهران شد تا رقابتی جذاب را با سیدحسین حسینی درون چارچوب 
دروازه استقلال داشته باشد. مظاهری که همیشه یکی از بهترین گلرهای ایران 
طی سالیان اخیر بوده، طی دو سال اخیر پای ثابت اردوهای تیم ملی است و در 

حال حاضر هم یکی از سه گلر دعوت شده توسط دراگان اسکوچیچ می باشد.
حامد لک

تولد دوباره حامد لک در پرسپولیس او را یک بار دیگر در حد دروازه بانی کامل 
و آماده مطرح کرده است. لک که روزهای پر فراز و نشیبی را در تیم های مختلف 
لیگ برتری سپری کرد، در ابتدای این فصل و با جدایی علیرضا بیرانوند به آرزوی 
دیرینه خود یعنی حضور در پرسپولیس رسید و با درخشش های عالی خود در 
رقابت های لیگ قهرمانان آسیا که اوج آن در نیمه نهایی و مهار پنالتی بازیکن 
النصر بود، توانست نقشی اساسی در صعود قرمزها به فینال این رقابت ها ایفا 

کند.
لک حالا امیدوار است تا با ادامه دار بودن عملکرد فوق العاده اش در پرسپولیس 
بتواند نگاه اسکوچیچ را به خود متوجه کند و بتواند پس از رسیدن به تیم محبوبش، 

به تیم ملی هم برسد.

تیم ملی و ۶ دروازه بان آماده

قفس توری تیم ملی؛ امن تر از همیشه درودگر عضو هیات رییسه سازمان لیگ: 

مجبوریم لیگ آینده را هم فشرده کنیم
یک عضو هیات رییسه سازمان لیگ می گوید تصمیم قطعی هیات رییسه سازمان 
لیگ تغییر شکل تبلیغات محیطی است و اکنون در حال انتخاب مجری این طرح 

هستیم.
صادق درودگر درباره شروع لیگ برتر فصل جدید و نحوه برگزاری آن اظهار کرد: 
عوامل مختلفی روی تصمیم گیری نحوه برگزاری مسابقات اثر می گذارد. در این 
فصل به مسابقات مقدماتی جام جهانی می خوریم، اردوهای تیم ملی و شرایطی 
که این فصل به دلیل ماجرای ویروس کرونا داریم عواملی هستند که می توانند 
تاثیرگذار باشند. سهیل مهدی، مسوول برگزاری مسابقات جلساتی با اسکوچیچ 
داشته است و برای موفقیت تیم ملی و صعود به جام جهانی مجبوریم بازی ها را 

فشرده برگزار کنیم.
او در پاسخ به این سوال که امکان حضور تماشاگران در ورزشگاه ها وجود دارد 
یا خیر؟ گفت: یک زمانی دنبال این بودیم که اگر امکانش وجود داشته باشد به 
سمت حضور تماشاگران در ورزشگاه ها برویم چرا که آن ها یکی از پایه های فوتبال 
هستند. اما در حال حاضر اصلا نمی شود. در شرایط کنونی دیگر اصلا نمی شود 

این کار را انجام داد.
درودگر درباره حضور خبرنگاران در استادیوم ها هم گفت: بر اساس پروتکل هایی 
که وجود دارد یک تعدادی می توانند در ورزشگاه حضور پیدا کنند اما تعدادشان 
محدود است. باید روابط عمومی سازمان لیگ سازوکاری را فراهم کند که رسانه ها 

بتوانند به تناوب در استادیوم حضور پیدا کنند.
رییس سازمان اقتصادی فدراسیون فوتبال درباره تغییر شکل تبلیغات کنار زمین 
باتوجه به شلختگی این تبلیغات در سال های گذشته گفت: در مورد شکل تغییرات 
در سال جاری به دنبال شلختگی نیستیم و داریم سعی می کنیم با کیفیت خوب و 
به شکل مهم پیگیری کنیم تا شکل تبلیغات نیز تغییر کند. کارهایی را در این باره 
شروع کردیم تا به نتیجه برسیم و به امید خدا به هر شکلی باشد سعی می کنیم این 
کار را انجام دهیم. او ادامه داد: سال اول این تغییرات است و سال بسیار سختی را 
پیش رو داریم. امسال خودمان این مسوولیت را به عهده گرفتیم و برای اولین سال 
دچار آزمون و خطا خواهیم بود. این تصمیم قطعی هیات رییسه است تا این کار 
انجام شود. جلساتی برای چگونگی طراحی این تبلیغات برگزار کرده ایم. اکنون در 
حال انتخاب مجری این طرح هستیم و تلاش خواهیم کرد با انتخاب مجری این 

کار را به درستی انجام دهیم.

سخنگوی فدراسیون کشتی:

  ایران در مسابقات جهانی صربستان 
شرکت می کند

 سخنگوی فدراسیون کشتی ایران گفت:  فدراسیون ایران اعلام کرده است در 
صورتی که اتحادیه جهانی کشتی، زمان مسابقات جهانی ۲۰۲۰ صربستان را 

اعلام کند، ایران نیز در این رقابت شرکت خواهدکرد.
محمدابراهیم امامی در یک برنامه تلویزیونی در خصوص تاخیر دوباره اتحادیه 
جهانی کشتی در مورد برگزار مسابقات جهانی ۲۰۲۰ صربستان با اشاره به 
اینکه زمان این مسابقات اواخر آذرماه است،  گفت:  اتحادیه جهانی پیش تر اعلام 
کرده که دو ماه قبل از شروع این رقابت ها در خصوص برگزاری یا عدم برگزاری 
این رقابت  ها اطلاع رسانی خواهد کرد و در این خصوص اتحادیه به تمامی 
فدراسیون های عضو نامه فرستاده و نظر آنان را در خصوص برگزاری سوال کرده 
است و ایران نیز در این  خصوص اعلام کرده که اگر مسابقات برگزار شود ما در آن 

شرکت خواهیم کرد.
سخنگوی فدراسیون کشتی در خصوص سفر رییس فدراسیون کشتی صربستان 
به ایران، اظهار داشت: وی قرار است با تعدادی از مدیرانش به تهران بیاید تا ضمن 
دیدار با علیرضا دبیر رییس فدراسیون کشتی ایران، تفاهم نامه همکاری امضا 
کنند، زیرا صربستان یکی از کشورهای اروپایی است که در زمینه کشتی فرنگی 

رشد خوبی دارد و توانسته مدال طلای المپیک را نیز کسب کند.
با  منطقی  ارتباطی  برقراری  دنبال  به  فدراسیون کشتی  کرد:   تصریح  امامی 
فدراسیون های ملی دیگر کشورهاست تا با این تعامل و ارتباطات در زمینه های 
مختلف به اهدافش که از جمله آن ها ارتقا سطح بیشتر فنی ورزشکاران است، 

دست یابد.
وی ادامه داد: برقراری اردوی مشترک و حضور کشتی گیران ما در جام های 
بین المللی کشورهای مختلف و بالعکس از جمله تعاملاتی است که مورد توافق 
فدراسیون کشتی است و به طور قطع چنین تعاملات و همکاری های می تواند در 

کاهش هزینه های فدراسیون موثر باشد.

سخنگوی کمیته صدور مجوز حرفه ای باشگاه های فوتبال:

استقلال و هیچ باشگاه دیگری هنوز مجوز 
حرفه ای نگرفتند

 سخنگوی کمیته صدور مجوز حرفه ای باشگاه های فوتبال گفت: نه استقلال و نه 
هیچ باشگاه دیگری هنوز مجوز حرفه ای خود را برای فصل آینده دریافت نکرده اند.
سید کاظم اولیایی عضو کمیته استیناف صدور مجوز حرفه ای تیم های لیگ 
برتری و سخنگوی این کمیته اظهار داشت: نه استقلال و نه هیچ یک از باشگاه های 
هیچ  البته  و  نکرده اند  دریافت  را  خود  جدید  فصل  حرفه ای  مجوز  هنوز  دیگر 

باشگاهی هم مدارکش رد نشده است.
وی اضافه کرد: برخی از آقایان در اظهارات خود در صدا و سیما عنوان داشته اند 
که مجوز حرفه ای باشگاه خود را دریافت کرده اند که این از کم اطلاعی آنهاست و 
بعضی جاها هم خوانده ام که مجوز حرفه ای فلان باشگاه مورد تایید قرار نگرفت که 

این هم شیطنت است. 
سخنگوی کمیته صدور مجوز حرفه ای باشگاه ها تصریح کرد: تاکنون تنها مدارک 
باشگاه ها با نظارت این کمیته برای فدراسیون فوتبال و کنفدراسیون فوتبال آسیا 
ارسال شده است و در یک نقص گیری، کمبود مدارک به باشگاه ها بیان شده و 

مدارکی که مورد نیاز بود نیز مجددا ارسال گردید.
اولیایی خاطرنشان ساخت: هنوز فرایند صدور مجوز حرفه ای سازی در حال 
انجام است و فرصت بررسی وصدور مجوز  یا عدم صدور، برای دپارتمان صدور مجوز 

و کمیته های مربوطه باقی است.
برانکو:

 پرسپولیس باید به مجازات های سنگین 
فیفا فکر کند

سرمربی سابق پرسپولیس می گوید مدیران این باشگاه باید به مجازات های 
احتمالی فیفا فکر کنند.

برانکو ایوانکوویچ درباره آخرین وضعیت پرونده شکایتش از پرسپولیس اظهارنظر 
کرد: چند ماهی است که نامه جدیدی از فیفا دریافت نکرده ام و نمی دانم میان 

پرسپولیس و فیفا چه می گذرد. 
سرمربی سابق پرسپولیس در پاسخ به این سوال که از سوی مدیران این باشگاه 
تماسی با او گرفته شده است یا خیر، گفت: خیر، هیچ تماسی با من گرفته نشده 
است. برانکو در پاسخ به این سوال که نظرش راجع به احتمال مجازات های سنگین 
فیفا علیه پرسپولیس و اینکه شاید این باشگاه با کسر امتیاز و یا سقوط به یک دسته 
پایین تر مواجه شود چیست، بیان کرد: پرسپولیس باید به این موضوع فکر کند، 

نه من.

 

 پیشکسوت استقلال گفت: »محمود فکری« بهترین انتخاب برای استقلال بود و به طور حتم مدیران باشگاه، تصمیم 
درستی گرفتند.

»مهدی امیر آبادی« اظهار داشت: در این مقطع حساس همه باید از فکری حمایت کرده تا او بتواند نتایج خوبی با 
آبی پوشان تهرانی بگیرد. پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: مدیران باشگاه استقلال در نخستین گام با پرداخت 
بدهی  خارجی ها پنجره نقل و انتقالات را باز کنند تا این تیم بدون مشکلی با بازیکنان جدیدی را که به خدمت گرفته، 
قرارداد همکاری امضا کند. امیر آبادی تصریح کرد: هواداران استقلال نقش مهمی را در آینده استقلال می توانند ایفا 
کنند چرا که باید حمایت از فکری را سر لوحه کارشان قرار دهند تا اتفاقاتی که برای فرهاد مجیدی و مجید نامجومطلق 
رخ داد تکرار نشود. بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: مدیران قبلی استقلال اشتباهات زیادی را مرتکب شدند و این 

اشتباهات ضربات زیادی را به استقلال وارد کرد.

 باشگاه پرسپولیس بابت پیشنهادات قطری دو بازیکن خود تحت فشار شدید هواداران قرار گرفته است
شجاع خلیل زاده و بشار رسن پس از عملکرد موفق در رقابت های لیگ قهرمانان ۲۰۲۰ آسیا مشتریان قطری پیدا 

کردند تا با وجود قرارداد با سرخپوشان پایتخت به بررسی این پیشنهادات بپردازند.
خلیل زاده طبق قرارداد خودر در صورت جدایی از پرسپولیس باید مبلغ ۴۰۰ هزار دلار واریز کند اما هیات مدیره باشگاه 

با اضافه کردن متمم مالی به قرارداد او موافقت کرده اند تا از فشار هواداران برای حفظ این بازیکن خارج شوند.
همچنین بشار رسن نیز در صورت داشتن پیشنهاد خارجی و عدم دریافت مطالبات خود می تواند قرارداد خود را 

یکطرفه فسخ کند. از این رو باشگاه در نظر دارد طلب بشار را زودتر از موعد مقرر پرداخت کند تا از این تیم جدا نشود.
دو بازیکنی که یحیی گل محمدی سرمربی پرسپولیس نیز با جدایی آنها مخالف است تا بتواند از هر دو نفر در رقابت 

های فصل آینده استفاده کند.

مهدی امیرآبادی:

 فکری بهترین انتخاب برای استقلال بود
پذیرش متمم برای شجاع و پرداختی به بشار؛

وضعیت قرمز باشگاه پرسپولیس بخاطر دو بازیکن

 پیشکسوت باشگاه استقلال درباره شرایط این روز های تیم فوتبال استقلال 
توضیحاتی داد.

علیرضا اکبرپور  در ارتباط با شرایط تیم فوتبال استقلال و انتخاب محمود فکری 

به عنوان سرمربی این تیم عنوان کرد: فکری در نیم فصلی که در تیم فوتبال 
نساجی بود بسیار موفق عمل کرد. تیم نساجی شرایطی بدی داشت که بعد از 
آمدن فکری بهبود پیدا کرد، نتایج خوبی گرفتند و باختی نداشتند و فکری نشان 

داد که توانایی خوبی در مربیگری دارد.
اکبر پور در ارتباط با تجربه کم مربیگری فکری در لیگ برتر عنوان کرد: فکری 
بوده، در  تیم  این  بازی کرده، سال ها کاپیتان  از ۱۰ سال در استقلال  بیش 
مربیگری نیز در لیگ یک تجربه های خوبی داشته است و چند سالی هم در لیگ 
برتر به عنوان مربی در باشگاه استقلال فعالیت کرده، ولی اگر شرایط خوب باشد 

فکری می تواند شادی را به دل هواداران بیاورد.
تیم  با کادر فنی محمود فکری در  ارتباط  در  باشگاه استقلال  پیشکسوت 
استقلال عنوان کرد: سرمربی نفراتی را به عنوان دستیار انتخاب می کند که بتواند 
در شرایط حساس به کمک تیم و مربی بیایند، این دوستان هم به انتخاب خود 
محمود فکری هستند، با هم کار کردند، توانایی آن ها را می داند و خود سرمربی 

باید پاسخگو باشد. صمد مرفاوی قبلا سرمربی استقلال بوده، دین محمدی 
هم سال ها بازیکن استقلال بوده و در مقطعی به عنوان مربی در تیم استقلال 
فعالیت کرده، حنیف هم یکی از با تعصب ترین بازیکن های استقلال بوده و در کل 

امیدوارم این دوستان بتوانند به فکری و باشگاه استقلال کمک کنند.
اکبر پور در ارتباط با احتمال موفقیت تیم فوتبال استقلال در لیگ امسال با 
وجود تمام مشکلات این باشگاه عنوان کرد: اگر شما بهترین مربی دنیا را هم 
بیاورید، ولی امکانات و ابزار لازم را نداشته باشد، نمی تواند موفق شود و نتیجه 
مطلوب بگیرد. استقلالی ها تازه تمرینات خود را آغاز کرده اند و درست ۲۰ روز 
قبل از شروع لیگ، به تازگی مدیریت تیم عوض شده، از طرف دیگر، باشگاه 
باید به تعهدات خود نسبت به بازیکنان خارجی تیم و پرونده هایی که باشگاه در 
فیفا دارد عمل کرده و آن ها را حل کند. متاسفانه شرایط سختی است. امیدوارم 
را برای  این مشکلات را حل کنند و سال خوبی  بتوانند  مدیریت و کادرفنی 

هواداران رقم بزنند.

علیرضا اکبرپور :

 فکری می تواند شادی را به دل هواداران استقلال بازگرداند

آگهی مفقودی 
برگ سبز وانت پیکان به رنگ سفید-روغنی مدل ۱۳۸۸ به شماره 

  NAAA۳۶AA۴۹G۸۴۷۹۲۲  ۱۱۴۸۸۰  شماره شاسیi۱۸۰۹موتور
به پلاک ۱۸  ۳۷۱ ج ۹۷ متعلق به اسماعیل جهانی فرزند رحمت اله 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
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مجلس در صدد نقد دولت است یا تخریب آن؟

تسویه حساب سیاسی از تریبون مجلس

 انتقادهای برخی مجلسیان از دولت دوازدهم بدون در نظر گرفتن مقدورات و 
محذورات دولت، نمی تواند منصفانه باشد و بیشتر به نوعی تخریب شباهت دارد.
به گزارش ایرنا، مجلس یازدهم که قاطبه آن را نیروهای منتسب به طیف 
اصولگرایی تشکیل می دهند، از زمان آغاز به کار خود تا به امروز نقدهایی را 
متوجه عملکرد دولتمردان کرده است؛ نقدهایی که به باور کارشناسان برخی از 
آنها منصفانه است و برخی از آنها را نمی توان منصفانه و به دور از رویکردهای 
جناحی و سیاسی قلمداد کرد. برخی تحلیلگران سیاسی بر این باورند که 
شماری از منتقدان در مجلس، جای نقد با تخریب را اشتباه گرفته اند و بدون 
در نظر گرفتن مقدورات و محذورات دولت هر از چندگاه ادعاهایی را علیه دولت 

مطرح می کنند.
مخالفان تا کجا پیش رفتند؟

از  سوال  طرح  خواستار  مجلس  نمایندگان  برخی  گذشته  ماه های  در 
همین  اما  بعدتر  کمی  شدند.  روحانی«  »حسن  حجت الاسلام والمسلمین 
مخالفان سرسخت دولت در مجلس یازدهم تا جایی پیش رفتند که طرح »عدم 
کفایت رییس جمهوری« را با هدف استیضاح وی در مجلس تدوین کردند و 
همچنان با وجود عدم تمایل حتی طیف گسترده ای از اصولگرایان با چنین 
»جواد  چون  نمایندگانی  می کنند؛  پافشاری  روحانی  استیضاح  بر  اقدامی، 
پایداری  به جبهه  نزدیک  از چهره های  یا »مجتبی ذوالنوری« که  نیک بین« 

به شمار می روند.
 اهمیت همکاری قوا برای عبور از بحران

در پاسخ به این رویکردهای تخریبی علیه دولت در مجلس یازدهم، »علی 
ربیعی« سخنگوی دولت در یادداشتی که اواخر تیرماه امسال در روزنامه »ایران« 
منتشر کرد، طرح سوال از رییس جمهوری را چالشی در عرصه سیاست کشور 
پرسشگری های  مقابل  در  روحانی  دولت  سیاست های  از  دفاع  با  و  دانست 
نمایندگان نوشت: »عبور از بحران هایی که ایران در عرصه  مسائل اقتصادی، نرخ 
ارز و سیاست خارجی و برجام دچار آن شده راه دیگری می طلبد و جز با تعامل 

همه قوا محقق نخواهد شد.«
کارشناسان سیاسی نیز معتقدند برای عبور از چالش های ریز و درشت در 
بستر سیاسی و اقتصادی کشور در شرایط امروز ایران، تخریب پاسخ نمی دهد 
و راه چاره همکاری و همیاری میان نهادهای مختلف است. در همین ارتباط، 
»غلامعلی رجایی« فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با گروه تحلیل، تفسیر 
و پژوهش های خبری ایرنا، با اشاره به اینکه در همه جای دنیا گاه دولت از یک 
حزب سیاسی و مجلس از حزب دیگری است، با این وجود قوای مختلف برای 
پیشبرد اهداف کشور با یکدیگر همکاری می کنند، گفت: به هر حال مردم 
رای داده اند و رییس جمهوری را انتخاب کرده اند و سایر مسوولان صرف نظر از 

عملکرد مثبت یا منفی دولت باید به رای مردم احترام بگذارند.
این فعال سیاسی معتقد است: از نظر من دولت عملکردهای مثبت بسیاری 
داشته است اما برای جلوگیری از به راه افتادن هیاهوی سیاسی آنگونه که باید از 

خود دفاع نکرده و پاسخ تخریب ها را نداده است.
به گفته وی، همین که دولت در شرایط اقتصادی امروز که بیش از هر چیز از 
تحریم های اقتصادی و کاهش چشمگیر درآمدهای نفتی ایجاد شده، کشور را 
اداره می کند، نقطه قوتی است که باید در قضاوت عملکرد دولت مورد توجه قرار 

داد.
نباید جای نقد و تخریب عوض شود

آنچه در نقد باید مورد توجه قرار گیرد، مسوولانه بودن آن است. از اینرو منتقدان 
باید همواره تلاش کنند در نقد دولتمردان یا دیگر مسوولان از مدار واقعیت و 

انصاف خارج نشوند.
در همین ارتباط رجایی با اشاره به اینکه، همه منتقدان دولت در مجلس 
یازدهم نسبت به دولت رویکرد تخریبی ندارند، گفت: عده ای در این مجلس 
هستند که جزو جریان های تندرو محسوب می شوند و تلاش دارند تا از هر 
طریقی دولت را تخریب کنند. به گفته رجایی، اینها کسانی هستند که برای 
استیضاح رییس جمهوری به میدان آمدند و باید اعمال و رفتارشان توسط مجلس 

و رییس مجلس کنترل شود تا نتوانند علیه یک قوه جریان سازی کنند.
رجایی در ادامه با اشاره به اهمیت نقد منصفانه مسوولان اضافه کرد: هیچکس 
مخالف نقد منصفانه و دلسوزانه نیست اما نقد منصفانه با تخریب فرق می کند. 
انتقاد با انتقام فرق می کند. منتقدان در نقد دولت باید مقدورات و محذورات 
دولت را در نظر بگیرند. به عنوان مثال در شکل گیری گرانی های اخیر نباید فقط 
انگشت اتهام را به سمت دولت نشانه گرفت زیرا این گرانی ها فقط از عملکرد 
دولت ناشی نمی شود و چالش های بین المللی، تحریم ها و گرانی ارز بیش از همه 
موجب گرانی های اخیر شده است. بنابر این من فکر می کنم برخی دوستان 
اصولگرا اگر به اصولی معتقد هستند، باید نقد منصفانه و ناصحانه را پیشه کنند.

تندروها و تسویه حساب سیاسی از تریبون مجلس
حضور برخی جریان های سیاسی اصطلاحا تندرو در مجلس یازدهم و نقدهای 
تندوتیز این گروه علیه دولت، این تصور را ایجاد می کند که عده ای در مجلس 
هستند که قصد تسویه حساب سیاسی با دولت را دارند. به گفته رجایی این عده 
طی چند سال گذشته به دلیل حضور اصلاح طلبان و جریان اعتدال در مجلس 
و دولت از بستر سیاست دور بوده اند و حالا با حضور در مجلس بلندگویی پیدا 
کرده اند تا به تسویه حساب سیاسی بپردازند. وی در این باره در ادامه گفت وگو 
با ما می گوید: تصور من این است که تخریب ها انتقام شکست هایی است که 
اینها دو دوره از جریان اعتدال و اصلاح طلب خوردند. در هشت سال گذشته 
هم مجلس را از دست دادند و هم دولت را و الان که مجلس به دستشان افتاده 
تریبونی پیدا کرده اند که با استفاده از آن اگر نگوییم عقده گشایی به نحوی 
جبران مافات کنند و به مردم بقبولانند که در انتخابشان اشتباه کرده اند. با تمام 
این اوصاف اما آنچه در شرایط سیاسی و اقتصادی امروز ایران می تواند راهگشا 
باشد، نه جنگ و جدال های جناحی و سیاسی و نه تسویه حساب های حزبی و 
گروهی است. بی شک سیاسیون و نهادهای حاکم در این برهه از زمان باید با 

همدلی و همکاری دلسوزانه به حل چالش های پیش رو بپردازند. 

عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی گفت :اصلاح طلبان در مواجهه 
با دولت روحانی به جای آن که دولت را به صورت جدی و اثرگذار مورد انتقاد قرار 
دهند، به حمایت های بی پایه از دولت روی آوردند. نتیجه  این اتفاقات این شد که 
ما اصلاح طلبان تنها نقش کولبر را داشتیم جهانبخش خانجانی در گفت و گو با 
ایلنا  در بررسی ریشه های عوامل ناکامی ها و شکست های اصلاح طلبان در دو دهه 
اخیر، با اشاره به انتخابات سال ۹۲ بیان داشت: در انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۹۲ یک عقلانیتی در میان اصلاح طلبان به وجود آمد که با توجه به بدنه 
اجتماعی خود و تدبیر مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی به حمایت از روحانی 
پرداختند و در انتخابات پیروز شدند، البته در این انتخابات هم علیرغم کسب 
نتیجه پیروزی، به دلیل عدم وجود احزاب قوی پیش از ائتلاف با آقای روحانی وارد 
مذاکره نشدند و در خصوص میزان سهم اصلاح طلبان از کابینه و همچنین ایده ها 
و برنامه های خود در مساله اداره کشور با ایشان مذاکره نکردند، همین اشتباه 
علیرغم وفاق و اتحاد در جریان اصلاح طلب در سال۹۶ هم تکرار شد. مشخص 
نشدن سهم اصلاح طلبان در کابینه و مدیریت جامعه در ازای حمایت آن ها از آقای 

روحانی موجب ایجاد صدمات جدی به این جریان سیاسی شد.
روحانی در دولت دوم بعد از رای آوری به کلی تغییر رویه داد

وی ادامه داد: من این نظر برخی را قبول ندارم که می گویند حزب برای کسب 
قدرت نیست یا اینکه در خصوص ائتلاف با روحانی می گفتند که ما به دنبال 
سهم خواهی نیستیم، اتفاقا حزب نیروی انسانی خود را پرورش می دهد تا قدرت 
را به دست گرفته و نیروهای خود را در چرخه مدیریتی کشور به کار بگیرد تا امور 
کشور را براساس برنامه های خود اصلاح کند، بر همین اساس باید احزاب قبل از 
انجام ائتلاف با روحانی وارد مذاکره می شدند اما این اتفاق صورت نگرفت، روحانی 
هم در دولت اول تا حدودی منطبق بر وعده ها و نظرات پشتیبان های خود عمل 
می کرد اما در دولت دوم بعد از رای آوری به کلی تغییر رویه داد و در انتخاب اعضای 
کابینه چندان منطبق بر وعده هایی که به مردم داده بود، عمل نکرد. همچنین 
انتقاد دیگر این است که اصلاح طلبان در مواجهه با دولت روحانی به جای آن که 
دولت را به صورت جدی و اثرگذار مورد انتقاد قرار دهند، به حمایت های بی پایه از 
دولت روی آوردند. نتیجه  این اتفاقات این شد که ما اصلاح طلبان تنها نقش کولبر 

را داشتیم، که من قبلا هم در مصاحبه ای گفتم که ما کولبر بودیم.
کسی که از فیلترینگ صحبت می کند هیچ حظی از توسعه نبرده است

خانجانی در بخش دیگری از این گفت وگو با اشاره تشکیل مجلسی یکپارچه 
اصولگرا در دوره یازدهم، گفت: امروز شاهد روی کارآمدن مجلسی هستیم که 
متشکل از یک جریان فکری حمایت شده و فضای رانتی  برای آن به وجود آمده 
است، اما از همان جلسات ابتدایی برخی از آنان رفتاری از خود نشان دادند که 
به نظر می رسد تعدادی از آنان کفایت لازم را برای اداره کشور ندارد، مگر اینکه 
رییس مجلس و یا روسای کمیسیون ها تدبیر کنند و مجلس را از این ضعف مفرط 
برهانند.  این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به نطق های انجام شده توسط 
برخی نمایندگان در روزها و هفته های نخست شروع به کار مجلس یازدهم، ابراز 
داشت: برخی صحبت های نمایندگان و اعضای هیات رئیسه نشان می دهد که 
فهم مناسبی از مناسبات جامعه و جهان ندارند و تصور می کنند که با تندروی و 
رادیکالیسم می شود کشور را اداره کرد. اشتباه بزرگی که اکنون در هر دو جریان 

در حال رقم خوردن است، بردن فضا به سمت رادیکالیسم است، این اشتباه 
در اصولگرایان توسط برخی مجلسی ها و نهادها آغاز شده و این نوع تند شدن 
فضا، مسئولین و دولتمردان را از تصمیم معقول دور می کند، به طور مثال رسانه و 
فضای مجازی عرصه گفت وگو است و نمی توان با فضای مجازی با روش فیلترینگ 
برخورد کرد، اگرچه در صورت نیاز می توان برای آن چارچوب و ساختار لازم را تعبیه 
و برخی آسیب ها را از جامعه دور کرد اما مگر می شود ارتباط با دنیا را قطع و فضای 
مجازی را فیلتر کرد؟ مثلا امروز که توییتر و تلگرام فیلتر هستند، آیا وقعا بسته شد 
و مردم استفاده نمی کنند؟ چند سایت و مجموعه ارزشی در آن ها فعالیت دارند؟ 
علت هم این است که آن ها می دانند که این فضا، فضای موثری است و می توانند 
در آن تاثیرگذار باشند. به عقیده من کسی که از فیلترینگ صحبت می کند هیچ 

حظی از توسعه نبرده است.
تهاجم میان گروه های درونی، کشور را از پا در می آورد

سخنگوی وزارت کشور در دولت اصلاحات همچنین با انتقاد از نوع کنش و 
رفتار برخی اصلاح طلبان نیز، بیان داشت: از این سمت هم برخی جریان های 
و حتی حرکت های  پیشنهاد می کنند  را  رادیکال  اصلاح طلب هم مسیرهای 
رادیکالی گذشته را رادیکال نمی دانند، اخیرا مباحثی توسط برخی اصلاح طلبان 
مطرح می شود که به جای اینکه کشور و اصلاح طلبان را از بحران خارج کند، 
بحران جدیدی را به وجود می آورد و منجر به تند شدن فضا می شود، خب تند 
شدن فضا هم به صورت طبیعی حاکمیت را به سوی کنترل شدید، بسته شدن 
فضا، پررنگ شدن و محدود شدن خط قرمزها می   برد، طبیعی است که در این 
رفتارهای مدنی  و در مقابل  به سمت حذف هدایت می شود  شرایط تحولات 
سیاسی به سمت رفتارهای جنبشی هدایت می شود، باید بدانیم که با حرف ها و 
شعارهای افراط گرایانه هیچ گروهی به اهداف خود دست پیدا نمی کند و حاصل 
آن ضربه خوردن به کشور است. وی ادامه داد: در حالیکه به اعتقاد من عرصه 
سیاست ورزی محل تعامل میان احزاب و گروه ها با حاکمیت و مردم است، مردم 
از ما انتظار دارند که نیازهای روز آن ها را بسنجیم و در مسیر رفع آن ها و افزایش 
تامین  را  آزادی های سیاسی و اجتماعی  سطح کیفیت زندگی شان بکوشیم، 
کنیم، در این راستا لازم است همه احزاب یک بار گرایش های خود را روشن و 
شفاف مطرح کنند نه اینکه یک حزب همانند پاندول عمل کند، یک روز ژست 
روشنفکری بگیرد و حرف های لیبرالی بزند و روز دیگر شعارهایی در همراهی با 
طبقات آسیب پذیر و شعارهای عدالت خواهی و عوام فریبانه مطرح کند. لذا نیاز 
است که گروه های مختلف هر کدام خطاهای خود را بپذیرند و بدانند که تزاحم 
و تهاجم میان گروه های درونی، کشور را از پا در می آورد، ایجاد فضای سرکوب با 
استفاده از فرایندهای امنیتی در درازمدت میان مردم سرخوردگی و نارضایتی 
ایجاد کرده و موجب بی انگیزگی مردم می شود که این مساله هم جامعه را دچار 
آنومی یا بی هنجاری می کند، چنین جامعه ای به سمت هنجارشکنی های سخت 
خواهد رفت و در مقابل حاکمیت هم به جای امور عمیق و زیرساختی به سمت 

اقدامات زودگذر و سطحی سوق پیدا خواهد کرد.
دولت دوازدهم به محلی برای جاخوش کردن بعضی افراد فرصت طلب 

تبدیل شد
خانجانی در پاسخ به سوالی درخصوص دخالت قوا و نهادهای دیگر در کار 

ندارد،  خود  پشتوانه  عنوان  به  قدرتمندی  حزب  کنونی  دولت  گفت:  دولت، 
همچنین با توجه به آن اشکال عدم مذاکره پیش از انتخابات که پیش تر اشاره 
کردم، به اصلاح طلبان هم تعهد مشخصی نداشت در نتیجه به محلی برای 
جاخوش کردن بعضی افراد فرصت طلب تبدیل شد که از هم اکنون در سال پایانی 
دولت با جریانات اصولگرا که جناح مقابل دولت محسوب می شوند، نشست هایی 
دارند و به قولی راهنمای گردش به راست می زنند، در حالیکه اگر یک دولت از 
پشتوانه سیاسی حزبی برخوردار باشد، هم می تواند آن وزیر را تحت فشار قرار دهد 
که حق عدول از برنامه ها و اصول دولت را ندارد و هم به مجلس اجازه نمی دهد که 
خارج از چارچوب در کارهای دولت دخالت کند. دولت، مجلس، نهادهای امنیتی 
و هر سازمان دیگری وظایف مشخصی دارند که هیچ کدام از آنها حق دخالت در 
کار یکدیگر را ندارند. اما متاسفانه وقتی دولت ضعیف می شود نهادهای دیگر به 

خود اجازه دخالت در کار او را می دهند.
دو شرط پیروزی اصلاح طلبان در انتخابات ۱۴۰۰

عضو شورای مرکزی کارگزاران در پاسخ به سوالی پیرامون امکان حضور موفق 
اصلاح طلبان در انتخابات ریاست جمهوری سال آینده، گفت: عمده ضعف های 
اما  نپرداختند  درونی خود  تقویت  به  که  ناشی می شود  آنجا  از  اصلاح طلبان 
اصولگرایان هم با چنین مشکلاتی مواجه هستند، لذا اگر اصلاح طلبان بتوانند 
به درستی با مردم گفت وگو کنند و اشکالات و موانعی که در مسیر راه وجود داشت 
را بیان کرده و در عین حال برنامه مناسبی برای آینده مردم ارائه دهند به اعتقاد 
من شانس پیروزی در انتخابات ۱۴۰۰ را هم دارند، علت این پیش بینی هم به 
مجلس کنونی برمی گردد چرا که این با این شعارها و اظهارنظرهای عجیب که 
تاکنون از آن ها دیده ایم، به یک سال هم نمی کشد که حتی اصولگرایان هم از 
آن ها دلزده شوند و به نظر من این بهترین فرصت است که از هم اکنون گروه های 
سیاسی و احزاب اصلاح طلب با مردم وارد گفت وگو شوند که در اینصورت حتی 
اگر در انتخابات ۱۴۰۰ پیروز هم نشوند، خواهند توانست بدنه و عقبه اجتماعی 

خود را ساماندهی کنند.
وضع اصلاح طلبان همچنان از اصولگرایان بهتر است

از  همچنان  اصلاح طلبان  وضع  که  معتقدم  دیگر  سوی  از  داد:  ادامه  وی 
اصولگرایان بهتر است، به این دلیل که اگر اصولگرایان از رانت های نظارتی و 
امنیتی برخوردار نباشند، توفیق چندانی در انتخابات ها ندارند، دقت کنیم که 
مجلس کنونی حاصل کمترین میزان مشارکت مردم در انتخابات های مجلس 
تاریخ جمهوری اسلامی است. لذا اصلاح طلبان باید در فرصت باقیمانده به 
بازسازی و تطبیق با شرایط و نیازهای روز جامعه بپردازند و فریب فضاسازی های 
جریان رقیب که اصلاح طلبان را به سمت ناامیدی سوق می دهند و ادعا می کنند 
که مردم دیگر به اصلاح طلبان روی خوش نشان نخواهند داد را نخورند و مطمئن 
به  بازهم  قطعا  ببینند،  اصلاح طلبان  در  را  لازم  صداقت  مردم  اگر  که  باشند 

برنامه های توسعه گرایانه آن ها رای خواهند داد. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه اظهار داشت: اخیرا مصاحبه هایی را 
می بینم که برخی می گویند باید با پرچم اصلاح طلبی در انتخابات حاضر شویم، 
خب بله ما اصلا نباید با پرچم غیراصلاح طلبی وارد شویم اما یک جریان سیاسی 
حزبی همیشه سعی می کند بیشترین منفعت را با کمترین ضرر به دست آورد، این 
مساله یک تفکر پذیرفته شده است. اینکه ما صرفا با پرچم اصلاح طلبی حاضر 
شویم اما هیچ پیروزی  نصیب ما نشود یک کار »دُن کیشوت وار« است، کدام حزب 
سیاسی حاضر است که در رقابت سیاسی و انتخاباتی شرکت کند اما هیچ تاثیری 
در جامعه نداشته باشد. وی افزود: از نظر من اصلاح طلبان قبل از هر چیز بهتر 

است دور هم جمع شده و یک جریان سیاسی قوی تشکیل دهند.
این تفکر که دولت بعد به دست یک نظامی بیفتد

 خطای استراتژیکی است 
خانجانی درخصوص روند فعالیت اصلاح طلبان در انتخابات آینده گفت: به 
عقیده من اصلاح طلبان اگر رفتاری که در ۷۶ و ۹۲ داشتند را الگو قرار دهند 
و اگر با تمام توان روی گزینه ای که مدنظر دارند، کار کنند و همچنین او نیز 
به عقبه حزبی خود پاسخگو باشد و مسئولیت بپذیرد، با همراهی آن دسته از 
اصولگرایان معقول که اکنون مورد هجمه اصولگرایان افراطی هستند، خواهند 
توانست یک جبهه سیاسی مناسب تشکیل دهند و پیروز و سربلند از انتخابات 

خارج شوند. 
وی گفت: ما چندین گزینه قوی و توانمند همانند آقایان جهانگیری، هاشمی، 
صفایی فراهانی، مرعشی، شریعتمداری، نوبخت، پزشکیان، آذری جهرمی و 
عارف داریم، به این شرط که همه این ها در یک فضای اجتماعی دورهم جمع 
شده و از میان خود یک نفر را انتخاب کنند. در آن صورت من مطمئن هستم 
که مردم با توجه به سابقه سیاسی اصلاح طلبان، علی الخصوص کارگزاران، 
اجازه نخواهند که فضای کشور به دست نیروهای رادیکال و نظامی بیفتد. این 
تفکر که انتخابات آینده و دولت بعد به دست نیروهای نظامی بیفتد یک خطای 
استراتژیک است که ممکن است کشور را به سمت یک منازعه بین المللی سوق 

دهد.

خانجانی فعال سیاسی اصلاح طلب :

در دولت روحانی اصلاح طلبان تنها نقش کولبر را داشتند

رئیس سازمان بازرسی کل کشور ضمن توضیح برنامه ها 
سالگرد  مناسبت  به  کشور  کل  بازرسی  سازمان  وظایف  و 
این که "هیچ خط قرمزی در  بیان  با  این سازمان  تاسیس 
مبارزه با فساد نداریم" به مسئولانی که اقدامات خلاف قانونی 

انجام می دهند هشدار داد.
حسن درویشیان  شنبه شب با حضور در برنامه نگاه یک 
به مناسبت سی و نهمین سالگرد تشکیل سازمان بازرسی 
آنها  با  برخورد  و  فساد  گلوگاه های  درباره شناسایی  کشور 
اظهارداشت : گلوگاه های فساد تقریباً شناسایی شده و راه 
حل شناسایی آن ها سامانه های هوشمند است به عنوان 
مثال در زمینه مالیات لینک شدن فروشگاه های الکترونیکی 
به سازمان امور مالیاتی را به جد پیگیری می کنیم و امیدواریم 

که این مشکل در ۱-۲ ماه آینده رفع شود.
وی در ارتباط با جلوگیری از فرار مالیاتی و وصول معوقات 
مالیاتی نیز گفت: راه حل اساسی در ارتباط با مالیات فعال 
سازی سامانه های مالیاتی هوشمند و قابل رصد است، ما 
در سازمان بازرسی پیگیری کلان پرونده های مالیاتی را در 
دستور کار قرار داده ایم و تا کنون نیز ۴۶۰۰ میلیارد تومان از 

معوقات مالیاتی وصول شده است. موردی داشتیم که تنها 
۲۰-۱۰ میلیارد تومان مالیات برایش در نظر گرفته بودند اما با 

پیگیری این مبلغ را به ۶۸۰ میلیارد تومان رساندیم.
رئیس سازمان بازرسی با اشاره به مشکلات در زمینه امور 
مالیاتی گفت: یکی از مشکلات عدم شناسایی همه مودیان 
مالیاتی است و در این چندماه هزار مودی مالیاتی را شناسایی 
فعال  اردیبهشت  تا  مالیاتی  قرار است سامانه های  کردیم. 

شوند و این موضوع را پیگیری می کنیم.
مطالبات  اینکه  دلیل  که  سوالی  به  پاسخ  در  درویشیان 
قطعی به واحد اجرائیات رفته اما اجرا نشده است چیست 
گفت: قرارهای کارشناسی صادر شده که باید اجرا می شده 
اما نشده، ۷۵ هزار میلیارد تومان قرار صادر شده اما اجرا 
نشده است. وی در پاسخ به این سوال آیا درست است که 
تعدیل مالیاتی تا ۶۰ درصد اعمال شده است گفت: یکی 
اگر  داده شده  اجازه  که  است  این  در ضوابط  اشکالات  از 
مودی مالیاتی مدارکی ارائه کرد حی می تواند تا ۱۰۰ درصد 
تعدیل مالیاتی داشته باشد و مالیات را صفر کند اما حتماً باید 
مستندات وجود داشته باشد متاسفانه تعداد قابل توجهی 

بدون مستند تعدیل مالیاتی دادند که این یکی از اشکالات 
است یکی دیگر از اشکالات نیز تبعیض در وصول مالیات 
واحدهای  یا  دولت  کارمندان  را  مالیات  بیشترین  و  است 
از  بسیاری  که  حالی  در  می کند  پرداخت  شده  مشخص 

صنوف معاف از مالیات هستند.
رئیس سازمان بازرسی در خصوص خصوصی سازی هایی 
که اخیراً مشکل ساز شده اند نیز گفت: در این سال های اخیر 
برای بیش از ۲۰ مورد از خصوصی سازی ها پرونده تشکیل 
و بعضاً درخواست ابطال کردیم نمونه آن دشت مغان بود که 
با پیگیری ها، هیئت داوری رای به ابطال داد همچنین در 
خصوصی سازی کشتارگاه صنعتی اردبیل هم ورود کردیم و 
نسبت به ابطال آن پیشنهاد دادیم و هم اکنون ۱۰ پرونده در 

دست رسیدگی داریم.
درویشیان در خصوص مشکلات خصوصی سازی گفت: 
به  زمین  فروش  خریداران،  اهلیت  دقیق  ضابطه  عدم 
واگذارشوندگان و ضعف نظارت بعد از واگذاری از مشکلات 

خصوصی سازی در کشور است.
نیز گفت:  با ساخت و سازهای غیر مجاز  ارتباط  وی در 

سازمان بازرسی مفصل به ساخت و سازهای غیر مجاز ورود 
کرده است یکی از اولویت های مهم ما اجرای قانون حدنگار 
راجع به اراضی ملی و دولتی است که در سال های گذشته 
چندان به آن توجه نشده است. بالغ بر ۵ میلیون هکتار سند 
برای اراضی ملی و دولتی صادر شده و اگر این اسناد صادر 
می شود.  گرفته  خواری ها  زمین  از  بسیاری  جلوی  شوند 
حفاظت  و  صیانت  در  وظایفی  زمین  متولی  دستگاه های 
برای  دستگاه ها  این  از  مطالبه  ما  اولویت  و  دارند  زمین  از 
صیانت است. رئیس سازمان بازرسی کل کشور در پایان در 
خصوص اجرای قانون مجازات اعمال نفوذ برخلاف حق و 
مقررات قانونی به مسئولان هشدار داد و گفت: مسئولانی که 
می خواهند اقدامی بر خلاف قانون انجام دهند طبق قانون 
مجازات اعمال نفوذ برخلاف حق و مقررات قانونی مجازات 

انفصال و حبس براییشان در نظر گرفته شده است.
وی افزود: بنای ما این است که حتماً از مدیران شجاع و 
ریسک پذیر حمایت کنیم و اگر مدیری شجاعت به خرج دهد 
حتماً مورد حمایت سازمان بازرسی قرار می گیرد اولویت ما 

مبارزه با فساد است و هیچ خط قرمزی نداریم.

رئیس سازمان بازرسی کل کشور: 

هیچ خط قرمزی در مبارزه با فساد نداریم

 یک کارشناس مسائل حوزه قفقاز با اشاره به این که پیش از این نیز در مناقشه قره باغ آتش بس اعلام شده و مجددا 
نقض گردیده است، گفت: وساطت روسیه برای انجام توافق اولیه آتش بس میان آذربایجان و ارمنستان بر سر مناقشه قره 

باغ نشان می دهد این مساله برای روسیه نیز حائز اهمیت است.
سید محمدرضا دماوندی در گفت وگو با ایسنا درباره درگیری های اخیر میان آذربایجان و ارمنستان بر سر مساله  قره باغ 
و همچنین توافق آتش بسی که اتفاق افتاده، اظهار کرد: طی ۲۶ سالی که این دو کشور با هم نه در حالت جنگ و نه در 
حالت صلح بودند به دفعات نقض آتش بس اتفاق افتاده اما نقض آتش بسی که درگیری آن شدید بود یک بار در مارس 
۲۰۱۶ اتفاق افتاد که با عنوان جنگ چهار روزه از آن یاد می کنند و بعد از آن هم غیر از درگیری که در جولای ۲۰۲۰ 
داشتند و چهار روز بیشتر طول نکشید، طی دو هفته اخیر شدیدترین نقض آتش بس از نظر تعداد روزهای درگیری و 

شدت آن طی ۲۶ سال را دیدیم.
وی ادامه داد: باید ببینیم علت این اتفاق افتاده چه بوده و چرا متفاوت از دفعات قبل است. نکته ای که حائز اهمیت می 
باشد نقش ترکیه و اسرائیل در درگیری های اخیر است. در دفعات قبلی خود دو کشور نقض آتش بس داشتند و از بیرون 
کمک های اطلاعاتی به آنها می شد، اما اسناد و مدارکی که در این دوره ارائه می شود، حاکی از این است که اسرائیل و ترکیه 
رسما وارد این موضوع شده اند و اسرائیل به نوعی از آذربایجان حمایت کرده و در برخی از فیلم ها نیز علی رغم این که سعی 

کردند مشخص نباشد، اما سربازان ترکیه در این درگیری ها حضور دارند.

این کارشناس مسائل حوزه قفقاز همچنین بیان کرد: مهم ترین بخش این مساله حضور نیروهای تکفیری است که با 
حمایت های ترکیه به این منطقه منتقل شده اند و همین موضوع متفاوت از دفعات قبل است. اما باید ببینیم که چرا این 
اتفاق افتاده و در این زمان درگیری ها مجددا آغاز شده است. یکی از دلایلش این است که ترکیه در نقاط مختلف مثل 
لیبی و مدیترانه شرقی و ... درگیر بوده و با مشکلاتی مواجه است و اکنون می خواهد در عرصه سیاست خارجی و در 
منطقه عرض اندام کند لذا چه جایی بهتر از منطقه قره  باغ که مستعد و آتش زیر خاکستر بوده و موقعیت مناسبی برای 

ترکیه است.
دماوندی در ادامه در مورد نقش اسرائیل در این درگیری ها نیز اظهار کرد: نتانیاهو با مشکلات زیادی مواجه است و 
احتیاج به یک فعالیت و حرکت خارجی دارد و برای این که توانمندی خودش را نشان دهد، وارد مساله ی قره باغ شده 
است. البته غیر از این که قره باغ همسایه ایران است و مورد اختلاف ارمنستان و آذربایجان، موقعیت مناسبی برای فشار 
وارد کردن به ایران است و ترکیه و اسرائیل از این مساله چشم  پوشی نمی کنند و این موضوع می تواند در آینده ابزار فشاری 

بر ایران باشد که از آن استفاده کنند.
وی با اشاره به توافق آتش بسی که شب گذشته با وساطت روسیه اتفاق افتاد، گفت: به نظر می رسد این مساله کماکان 
ادامه دارد و برخی از منابع خبری آذری هم اعلام کرده اند که به این توافق توجه نکنید آتش بس به زودی نقض می شود 
اگرچه این منابع موضع رسمی دولت باکو نیستند اما وقتی رسانه های آذربایجانی چنین موضوعی را مطرح می کنند باید 

منتظر بود تا در نوبت دیگر نقض آتش بس تکرار شود.
این کارشناس مسائل حوزه قفقاز ادامه داد: نباید انتظار داشت قره باغ با جنگ به پایان برسد. در قانون اساسی 
آذربایجان بند مربوط به انتخابات ریاست جمهوری، تبصره ای اخیرا به آن اضافه شده  که هر فرد دوبار می تواند کاندیدا 
شود و تا زمانی که مناقشه در قره باغ وجود دارد، شخص رییس جمهور از این موضوع مستثنی است یعنی الهام علی اف تا 
زمانی که قره باغ پابرجا است می تواند کاندیدای انتخابات ریاست جمهوری شود و با شرایطی که در آذربایجان وجود دارد،  

رای می آورد در نتیجه تمایلی به پایان جنگ ندارد.
دماوندی همچنین با بیان این که مناقشه قره باغ می تواند به وحدت ملی ارمنستان کمک کند، گفت: نیکول پاشینیان 
نخست وزیر ارمنستان که حدودا دو سال است به قدرت رسیده و خیلی کارآزموده نیست از این طریق می تواند میزان 

اعتبار بیشتری را کسب کند و کمتر مورد سوال و انتقاد جناح مقابل قرار گیرد.
این کارشناس مسائل حوزه قفقاز با اشاره به نقش روسیه در مناقشه قره باغ هم ابراز کرد: طی دو هفته ای که این جنگ 
ادامه داشته برخلاف آنچه تصور می شد روسیه خیلی نقش فعالی ایفا نکرد اما دیدیم که دو طرف را به مسکو فراخواند و 
مجاب کرد تا توافق اولیه ای داشته باشند، این موضوع نشان می دهد که روسیه به قره باغ حساس است و خودش را از 
اتفاقات آن منطقه دور نمی داند و با این وساطتی که نشان داد مشخص می شود که نسبت به موضوع توجه دارد و برایش 

حائز اهمیت است.

یک کارشناس مسائل حوزه قفقاز پاسخ داد
چرا درگیری ها در قره باغ با دفعات قبل متفاوت است؟
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سودی که شما از آنچه بخشیده اید 
می برید بیشتر از سودِ کسی است که با 

خواهش از شما چیزی به او می رسد.

دوشنبه -بیست ویکم مهر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5134

غرر الحکم : ۳۸۳۴

طرح:سجادجعفری 

ماسک اجباری، سد راه موج تازه کرونا!

امسال چند ایرانی برای اربعین به عراق رفتند؟ 
 رئیس ستاد اربعین حسینی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چند ایرانی به منظور شرکت در مراسم 
اربعین امسال از کشور خارج شده اند، اظهار کرد: تعداد محدودی از افراد به صورت قاچاق سعی داشتند تا 
از کشور خارج شوند که در مرزها اغلب اینها شناسایی و دستگیر شدند و به داخل کشور بازگردانده شدند.

حسین ذوالفقاری افزود: یکسری از افراد هم توسط عراقی ها شناسایی و دستگیر شدند و به داخل کشور 
عودت داده شدند.وی گفت: حدود ۵۰۰ نفر از ایرانیان با مجوزی که از سمت نخست وزیر عراق صادر شده 
بود توانستند به صورت قانونی از کشور خارج شوند و به عراق بروند.معاون امنیتی انتظامی وزیر کشور در 
پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه پیش بینی می کنید چند نفر به صورت قاچاقی توانستند از مرز عبور 
کنند و به عراق بروند، گفت: پیش بینی می کنیم به غیر از افرادی که دستگیر شده و عودت داده شده اند، 

حدود ۳۰۰ نفر قاچاقی از مرز عبور کرده و به عراق رفته اند.

وضعیت 157 بیمار کرونایی درقم وخیم است
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به پذیرش ۱۴۷ نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی کرونا گفت: ۱۱۳ نفر از این افراد در بخش های درمانی بیمارستان های قم بستری شده اند.
محمدرضا قدیر با اشاره به پذیرش ۱۴۷ نفر در ۲۴ ساعت گذشته در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص 
احتمالی و مشکوک به کرونا گفت: ۱۱۳ نفر از این افراد در بخش های درمانی بیمارستان های قم بستری 
شده اند.رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه ۹۹ نفر از کسانی که در روزهای گذشته بستری 
بودند مرخص شده اند، گفت: در حال حاضر ۷۷۹ نفر مشکوک به کرونا در بیمارستان های قم بستری 
هستند که حال ۱۵۷ نفر از آنها وخیم است.وی افزود: در ۲۴ ساعت گذشته چهار نفر از کسانی که تست 

کرونای آنها مثبت بوده جان خود را از دست داده اند.
 

تلاش احمدی نژاد برای آزادی بقایی؟
رییس دولت های نهم و دهم طی نامه ای به سیدمحمود علوی ضمن ابراز نگرانی درباره وضعیت معاون 
خود در دوران حضور در کاخ ریاست جمهوری، به »تشریح اقدامات مخرب و غیرانسانی برخی عوامل موثر 
در دستگاه اطلاعاتی کشور علیه حمید بقایی و یاران نهضت به سوی بهار« پرداخته و همزمان »خواستار 
برخورد جدی« وزیر اطلاعات دولت دوازدهم با این عناصر شد. دولت بهار به عنوان مرجع اصلی انتشار این 
نامه، از چیستی اقدامات مخرب مدنظر احمدی نژاد جزییاتی منتشر نکرده و برخلاف روال معمول، متن 
نامه او را نیز روی خروجی خود قرار نداده است، ولی به نظر می رسد احمدی نژاد در حال آغاز تلاش هایی 

برای آزادی نزدیک ترین چهره به خود است.

تست کرونای علی اکبر صالحی مثبت شد
 روابط عمومی سازمان انرژی اتمی از مثبت بودن تست کرونای علی اکبر صالحی خبر داد و گفت: حال 
عمومی ایشان مساعد است و موضوعات سازمان را به طور مستمر رصد و پیگیری می کنند. روابط عمومی 
سازمان انرژی اتمی با تایید ابتلای رییس سازمان انرژی اتمی به کرونا اعلام کرد: تست کووید ۱۹ »علی 
اکبر صالحی«، رئیس سازمان انرژی اتمی در تاریخ ۱۲ مهرماه مثبت شد که بنا به توصیه پزشک در قرنطینه 
خانگی و در استراحت بسر می برند.روابط عمومی سازمان انرژی اتمی یادآورشد: خوشبختانه هم اکنون 

حال عمومی ایشان مساعد است و موضوعات سازمان را بصورت مستمر رصد و پیگیری می نمایند.

سازمان هواشناسی: زمستان سردی خواهیم داشت 
رییس سازمان هواشناسی کشور اعلام کرد: براساس نقشه هواشناسی، زمستان سردی پیش رو داریم. 
سحر تاجبخش گفت: در زمستان امسال چند بارش سنگین برف را شاهد خواهیم بود و این وضع در کل 
کشور پیش بینی می شود.رییس سازمان هواشناسی کشور افزود: به ویژه این بارش برف را در مناطق و 
استان های مرتفع پیش بینی می کنیم.تاجبخش اظهار کرد: این وضعی است که نقشه های هواشناسی 

هم اکنون نشان می دهد و چنانچه تغییراتی در آن رخ دهد، اعلام خواهد شد.

استعفای رئیس  بانک مرکزی تکذیب شد
 در پی انتشار برخی اخبار در فضای مجازی مبنی بر استعفای رئیس کل بانک مرکزی، ایبنا رسانه 
مرجع نظام بانکی این خبر را تکذیب کرد.ایبنا افزود: این نوع شایعات با اهداف خاص و در چارچوب 
جنگ اقتصادی دشمن جهت ایجاد التهاب در بازار ارز و پول مطرح می شود. دکتر همتی محکم و استوار 
در خدمت مردم عزیز می باشد و در بانک مرکزی مشغول فعالیت و اتخاذ تدابیر لازم برای مقابله با فشار 

حداکثری دولت آمریکا است.

شهردار قم :

عملکرد مناطق شهری باید طبق برنامه 
پیش برود 

 شهردار قم با اشاره به اینکه عملکرد مناطق شهری باید طبق برنامه 
پیش برودگفت: اگر عقب ماندگی های برنامه ای اصلاح نشود، پایان سال 

با مشکل مواجه خواهیم شد.
، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به اینکه نباید گسستگی یا 
اختلافی در مجموعه های خدمت رسان به مردم وجود داشته باشد، اظهار 
داشت: در شرایط سخت اقتصادی کنار هم بودن برای حل مشکلات و 
پیشبرد امور بسیار مهم است و از همه انتظار دارم در این شرایط یک خط را 
دنبال کنند. شهردار قم با اشاره به اینکه توفیق خدمت به مردم یک نعمت 
بزرگ است، افزود: باید دعا کنیم تا خداوند ما را هر چه بیشتر نسبت به 
نعمتهایی که در آن قرار داریم، واقف کند. سقائیان نژاد با تاکید بر اینکه 
بدون اذن خداوند هیچ کس توفیق خدمت پیدا نمی کند، گفت: اگر در 
مسیر خدمت با خلوص نیت قدم برداریم خداوند هم به ما کمک می کند. 
وی با اشاره به اینکه یکی از خصوصیات بشر داشتن تعلق در زندگی است، 
افزود: این تعلق می تواند هم موجب هدایت انسان و هم موجب ضلالت 
او شود و اگر خودمان را از تعلقات دنیایی نجات دهیم و فکرمان فقط به 
سمت خداوند باشد، امور اصلاح می شود. شهردار قم با تاکید بر اینکه 
با لطف خداوند آسان می شوند،  کارهایی که رنگ و بوی خدایی دارند 
گفت: شرایط حال حاضر کشور شرایط سختی است و کسانی در این 
شرایط سخت موفق هستند که این توکل را داشته باشند. سقائیان نژاد با 
اشاره به اینکه عملکرد مناطق شهرداری قم باید طبق برنامه پیش برود، 
اضافه کرد: اگر عقب ماندگی های برنامه ای اصلاح نشود، پایان سال با 
مشکل مواجه خواهیم شد. وی همچنین به مشکلات پیمانکاران در شرایط 
فعلی اقتصادی اشاره کرد و گفت: باید در این شرایط تلاش کردیم تا به 
جای خلع ید پیمانکاران مشکلات آنان را حل و فصل کنیم چراکه آنها هم 
از نظر اقتصادی مشکلات بسیاری دارند و ادامه کار برایشان سخت است. 

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

 وانت بارهای میوه به روزبازارها 
منتقل می شوند

 معاون خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به اجرای طرح ساماندهی 
وانت بارها در سه رینگ از هدایت وانت بارهایی که ساکن قم هستند به 

روزبازارها خبر داد.
ساماندهی  عملیات  لزوم  به  اشاره  با  گفت وگویی  در  سامع  امیر  سید 
وانت بارها اظهار داشت: در راستای اجرای عملیات ساماندهی وانت بارها، 
برنامه ای داشته و شهر را به سه حلقه تقسیم بندی شده که  شهرداری 

مقررشده از حلقه مرکزی ساماندهی را شروع کنیم.
معاون خدمات شهری شهرداری قم روند اجرای این طرح را مثبت ارزیابی 
کرد و افزود: خوشبختانه در سطح شهر هم دیده می شود که در حلقه 
نخست به هیچ وجه سد معبر وانت را نداریم مگر در نقاطی که وانت بارها 
ساماندهی شده اند. وی ابراز کرد: نقاطی در حلقه نخست پیش بینی و 
ساماندهی شده است که تعدادی وانت مشخص بتوانند در این محدوده 
حضور پیدا کرده و محصولات خودشان را عرضه کنند. سامع با اشاره به 
اینکه در رینگ دوم هم این روند اجراشده و ادامه پیدا خواهد کرد، تصریح 
کرد: در رینگ سوم و ورودی های شهر هم کسانی که اهل قم بوده و نیاز به 
معیشت از این طریق داشتند ساماندهی شده اند. معاون خدمات شهری 
شهرداری قم یادآور شد: مناطقی مانند ابتدای جاده قدیم اصفهان، یا 
وانت بارها  برای استقرار  به صورت محدود  را  یا جمهوری  و  جاده کاشان 
پیش بینی و ساماندهی کرده ایم و به دنبال انتقال این وانت بارها به داخل 
روزبازارها هستیم. وی به ساماندهی روزبازارها نیز اشاره کرد و گفت: در حال 
حاضر دیگر هیچ روز بازاری نداریم که برای زندگی مردم ایجاد مشکل کند 
و به عبارتی وسط زندگی مردم باشد، و این در شرایطی بوده که در گذشته 
وقتی روز بازار یادگار امام تشکیل می شد زندگی کل خانه هایی که اطراف 
این محل بوده مختل می شد و بازار به کوچه ها و جلوی در خانه ها کشیده 
می شد. سامع افزود: خوشبختانه چهارشنبه و جمعه بازار یادگار امام به 
سمت بوستان جوان رفته و در آنجا ساماندهی شد و روزبازار منطقه یک نیز 
در خیابان محتشم کاشانی ساماندهی شد تا استقرار روز بازارها برای مردم 
مزاحمت ایجاد نکند. معاون خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: در 
ادامه ساماندهی وانت بارها هم کسانی که ساکن قم هستند و معیشتشان 

درگیر این موضوع است به مرور به سمت روز بازارها هدایت می شوند.
 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  خبرداد

تحقق ۸0 درصدی برنامه های عمرانی 
شهرداری قم

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم از تحقق ۸۰ درصدی 
برنامه های عمرانی شهرداری طی ۶ ماه نخست امسال خبر داد.

عملکرد  بررسی  برای  اجرایی  برنامه  تهیه  به  اشاره  با  رنجبر  محسن 
شهرداری قم، اظهار داشت: ماهیانه وضعیت عملکردی را رصد کردیم و با 
توجه به اصلاح بودجه ای که آماده شده به نظر میرسد می توانیم بگوییم ۸۰ 
درصد تحقق برنامه صورت گرفته است. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم با اشاره به تحقق ۸۰ درصدی درآمدهای شهرداری در نیمه 
نخست امسال، خاطرنشان کرد: در این زمینه کم و کاستی هایی داریم که 
نیاز به تصمیم گیری های خاص دارد تا ۶ ماهه دوم بر اساس برنامه اصلاحی 
پیش برویم. رنجبر با بیان اینکه در ۵ سال اخیر برنامه های سالیانه بالای 
۱۰۰ محقق شده اند، گفت: امسال به دلیل تغییرات قیمتی که رخ داده 
با اینکه همان ریال را هزینه می کنیم اما ممکن است خروجی های کمتری 
داشته باشیم. وی تاکید کرد: قسمت هایی که از برنامه عقب هستند باید در 
۶ ماهه دوم مشکلات خود را حل کنند و جبران کنند. معاون برنامه ریزی و 
سرمایه انسانی شهرداری قم ادامه داد: مناطقی که عملکرد ۶ ماهه شان 
با تاخیرهایی مواجه بوده حتما باید جلسات منظمی برای بررسی وضعیت 
خود و اقدامات اصلاحی تشکیل دهند. به گفته رنجبر، بررسی عملکرد 
مناطق شهرداری قم بر اساس خوداظهاری درباره پروژه های عمرانی است 

که در مرحله بعد صحت سنجی هم می شود.
 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم اعلام کرد
خرید دو دستگاه آمبولانس جدیدبرای 

آرامستان بهشت معصومه)س( 
مدیر عامل سازمان آرامستان های شهرداری قم از اضافه شدن دو دستگاه 

آمبولانس به مجموعه سازمان آرمستان های شهرداری قم خبر داد.
سید سیف الدین موسوی نیارکی با تاکید بر ضرورت خدمت رسانی سریع 
و به موقع به مردم، افزود: با توجه به پیک سوم کرونا و افزایش تعداد فوتی ها، 
نیاز به افزایش آمبولانس های موجود برای خدمت رسانی به موقع وجود 
داشت. موسوی نیارکی با تاکید بر ضرورت جابه جایی و انتقال به موقع 
اموات به آرامستان بهشت معصومه)س(، تصریح کرد: با اضافه شدن این دو 
دستگاه به ناوگان آمبولانس مجموعه، سازمان آرامستان های شهرداری قم 
با ۱۱ آمبولانس اقدام به جابه جایی و انتقال اموات می کند تا خدمت رسانی 

در این زمینه شایسته تر صورت بگیرد.

رییس کل دادگستری استان قم گفت: در راستای تشدید برخورد با متجاوزان 
منابع آب، شعب اختصاصی در این استان ایجاد می شود.

به گزارش روز یکشنبه روابط عمومی دادگستری قم، حجت الاسلام والمسلمین 
علی مظفری در این زمینه افزود: با عنایت به مفاد ماده ۴۵ قانون توزیع عادلانه 
آب و دستورالعمل نحوه محاسبه حجم بهره برداری غیرمجاز، جبران خسارت 

وارده و اعاده به وضع سابق، در جلسه کارگروه حقوقی قضایی کمیته صیانت از 
منابع آب استان، الزامات نحوه محاسبه و مطالبه خسارت وارده به آبخوان ها از 

متخلفان و متجاوزان به آب مورد تصویب قرار گرفت.
وی اضافه کرد: مقرر شده است در راستای برخورد قاطعانه دستگاه قضایی 
با متخلفان و متجاوزان به منابع آب استان و به منظور تسریع در رسیدگی به 
پرونده های مرتبط با این حوزه، در تمام مراجع قضایی اعم از دادسرا، دادگاه های 
بدوی و تجدیدنظر، شعب ویژه اختصاص یابد تا پرونده ها با قید فوریت و خارج از 

نوبت مورد رسیدگی قرار گیرد.
وی تاکید کرد: با توجه به دستورالعمل ابلاغی وزارت نیرو و شیوه نامه داخلی 
شرکت آب منطقه ای، محاسبه مربوط به حجم اضافه برداشت و تعیین خسارت 
ریالی وارده به آبخوان های استان باید توسط کارشناسان شرکت آب منطقه ای 
مجرب  کارشناسان  مدیران،  از  متشکل  کارگروهی  توسط  سپس  و  انجام 

واحدهای حقوقی، فنی و درآمد و امور مشترکین امور آب استان انجام شود.
مظفری تصریح کرد: شرکت آب موظف است لیست چاه های دارای اضافه 
برداشت و در اولویت نصب کنتور را به دبیرخانه صیانت از منابع استان برای 
اعمال قانون ارسال و در راستای حفاظت از این منابع و اجرای مواد ۱۲ و ۴۵ 
قانون توزیع عادلانه آب و تکالیف ابلاغی وزارت نیرو، نسبت به تجهیز چاه ها به 

کنتور حجمی و هوشمند اقدام نماید.
چاه های  مالکان  کلیه  به  اخطار  طی  است  مکلف  آب  شرکت  افزود:  وی 
دارای اضافه برداشت بر اساس برنامه زمانی ۶ ماهه تعیین شده، مالکان را به 
نصب کنتور مورد تایید ملزم نماید و پس از پایان مهلت مقرر، از ادامه فعالیت و 

بهره برداری چاه های دارای تخلف به هر عنوان جلوگیری شود.

رییس کل دادگستری استان قم تاکید کرد 

تشدیدبرخورد قضایی با متجاوزان منابع آب

مدیرکل پزشکی قانونی استان قم  خبرداد

افزایش ۲۱ درصدی جان باختگان حوادث ترافیکی 
مدیرکل پزشکی قانونی استان قم گفت: در نیمه نخست امسال، ۱۷۸ نفر در حوادث ترافیکی این استان 

جان  خود را از دست داده اند که نسبت به مدت مشابه پارسال، ۲۱ درصد افزایش نشان می دهد. 
حمید صدیقی آخا افزود: همچنین سه هزار و ۸۳۴ نفر در حوادث ترافیکی مصدوم شده اند که در مقایسه 

با پارسال، ۲۷ درصد کاهش نشان می دهد.
وی در ادامه گفت: در نیمه نخست امسال ۹۵ درخواست سقط جنین در این اداره کل مورد بررسی قرار 

گرفت و با صدور مجوز برای ۷۳ درخواست موافقت شد.
وی افزود: مجوزهای سقط جنین به دلیل نقص جنین و یا مشکلات و بیماری مادر درخواست می شود و 

کارشناسان پزشکی قانونی پس از بررسی صحت اطلاعات،  مجوز را صادر می کنند.
صدیقی آخا اضافه کرد: در نیمه نخست پارسال نیز ۱۱۲ درخواست سقط جنین در اداره کل پزشکی 

قانونی مورد بررسی قرار گرفت و پس از کارشناسی، با صدور ۸۹ مجوز موافقت شد.
وی گفت:  صدور مجوز برای انجام سقط جنین درمانی تابع قانون مصوب مجلس شورای اسلامی بوده 

که در آن شرایط و نحوه گردش کار، توضیح داده  شده  است.
وی با اشاره به شرایط دریافت مجوز سقط جنین درمانی، افزود: اگر ادامه بارداری برای مادر موجب ایجاد 
ضرر جانی شود و احتمال مرگ مادر وجود داشته باشد یا  جنین دچار ناهنجاری هایی باشد که باعث شود 
قبل از به دنیا آمدن یا به محض آن فوت شود و یا نگهداری جنین باعث مشقت زیاد، عسر و حرج خانواده 

شود، مجوز سقط جنین درمانی صادر می شود.
مدیرکل پزشکی قانونی قم تصریح کرد: برای سقط جنین رضایت زن، یکی از شروط اصلی است که مادر 
باید ضمن حضور در پزشکی قانونی، شخصا رضایت خود را اعلام کند و رضایت مرد برای این امر ضرورتی 
ندارد. وی بیان کرد: صدور مجوز سقط جنین اصولا در مراکز استان ها انجام می شود و برای اعطای این 
مجوز علاوه بر گرفتن رضایت مادر، نیاز به تایید سه متخصص درباره بیماری مادر یا ناهنجاری خاص در 
جنین می باشد. به گفته وی،  عمده بیماری هایی که به واسطه آن ها مجوز سقط جنین به مادران اعطاشده، 

مربوط به بیماری های مزمن کلیوی و ناراحتی های قلبی پیشرفته بوده  است.
صدیقی آخا خاطرنشان کرد: در مورد مشکلات و ناهنجاری های جنینی می توان به ناهنجاری های 
مغزی و ژنتیکی ازجمله عدم تشکیل کامل مغز و مشکلات نخاعی و نیز ناهنجاری های کروموزومی از 

قبیل سندروم داون یا تریزومی ۱۸ و ۱۳ اشاره کرد.
وی افزود:  پس از انجام روال قانونی و تشکل پرونده لازم، مجوز سقط  جنین قبل از ولوج روح در یک مرکز 

درمانی معتبر صادر خواهد شد.
 

»دوبرادران« بازهم جان گرفت

 جزئیات سقوط مرگبار کوهنورد قمی
یکی از کوهنوردان و طبیعت گردان قمی بر اثر سقوط از کوه »دوبرادران« جان باخت.

برپایه این گزارش ، سید شهاب الدین میرآقا از کوهنوردان و طبیعت گردان قم و از آفرودسواران  صبح 
روز پنجشنبه ۱۷ مهرماه اقدام به صعود انفرادی کوه دوبرادران می کند که بعد از صعود و در حین مسیر 

بازگشت بر اثر لغزندگی سنگ های زیر پای خود سقوط می کند و متأسفانه جان خود را از دست می دهد.
این حادثه دلخراش پیش تر نیز برای کوهنوردان قمی رخ داده بود و بهمن ماه ۹۷ نیز یک بانوی کوهنورد 
۲۴ ساله بر اثر سقوط از این کوه، جان سپرد. کوه »دوبرادران« که به عنوان یکی از آثار فهرست میراث 
طبیعی کشور به ثبت رسیده، یکی از ارتفاعات استان قم است که در مشرق شهر قم، پشت مسجد 
جمکران و در نزدیکی کوه خضر قرار دارد. این کوه در واقع از دو کوه هم شکل و هم ارتفاع که به یکدیگر 
متصل هستند، تشکیل شده و به همین دلیل به »کوه دو برادران« معروف شده است. دوبرادران  به طور 
کلی به صورت یک کوه صخره ای با شیب های تند و پرتگاه های خطرناک است و تاکنون چندین گردشگر 
در مسیر صعود این کوه، جان خود را از دست داده اند و همین موضوع سبب شده تا بحث صعود از این 

کوه به دید یک برنامه فنی کوه نوردی که نیازمند تجهیزات است، نگاه شود.

فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  خبرداد

کشف ۹۴ اصله درخت قاچاق در تعطیلات اربعین
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: ۹۴ اصله درخت قاچاق در 

تعطیلات اربعین حسینی از متخلفین کشف و ضبط شد.
علی درودیان ، از کشف و ضبط ۹۴ گرده چوب قاچاق در تعطیلات اربعین حسینی از متخلفین خبرداد 
و اظهار کرد: طی گشت زنی های شبانه نیروهای یگان حفاظت که در تعطیلات اربعین حسینی انجام شد 

۳ دستگاه نیسان حامل چوب قاچاق از متخلفین کشف و ضبط شد.
وی افزود: ۶۲ اصله گرده بینه و ۳۲ اصله گرده کاتین که بیشتر از نوع توسکا بودند، ضبط شد تا مراحل 

قانونی در برخورد با متخلفین دنبال شود.
فرمانده یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با تاکید بر اینکه حفاظت از مراتع 
و انفال بدون مشارکت مردم شدنی نیست، عنوان کرد: عموم مردم در صورت مشاهده هر گونه تخلف 

می توانند گزارش تخلف را به سامانه ارتباطی ۱۵۰۴ اعلام کنند.

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم با اشاره به 
تشکیل ۳۷۱ فقره پرونده برای پرداخت تسهیلات 
حمایتی از هنرمندان این استان گفت: نام نویسی 
وام حمایتی کرونا برای مشاغل فرهنگی هنری تا 

پایان مهرماه تمدید شد.
در  یکشنبه  روز  کاشانی  حسینی  موسی   سید 
گفت وگویی افزود: بر اساس مصوبه سی و هفتمین 
به  وام  پرداخت  جلسه ستاد ملی مدیریت کرونا، 
مشاغل و کسب  و کارهای فرهنگی و هنری آسیب 

دیده از کرونا تا پایان مهر سال جاری تمدید شد.
وی افزود: با شروع همه گیری کرونا در کشور و 
تعطیلی بسیاری از مشاغل و زیان تحمیل شده به 
آنها، دولت به منظور جبران بخشی از این خسارت 

ها، بسته های حمایتی از مشاغل تعریف کرد.
حسینی کاشانی، پرداخت تسهیلات حمایتی 
به کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا را از جمله 

اشتغال  حفظ  راستای  در  دولت  سیاست های 
بنگاه ها و صیانت از نیروهای کار دانشت و ادامه 
که  منتخب  شغلی  ۱۴رسته  اساس  این  بر  داد: 
بیشترین آسیب از شیوع ویروس کرونا را متحمل 
یا  کارفرمایی  قالب  در  بیمه  لیست  دارای  و  شده 
خویش فرمایی بودند، برای استفاده از تسهیلات 
 kara.mcls.gov.ir مذکور به سامانه کارا به نشانی

مراجعه و مراحل ثبت نام خود را دنبال کردند.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم گفت: در 
کارگاه هایی که مستقیم از کرونا لطمه دیده و به 
اجبار تعطیل شده اند تسهیلاتی بین ۶۰ تا ۱۶۰ 
میلیون ریال به ازای هر نیروی انسانی اختصاص 

می یابد.
وی ادامه داد: در همین راستا اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی تمامی مشاغل و صنوف مرتبط 
با حوزه فرهنگ، هنر و رسانه که از این همه گیری 

آسیب دیده اند را جهت ثبت نام دریافت وام معرفی 
و پیگیری نمود. حسینی کاشانی افزود: تاکنون در 
مجموع ۳۷۱ پرونده با ۹۲۳ شغل برای دریافت وام 
در حوزه فرهنگی و هنری در این استان تشکیل 
شده است که نیمی از میزان درخواست تسهیلات 
پرداخت  متقاضیان  به  استان  بانک های  توسط 
شده است. وی با تشریح پرونده های تشکیل شده 
برای پرداخت وام حمایتی در رسته های فرهنگی 
۱۱مورد،  صحافی  داشت:  اظهار  قم  هنری  و 
بازی های رایانه ای ۱۲ مورد، انواع تایپ یا تحریرنامه 
مورد،  فرهنگی ۱۸۶  خدمات  مورد،  چاپ ۲۹  و 
دفتر روزنامه  و خبرگزاری و کانون تبلیغاتی ۸ مورد، 
عکاسی و خدمات عکس ۴۲ مورد، فروشگاه های 
فرهنگی و هنری ۲۸ مورد، چاپخانه و لیتوگرافی ۱۸ 
مورد، موسسات فرهنگی و انتشاراتی ۱۰مورد، نشر 

۲۷مورد بوه است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اعلام کرد

تمدید نام نویسی وام حمایتی کرونا تا پایان مهرماه 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت :همشهریان 
به یکدیگر امر به معروف کرده و اگر کسی ماسک 

ندارد به او محترمانه تذکر دهند.
دکترمحمدرضا قدیر در جلسه ستاد پیشگیری، 
اظهارداشت:در  ویروس  کرونا  با  مبارزه  و  کنترل 
را  نامناسبی  وضعیت  و  داریم  قرار  بیماری  پیک 
شاهد هستیم و متاسفانه عدم توجه به پروتکل های 

بهداشتی نیز در حال افزایش است
وی افزود :عادی انگاری نسبت به موضوع کرونا 
تا وقتی که  آزار دهنده است و  افزایش و  در حال 
باور قلبی برای مقابله با کرونا نداشته باشیم، موفق 

نخواهیم شد.
بیماری  قدیر تصریح کرد:در دوران همه گیری 
عفونی، تک تک افراد جامعه وظیفه دارند که رعایت 
کنند و نه تنها در قبال خود، که در قبال دیگران نیز 
مسئول هستند. وی خاطرنشان کرد :استفاده از 
ماسک مهم است و اگر کسی با ماسک های سه لایه 
دچار مشکل است، از ماسک های خانگی استفاده 
کند، ماسک نیز باید جلوی بینی و دهان را بگیرد، 

ماسک برای زیر چانه نیست.
داد  ادامه  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
:بیماری از سطح جامعه به خانه ها آمده و مردم 

خانوادگی درگیر می شوند، چهار هفته است که 
در پیک بیماری قرار داریم و هنوز روند پذیرش و 

بستری ها نزولی نشده است.
قدیر افزود :انتظار است که مسئولان شهری و 
دستگاه های مربوطه، فعالانه تر عمل کرده و ترس 
آگاهانه را در شهر ایجاد کنند و فضاسازی به گونه 
ای ترسیم شود که مردم بدانند همچنان کرونا وجود 
دارد. وی پایان گفت :نیازمند مشارکت مردم هستیم 
و پیشنهاد می شود که همشهریان به یکدیگر امر به 
معروف کرده و اگر کسی ماسک ندارد محترمانه به 

او تذکر دهند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

پویش تذکر به افرادی که ماسک ندارند، راه اندازی شود

مدیرعامل شرکت گاز استان قم گفت: درهفت سال گذشته، ۱۰ هزار و ۵۸۰ 
خانوار روستایی در این استان از نعمت گاز بهره مند شدند.

علیرضا نصیری افزود: برای گازرسانی به این تعداد خانوار،  ۶۳۴ میلیارد و 
۴۰۰ میلیون ریال هزینه شده است.

وی اضافه کرد: گازرسانی به روستاهای قاهان درسال جاری، گازرسانی به 
۲۰ روستای دهستان قمرود، روستاهای وشنوه و اول و محور صنعتی کوه 
سفید در سال ۹۷، گازرسانی به روستاهای علی آباد و چاله گنبد در سال ۹۶، 
گازرسانی به هفت روستای سلفچگان، دستجرد، مرکزی و قمرود در سال ۹۴، 
گازرسانی به روستاهای دیزیجان، راهجرد، بشارت آباد و زواریان، صادق آباد و 

دولت آباد در سال ۹۳ از جمله اقدامات شرکت گاز استان قم بوده است.
در  گازرسانی  کیلومتر شبکه  و ۸۰  هزار  از یک  بیش  این که  بیان  با  وی 
روستاهای استان قم اجرا  شده است، اضافه کرد: بر اساس مقرراتی که در 
از ۲۰  ابلاغ  شده، روستاهایی که بیش  راستای سیاست های وزارت نفت 
خانوار ساکن دایم داشته باشد و میزان هزینه نصب انشعاب آن ها از جمله 
خطوط انتقال گاز، خطوط تغذیه گاز، شبکه های توزیع و نصب علمک برای 

هر خانه، بیش از ۱۲۰ میلیون ریال نشود، گازرسانی می شوند.
نصیری افزود: روستاهایی که در مسیر طرح گازرسانی قرار دارند، حتی اگر 
شرایط بهره مندی از گاز را نداشته باشند، با مساعدت شرکت گاز از این انرژی 

بهره مند می شوند.
به گفته وی،  تعداد روستاهایی که در استان قم قابلیت گازرسانی دارند ۱۶۱ 
روستا می باشد که ۱۵۷ روستا از نعمت گاز بهره مند و عملیات گازرسانی در 

چهار روستا در حال انجام است.
وی خاطرنشان کرد: روستاهای مشمول گازرسانی به روستاهایی گفته 
می شود که بر اساس گزارش آمار منابع رسمی بالای ۲۰ خانوار باشند و هزینه 

هر انشعاب حداکثر ۱۲ میلیون تومان باشد.
سال  در  توسعه ای  طرح های  اجرای  با  گفت:  قم  گاز  شرکت  مدیرعامل 
گذشته، اکنون تعداد مشترکین بهره مند از گاز در استان قم، به ۴۱۱ هزار و 

۱۵۴ مورد در بخش های عمومی، صنعتی و مسکونی افزایش  یافته است.
وی افزود: ۳۸۳ هزار و ۹۵۵ مشترک در بخش خانگی، ۲۳ هزار و ۵۰۶ 
مشترک در بخش عمومی و سه هزار و ۶۹۳  مشترک در بخش صنعتی است.

مدیرعامل شرکت گاز استان قم مطرح کرد

اجرای هزار و ۸0 کیلومتر شبکه گازرسانی در روستاها


